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روزنامه صبح ایران

فراکسیون امید آبستراکسیون کرد

اصلاح طلبان از وضعیت قرمز خارج شدند

رئیس کمیته فقهی سازمان بورس:

بازار سرمایه کاملا شرعی است

تازه ترین بهانه آمریکا ؛ انفجار نفتکش ها در دریای عمان 

یارکشی علیه ایران،  آزمایش آزموده ای نافرجام

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس هشدار داد

احتکار خانه های 
خالی توسط بانک ها
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عضو فراکسیون امید مجلس گفت : ملت ما ملت باصلابتی است و 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به خوبی پاسخ آقای ترامپ را که مزورانه 
می خواست از مسئله مذاکره در جهت تسلیم ملت ایران استفاده کند 
دادند.محمدرضا تابش با اشاره به این که امریکا همواره سیاست چماق 
و هویج را در قبال ایران پیش برده، گفت: هویت انقلاب اسلامی در 
تضاد با ماهیت قدرت های استکباری است و آن ها نمی توانند قدرت 

منطقه ای مستقلی را که مانع سیاست های مستکبرانه آن ها ...

یک تحلیل گر و فعال سیاسـی اصلاح طلب گفـت: وزرای دولت 
در حالیکـه تعهداتی نسـبت بـه مـردم و زیرمجموعه هـای خود 
دارنـد اغلب بـه دلیل اینکه وضعیت اقتصادی دولت خوب نیسـت 
و نمی تواننـد طرح هـای خودشـان را اجرا کنند، اسـتعفا می دهند. 
او گفـت: یک گاف آقـای بطحایی اجـازه دخالت به نماینـدگان در 
انتخاب روسـای آمـوزش و پـرورش حوزه هـای انتخابی آنهـا بود. 

محمدصـادق جوادی حصار با اشـاره ناهماهنگـی و...

محمدرضا تابش ؛

صلابت رهبر انقلاب در 
رد مذاکره بسیار کارساز بود 

جوادی حصار فعال سیاسی اصلاح طلب: 

دولت باید مطالبات 
پنهان را علنی کند
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نایب  رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: ساماندهی وضعیت ورودی های شهر صرفاً بر عهده 
شهرداری به علت وجود محدودیت های اعتباری نیست، بلکه نیازمند همکاری مجموعه استان و 
همکاری آنان در جهت رفع این وضعیت است.حسن بختیاری با اشاره به وضعیت نامناسب ورودی 
شهر مقدس قم از سمت جعفریه، اظهار داشت: متأسفانه وضعیت این ورودی به هیچ  وجه مناسب 
نبوده و باوجود اقدامات انجام گرفته شرایط فعلی در شأن شهر مقدس قم نیست.نایب  رئیس شورای 
اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه ورودی های شهرها آبروی شهرها هستند، خاطرنشان کرد: عدم 
توجه مناسب به ورودی های شهر سبب به چالش کشیده شدن آبروی شهر توسط زائرانی که به 
مقصد قم و یا در حال عبور بوده می شود.بختیاری تصریح کرد: مجموعه استان و شهرداری باید 

اعتبار مناسبی برای ساماندهی ورودی های شهر قم اختصاص دهند...

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم از افزایش 94 درصدی درآمد کمیته امداد قم در 
3 ماه ابتدای امسال نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: آمار مراجعه به این مرکز نیز افزایش یافته 
است.اکبر میرشکار ظهر یکشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه که در سالن اجتماعات 
اداره کل کمیته امداد قم برگزار شد، اظهار داشت: مردم استان قم در زمینه مشارکت های خیریه 
همیار و پشتیبان کمیته امداد هستند و با توجه به این همکاری مطلوب درآمد این کمیته 94 درصد 
رشد داشته است.وی افزود: در 80 روز نخست امسال با توجه به وضعیت معیشتی مردم و وضع 
اقتصادی کنونی کشور آمار مراجعات به کمیته امداد افزایش یافته است به طوری که بیش از 12 هزار 
مراجعه کننده داشتیم که با تحقیق مبنی بر استحقاق این افراد برای دریافت خدمات انجام شده و با 

توجه به اولویت بندی، خدمت رسانی صورت گرفته است...

نایب  رئیس شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

وضعیت نامناسب ورودی
 شهر قم از سمت جعفریه

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد

افزایش ۹۴ درصدی 
درآمد کمیته امداد در قم
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اصولگرایان
 به لیست واحد 

نمی  رسند

حسن بیادی:

لاریجانی در نشست علنی مجلس مطرح کرد

حمله مشکوک به نفتکش ها
مکمل تحریم ها علیه ایران

۳۵ درصد طلاق ها برای دریافت مستمری است 
۵

ییس مجلس شورای اسلامی گفت: حمله مشکوک به 
نفتکش ها در دریای عمان مکمل تحریم های آمریکا علیه 
ملت ایران است.علی لاریجانی در نطق پیش از دستور 

علیه  اقدامات  اسلامی،  شورای  مجلس  علنی  جلسه 
نفتکش ها در دریای عمان را مشکوک دانست و گفت: به 

نظر این اقدامات مکمل تحریم های اقتصادی است...

*  فعالیت بانک ها در مسکن غیرقانونی است
* بانک مرکزی باید جلوی فعالیت اقتصادی بانک ها را بگیرد

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام

 اصولگراها، هم بزرگ تر ندارند هم توهم شان زیاد است
رقابت اصولگرایی و اصلاح طلبی نخ نما شده است

مجلس یازدهم بدتر از مجلس دهم خواهد بود
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اوقات فراغت و
 مسئولیت دستگاه ها 

 عمرانسان ها به هرطریق که باشد، روزها و ساعت های 
خودرا پشت سر می گذارد و انتخاب و تعیین مسیر آن به 
دست انسان می باشد، اگر ارزش و قیمت آن را بدانیم، عمررا 

به دست آورده ایم ولی اگر قدردان آن نباشیم، آن را ازدست داده ایم! سعادت و پیروزی 
برای کسانی باقی می ماند که ارزش وقت عزیز خودرا بدانند و ازفرصت ها بهترین بهره هارا 
ببرند. پیامبراعظم حضرت محمد )ص( می فرمایند: هرکس دری از خیر برای او گشوده 
شود، باید فرصت را غنیمت شمرد؛ )قدرش را بداندو از آن استفاده کند( چون او نمی داند 
که آن در چه موقع بسته خواهدشد.انسان هایی که مایلند زندگی پرثمر و باموفقیتی داشته 
باشند باید برای هر موقعیت و زمان عمرخود برنامه ریزی کنندو هرروز و هرساعت و لحظه 
عمر را دری از خیربدانند تا ازخسران و زیان در امان باشند.هردوره ای از عمر، برنامه قابل 
و نیاز خود را می طلبد، اما درمیان دوره های سن انسان، به دوران نوجوانی و جوانی، دوران 
طلایی و مفید عمرانسان نام برده می شود و باید این فرصت را پیش از آنکه دوره میان 
سالی و سالمندی برسد، به عنوان فرصتی ویژه قدردانست و از امتیازات آن استفاده ببریم؛ 
قبل از آنکه حیله ها و فریب های شیطان هجوم کنند، باید فرصت هارا غنیمت شمرد و 
برای کارهای خیر و اوقات فراغت بهره جست.استفاده از فرصت و اوقات زندگی مانند 
صیدی فربه می ماند که اگرصیاد با فنون آن آشنا باشد، برایش سود خوبی خواهد داشت.

اوقات فراغت را در هرزمان از ماه وفصل از سال که باشد، باید با برنامه ریزی و شناخت 
نیازهای واقعی، آن را غنی کرد تا وقت ها هدر نروند.درخصوص اجرای برنامه های اوقات 
فراغت که چندسالی است یکی از دغدغه های مسئولان محترم و مراکز مختلف می باشد 
نکاتی را هرچند گذرا اشاره می شودامیداست تا راهکارهای مفیدی باشد.۱- موضوعی که 
همیشه باید محور فعالیت ها و برنامه ها باشد و مانند نقش نخ تسبیح، جایگاه خود را داشته 
باشد، توجه به ارزش های اسلامی ومعارف انقلاب و آداب و اخلاق محمدی )ص( است. 
اگر برنامه ای با برترین اساتید و مربیان اجرا شود ولی به آداب اسلامی و ارزش های اخلاقی 
و دینی وانقلابی بنا نباشد نتایج نامبارکی خواهدداشت.۲- ستادهای دائم اوقات فراغت در 
طول سال فعال باشد و مسئولان و مجریان دلسوزانه به بررسی نقاط قوت و ضعف برنامه ها 
و بهبود بخشیدن به آنها وبا نیازسنجی واقعی انجام شود و بعد از پایان هرفعالیتی ارزیابی 
عملکرد داشته باشند.۳- دراجرای برنامه ها و تدریس موضوعات از معلمین و مربیانی که 
در طول سال بادانش آموزان ارتباط دارند در کلاس های اوقات فراغت نیز در حد امکان 
از آنها استفاده شود.۴- همان طور که بهترین مدرسه را نزدیکترین مدرسه به خانه دانش 
آموز می دانیم، باید بهترین مکان اوقات فراغت را، نزدیکترین محل به خانه بدانیم.۵- 
همانگونه که در ساختن مدارس افراد خیرونیکوکار مشارکت دارند باید با دعوت از آنان 
در امر هزینه های مالی کلاس های اوقات فراغت که اهمیت آنها کمتر از فضای آموزشی 
نیست استفاده کرد و این اقدام را از صدقات جاریه بدانیم.۶-به پر کردن اوقات فراغت 
گروه آموزش دهندگان ،معلمین، دبیران و مربیان باید توجه خاص شود و با برنامه های 
آموزشی متنوع در تقویت بنیه های علمی و تازه های دانش روز وروش های نوین تدریس 
اقدام شود.۷- غالباً طول برگزاری کلاس های اوقات فراغت ماه های تیر و مرداد می باشد که 
شایسته است زمان اجرای برنامه ها تا پایان شهریور ماه برقرار باشد.۸-ادارات کل آموزش 
و پرورش؛ فرهنگ و ارشاد اسلامی ،ورزش و جوانان،تبلیغات اسلامی ،شورای فرهنگ 
عمومی ،شورای مدیریت حوزه های علمیه ،آموزش فنی و حرفه ای،بسیج، سازمان دانش 
آموز ی، صداو سیما، مراکز دانشگاهی، آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیها، مسجد مقدس جمکران، مراکز فرهنگی وابسته به دفاتر آیات عظام، امور جوانان 
و تشکل های غیردولتی استانداری؛ اتحادیه انجمن های اسلامی دانش آموزان، شهرداری، 
شورای اسلامی استان، جمعیت هلال احمر، پایگاه های فرهنگی نماز جمعه، اوقاف و 
شورای ائمه جماعات باید به نقش و وظایف خود در راستای برنامه ریزی و غنی سازی 
اوقات فراغت کودکان و نوجوانان و جوانان همت و پیگیری جدی کنند و الگویی برای 
استان های دیگر باشیم.۹- توجه به نقش شایسته کانون فرهنگی هنری مساجد و بازبودن 
درب مساجدبه صورت شبانه روزی۱۰- رایگان شدن کلاس هابرای افرادبی بضاعت 
ونیازمند۱۱- اختصاص بخشی از بودجه کاهش آسیب های اجتماعی وفرهنگی برای 
هزینه های کلاس های طرح اوقات فراغت۱۲- فضا وامکانات همه مدارس ودانشگاه ها 
ومدارس علمیه و ورزشگاه ها باید به صورت کامل وشبانه روزی دراختیار نوجوانان وجوانان 
ودانش آموزان باشد.۱۳- سینماها وبوستان ها ومراکزومجموعه های تفریحی تجهیز 
ودراختیار متقاضیان باشد.۱۴- به برنامه ها وکلاس هایی که مهارت های فنی وحرفه ای 
راآموزش می دهد ارزش ویژه ای بدهیم وفرزندان را به حضوردراین دوره ها تشویق ودعوت 
کنیم.۱۵- امیداست در برنامه های سال جاری اوقات فراغت ،بیش از گذشته مسئولان و 
مجریان محترم با دلسوزی و پیگیری جدی به وظایف و مسئولیت های خود توجه نمایند 
و با مشارکت محوری پدران و مادران و با برنامه های هدفمند با محتوا و کاربردی این 
رسالت حساس را جامه عمل بپوشانند. نباید در پایان برنامه هافقط به اعلام آمار تحت 
پوشش و گزارش ظاهری بسنده نمود، بلکه باید به بازخوردهای برنامه هادر سازندگی فرد 

و جامعه و اثرات آن در خانه و مدرسه عنایت شود و محسوس باشد.
 

بی توجهی به سوختن 
سرمایه بخش خصوصی 

عکس، خبر، یادداشت و گزارش تلویزیونی خبر بیست 
 و سی از در و دیوار می بارد درباره خبر تصمیم رامبد جوان 
برای تولد فرزندش در کانادا و جماعت را حتماً خون به 

جوش آمده است از آن چه دو رویی و ضعف میهن دوستی می خوانند. دل خلق سوخته 
است و متفکران قوم از این همه مصیبت پستان به تنور می چسبانند تا مگر آلام  خلایق 
تسکین یابد. درست وسط این غوغای اخبار و بوی سوختن پستان هایی که به تنور 
چسبانده اند، هشتاد میلیون دلار سرمایه گذاری شرکت صاحب برند لبنیات و مواد 
غذایی »کاله« در عراق سوخت. بی سر و صدا، بدون گزارش پر آب و تاب تلویزیونی 
و رادیویی - نه از نوع راننده اسنپی و نه از هیچ جنس دیگری - اموال یک شرکت و 
برند معتبر ایرانی که صنعت لبنیات این کشور را متحول کرده، بازارهای صادراتی برای 
ایرانیان کسب کرده، ده ها هزار ایرانی در کارخانجات آن کار می کنند، و ده ها و صدها 
هزار دامدار و کشاورز ایرانی کسب وکارشان به فعالیت این صنعت وابسته است، غریبانه 
سوخت. تلویزیون برنامه ای برای بررسی چرایی آتش سوزی تولید نکرد. مالک کارخانه را 
هم به صورت تلفنی به یک برنامه خبری درباره سوختن کارخانه اش راه ندادند. کسی 
نگران اعتبار و سهم بازار ایران در بازار عراق نشد و نپرسید حالا رقبا چه می کنند تا جای 
کاله را بگیرند و برای این که چنین نشود چه باید کرد. هیچ کس نپرسید حالا که درآمد 
ارزی برند کاله از محل کارخانه عراق از دست رفته است، این شرکت با قریب به ۱۷ 
هزار نفر کارکنان، چگونه در شرایط تحریم باید خودش را اداره کند. هیچ کس نپرسید 
حالا کاله منابع لازم برای تأمین نقدینگی فعالیت کارخانجات داخلی اش را چگونه کسب 
می کند.اصلًا کسی پرسید سرمایه گذاری ایرانیان در صنایع عراق چقدر است و حالا 
تکلیف این سرمایه ها چه می شود؟ کسی پرسید اگر ما سهم مهمی در تأمین امنیت عراق 
داشته ایم، سهمی هم در تأمین امنیت سرمایه گذاری های بخش خصوصی مان در عراق 
هم داریم؟هیچ وزیری به سوالی درباره سوختن کاله پاسخ نداد و استیضاح نشد. گویی 
هیچ مقام مسئول دیگری هم وجود نداشت. اصلًا فکر کرده اید ارتباط بین سوختن کاله، 
و تعطیل شدن امثال کاله ها به واسطه مشکلات تولید؛ با میل امثال رامبدها برای زایمان 
همسران شان در کانادا چیست؟ رامبدها فکر می کنند در کشوری که سوختن سرمایه ها، 
تعطیل شدن کارخانه ها و مهاجرت نخبگان مالی و فکری اهمیتی ندارد، آینده ای برای 
کودکان شان وجود ندارد.ایران ستایی و ایران گریزی هم زمان شان، ممکن است غیراخلاقی 
باشد اما حداقل از نظر خودشان و کثیری از ایرانیان عقلانی است. عاقبت سرمایه سوزی، 
ایران گریزی رامبدهاست. جامعه ای که در آن سرمایه های گوناگون - اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی - محترم نباشند، و دائم بسوزند، دود شوند و به هوا روند؛ مولد 
وطن گریزی است. ولش کنید، فکر کردن به این ها اعصاب آدم را خرد می کند، بچه رامبد 

را عشق است! سرمایه کیلو چند؟

علی مطهری: با اجرای قانون »از کجا آورده ای«

اموال و دارایی های خود را اعلام می کنم 
نماینده مردم تهران در مجلس گفت: در صورت اجرای قانون رسیدگی به اموال و 
دارایی های مسؤولان، بنده نیز اموال و دارایی های خود را به صورت شفاف اعلام خواهم کرد. 
 علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره قانون رسیدگی 
به اموال و دارایی های مسئولان که چندی پیش به تصویب رسیده است، در پاسخ به 
این سؤال که بر اساس این قانون کلیه مسئولان و حتی نمایندگان مجلس باید اموال 
و دارایی های خود را شفاف اعلام کنند، آیا شما هم حاضر خواهید بود که در این راستا 
شفاف سازی کنید؟ اظهار داشت: اگر قانون هست پس لازم است و باید همه این کار را 

انجام دهند.
وی در پاسخ به این سؤال که فکر می کنید این قانون تا چه حد می تواند در راستای 
شفاف سازی و جلوگیری از فساد مالی که در کشور وجود دارد تأثیرگذار باشد، عنوان کرد: 
به هر حال این موضوع مؤثر است چرا که اموال یک مسئول قبل از گرفتن پست و بعد از 
آن مقایسه می شود و در این صورت مسئولان مراقبت بیشتری می کنند و بر این اساس 

یک نظارت قانونی برای آنها وجود دارد.
مطهری بر همین اساس اضافه کرد: قانون رسیدگی به دارایی مسئولان می تواند تا 

حد زیادی بازدارنده باشد.

محمدرضا تابش ؛

صلابت رهبر انقلاب در رد مذاکره
 بسیار کارساز بود 

عضو فراکسیون امید مجلس گفت : ملت ما ملت باصلابتی است و رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به خوبی پاسخ آقای ترامپ را که مزورانه می خواست از مسئله مذاکره در جهت 

تسلیم ملت ایران استفاده کند دادند.
محمدرضا تابش با اشاره به این که امریکا همواره سیاست چماق و هویج را در قبال 
ایران پیش برده، گفت: هویت انقلاب اسلامی در تضاد با ماهیت قدرت های استکباری 
است و آن ها نمی توانند قدرت منطقه ای مستقلی را که مانع سیاست های مستکبرانه 
آن ها می شود تحمل کنند.وی افزود: سیاست امریکا مشخص و معین است از یک طرف 
می خواهد افکار عمومی را با گفتن اینکه خواهان درگیری مسلحانه نیست داشته باشد 
و از طرف دیگر نگران فوت فرصت هایی است که در منطقه داشته، اما مهم این است 
که ما نگذاریم امریکا به اهدافش برسد و آن هم اجماع عمومی در دنیا علیه ماست برای 
کار های تنش آفرینی که می خواهد داشته باشد.عضو فراکسیون امید مجلس با اشاره به 
سخنان رهبر معظم انقلاب در دیدار نخست وزیر ژاپن گفت: خوشبختانه صلابت رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در آن دیدار بسیار کارساز بوده در هر صورت ما نمی توانیم تحمل 
کنیم شاهد تشدید تحریم های امریکا باشیم.تابش افزود: امریکایی ها علاوه بر تحریم هایی 
که قبلًا در نظر گرفته و از برجام خارج شده بودند باز هم تحریم صنایع پتروشیمی ما را 
تصویب کردند این چه مذاکره و چه پیام صلح و دوستی است؟ این چه دست درازکردنی 
است که می خواهیم با ایران با صلح و مدارا مسائل را حل کنیم؟وی با اشاره به ایستادگی 
و سرافرازی ملت ایران در دوران دفاع مقدس تاکید کرد: مردم ایران با سرافرازی انواع 
تحریم ها را پشت سر گذاشتند و صلابت گفتار رهبری که این ملت رشید را نمایندگی 
می کند و می گوید نه به آقای ترامپ اعتماد داریم و نه پیام ایشان را قبول می کنیم، نشأت 
گرفته از سوابق سوئی است که امریکایی ها داشتند.این نماینده مجلس با تاکید بر این که 
امریکایی ها می خواهند جلب توجه افکار عمومی را داشته باشند، تاکید کرد: ملت ما ملت 
باصلابتی است و رهبر معظم انقلاب اسلامی به خوبی پاسخ آقای ترامپ را که مزورانه 
می خواست از مسئله مذاکره در جهت تسلیم ملت ایران استفاده کند دادند.تابش در 
خصوص حادثه نفتکش ها از گستاخی امریکا و متحد آن یعنی انگلیس نام برد و گفت: 
امریکا و انگلیس که انگشت اتهام را متوجه ایران کردند باید بدانند که به چند دلیل این 
مسئله منتفی است اول آن که ما بار ها اعلام کردیم حافظ امنیت خلیج فارس خصوصاً 
تنگه هرمز هستیم و این امنیت اگر به هر دلیلی خدشه ای به آن وارد شود موقعیت 
تضمین امنیت ما را برای این تنگه مخدوش می کند به همین خاطر صد در صد مسلّم 
ما نمی خواهیم اقدامی انجام گیرد که این امنیت خدشه دار شود.عضو فراکسیون امید 
مجلس گفت: امریکا و انگلیس باید متوجه خدعه های رژیم صهیونیستی باشند که با جعل 
رویداد ها و حرکت های مزورانه سعی دارد جنگی در منطقه به پا و نهایتاً مطامع خودش 

را در بیت المقدس و سرزمینی های اشتغالی تضمین کند.
 

پروانه مافی:

دائمی بودن طرح 
»حیات شبانه تهران« به صلاح نیست

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس گفت: ادامه دادن طرح حیات 
شبانه به دلیل صرف هزینه و فعالیت ۲ برابری نیروی انتظامی و بر هم زدن عادات صحیح 
مردم، به صلاح نیست. پروانه مافی  با اشاره به طرح حیات شبانه گفت: بحث حیات شبانه 
در ماه رمضان متفاوت از طول سال است. ماه رمضان یک سری ویژگی های خاصی دارد 
که مردم معمولا به دلیل مسائل مربوط به سحر بیدار هستند یعنی اکثر مردم در ماه 
رمضان فاصله بین افطار تا سحر را بیدار هستند در نتیجه بحث حیات شبانه معنی پیدا 
می کند.چنانچه بحث حیات شبانه بخواهد مطرح شود، به نوعی کشش و انگیزه های را 
ایجاد می کند که سیستم طبیعی بدن مردم را به هم می ریزدنماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی افزود: غیر از ماه رمضان این 
اتفاق نمی افتد و نباید مردم را از عادات درست و صحیحی که برای فیزیک، جسم، بدن 
و روح و روان آنها لازم است، با فرمت های کاملا مجازی و غیرطبیعی تغییر دهیم.وی در 
مورد مخالفت نیروی انتظامی با این طرح اظهار کرد: در ماه هایی غیر از ماه رمضان مردم 
باید در ساعت مشخصی استراحت کنند تا بدنشان آمادگی تلاش و فعالیت روزانه را داشته 
باشد اما چنانچه بحث "حیات شبانه" بخواهد مطرح شود، به نوعی کشش و انگیزه های 
را ایجاد می کند که سیستم طبیعی بدن مردم را به هم می ریزد؛ نیروی انتظامی برای 
کنترل و فعالیت های خود باید ۲ برابر وقت بگذارد و به نظر نمی آید که ادامه و دائمی 
بودن این طرح کار درستی باشد.عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس در 
پاسخ به این سوال که آیا این طرح بخشی از بیکاری در تهران را جبران می کند یا خیر؟ 
تصریح کرد: اساس طرح حیات شبانه درست نیست، یک زمانی اصل کاری درست است 
و برای اینکه اشتغال زایی شود از نیروهای بیکار می توان استفاده کرد اما چرا باید این کار 
را انجام داد و چه لزومی دارد که هر شب بخواهیم تا صبح بیدار باشیم.این نماینده مردم 
در مجلس دهم خاطرنشان کرد: این امر باعث حاشیه های خطرزا برای سلامت اجتماعی 

و هم سلامت فیزیکی مردم خواهد شد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

برخی نمایندگان با تاخیر عمدی مانع برگزاری 
انتخابات کمیسیون امنیت ملی شدند

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: برخی 
از اعضای این کمیسیون علی رغم حضور ۱۱ نفر از نمایندگان، با تاخیر عمدی مانع 
از تشکیل جلسه انتخابات هیات رئیسه کمیسیون شدند. »اردشیر نوریان« درخصوص 
عدم برگزاری جلسه انتخابات هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس اظهار داشت: حدود نیم ساعت، ۱۱ نفر از اعضای کمیسیون امنیت ملی در 
محل کمیسیون منتظر شروع جلسه بودند تا انتخابات هیات رئیسه برگزار شود.عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: چندین بار 
دبیر کمیسیون را به جلسه ای که اعضای فراکسیون نمایندگان ولایی و برخی دیگر از 
نمایندگان تشکیل داده بودند، فرستادیم، اما همچنان در محل کمیسیون امنیت حاضر 
نشدند.نوریان تصریح کرد: این تعداد از نمایندگان عمداً با تاخیر در جلسه حاضر شدند 
تا رأی گیری برگزار نشود، به همین دلیل جلسه کمیسیون امنیت برگزار نشد.لازم به 
ذکر است علی نجفی خوشرودی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس نیز عنوان کرد: برخی موضوع آبستراکسیون را مطرح می کنند در حالی که اگر 
آبستراکسیون انجام شده باشد، از طرف نمایندگان تاخیرکننده بوده نه نمایندگانی که در 

جلسه حاضر بودند.
 

سید حسین نقوی حسینی:

اعتماد مردم به مسئولان با قانون 
»از کجا آورده ای« احیا می شود

 سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با اشاره به ابلاغ آیین نامه قانون از 
کجا آورده ای، گفت: با این اقدام، اعتماد خدشه دار شده مردم به مسئولان احیا می شود.

سید حسین نقوی حسینی با اشاره به ابلاغ آئین نامه قانون »از کجا آورده ای«، اظهار 
داشت: اقدام آیت الله رئیسی در ابلاغ این قانون بسیار خوب و انقلابی بود.

وی با بیان اینکه این اقدام باعث می شود که اعتماد خدشه دار شده مردم به مسئولان 
احیا شود، ادامه داد: این روزها در محاورات بسیاری از مردم نسبت های مختلفی به 
مسئولان داده می شود که برخی از این مطالب ممکن است درست و برخی دیگر ممکن 
است درست نباشد اما زمانی که شفافیت به وجود آید و اموال مسئولان و درآمدهای 
آنان کاملًا شفاف و مشخص شود، قطعاً به این شایعات پاسخ داده خواهد شد.سخنگوی 
فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس تصریح کرد: با اجرای این قانون، در صورتی که در 
جایی تخلفی صورت گرفته و به اموال عمومی و بیت المال دست درازی شده باشد، قوه 

قضائیه با این افراد که از موقعیت خود سو استفاده کرده اند، برخورد جدی خواهد کرد.
 

واکنش ذوالنور به ویدیوی منتشرشده از جلسه فرماندهان سپاه: 

دغدغه و رصد تحولات جامعه
 دخالت سپاه در سیاست نیست

جانشین نماینده وقت ولی فقیه در سپاه پاسداران در واکنش به ویدیوی منتشر شده از 
سخنان فرماندهان سپاه بعد از انتخابات سال ۸۸، می گوید: دغدغه داشتن و رصد تحولات 

جامعه، دخالت سپاه در سیاست نیست.
حجت الام والمسلمین ذوالنور درباره این جلسه می گوید: سپاه وظیفه اش حفظ 
انقلاب و دستاوردهای انقلاب است. در هر عرصه ای که انقلاب و دستاوردهای آن به 
خطر بیفتد سپاه مأموریت حفظ انقلاب و دستاوردهای آن را دارد. اگر منظور از دخالت 
سپاه در سیاست حفظ انقلاب، دغدغه داشتن و رصد تحولات جامعه و خط و خطوطی 
که ممکن است انقلاب را کمک کند یا به آن آسیب برساند، باشد، این دخالت سپاه در 
سیاست نیست.نماینده فعلی مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر منظور از 
دخالت سپاه در سیاست اینهاست، خوب معلوم است که همه باید این دخالت را داشته 
باشند. اما اگر منظور زیر پرچم این یا آن گروه رفتن و سینه زدن است، باید گفت که خیر؛ 

سپاه هیچ گاه این گونه وارد نشده و نخواهد شد.

محمدباقر قالیباف فعال نو اصولگرا در پیامی با تاکید بر 
اهمیت جوان گرایی در تغییر شرایط سیاسی و مناسبات 
قدرت در کشور، از جوانان انقلابی خواست برای »اصلاح 
ریل گذاری در مسیر سیاست گذاری« در انتخابات پیش 
رو مجلس به میدان بیایند و خود را در معرض رقابت 

قرار دهند. 
قالیباف دیروز با انتشار پیامی تصویری در کانال اطلاع 
رسانی خود، خطاب به جوانان گفت: کشور در وضعیت 
سختی به سر می برد و راه برون رفت از این وضعیت 
اعتماد به جوانان است. دو سال پیش هم در نامه ای به 
شما نوشتم و عرض کردم سیاست ورزی جریان انقلابی 
ضمن حفظ مبانی بایستی متحول شود تا چهره های نو 
حرکت در مسیر »نواصولگرایی« را هرچه زودتر آغاز کنند.

وی با بیان اینکه راهی جز اعتماد مسئولان به جوانان 

وجود ندارد، افزود: معتقدم کار سخت است و مانند شما 
باور دارم کسی به جوانان اعتمادی ندارد و حتی به جوانانی 
که به میانسالی رسیده اند میدان داده نمی شود. اما یک راه 
داریم و آن این است که نباید منتظر دستور از بالا به پایین 
باشیم. همان گونه که رهبری به مفهوم »آتش به اختیار« 
اشاره کردند و در بیانیه گام دوم به جوان گرایی پرداختند، 

در واقع حجت بر همه ما تمام شد.
شهردار پیشین تهران با تاکید بر اینکه جوان گرایی 
به مطالبه ای عمومی تبدیل شده است، خاطرنشان کرد: 
باید کمک کنیم که به دست جوانان تحول اتفاق بیفتد؛ 
همانطور که در چهاردهه گذشته در پیشرفت کشور نقش 

اصلی را داشته اند.
وی تصریح کرد: جوانان نخبه و مؤمن بدون دعوت در 
هر عرصه ای حاضر شوید یکی از این فرصت ها انتخابات 

پیش رو است. تحول و پیشرفت کشور در گرو تشکیل 
یک »مجلس نو و کارآمد« است. معتقدم اگر شما جوانان 
همت کنید می توان به ظهور مجلسی نسبتاً جوان و با 

تجربه، امید داشت.
این فعال اصولگرا یادآور شد: اگر جوانان به میدان 
نیایند و مطالبه نکنند این »دَر بر همان پاشنه خواهد 
چرخید« و مشخصاً مجلس آینده تفاوت معناداری با 

گذشته نخواهد داشت.
قالیباف در ادامه سخنان خود با معرفی یک تارنمای 
اینترنتی برای معرفی افراد توانمند و با صلاحیت به 
مردم، تصریح کرد: امروز زمان اصلاح ریل گذاری در 
مسیر سیاست گذاری کشور است و ان شاء الله با همت 
و مشارکت شما جوانان، مردم عزیز ما طعم شیرین 

کارآمدی را از سوی نیروهای انقلاب خواهند چشید.

آغاز فعالیت انتخاباتی قالیباف با دعوت از جوانان؛

زمان اصلاح ریل گذاری در مسیر سیاست گذاری کشور است

رهبری  خبرگان  مجلس  عضو  یک 
می گوید: تنها مجموعه خبرگان هستند 
که در روز مبادا تصمیم می گیرند فردی 
نباشد  چه  باشد،  لیست  در  چه  که  را 
به عنوان رهبر آینده انتخاب کنند و طرح 
این موضوعات )مثل لیست گزینه های 
جانشینی نزد سه نفر از خبرگان( هرچند 

صحت داشته باشد، اثرگذار نیست.
هریسی  هاشم زاده  هاشم  آیت الله 
در  شرقی  آذربایجان  استان  نماینده 
مجلس خبرگان رهبری درباره فهرستی 
نزد سه  رهبری  احتمالی  جانشینان  از 
از اعضای مجلس خبرگان رهبری  نفر 
در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید: آنچه 
اهمیت دارد، این است که هر مسئله ای 
در کمیسیون ها بررسی شود، نهایتاً باید در 
صحن مجلس بررسی و به رأی گذاشته 
شود و در صورت تصویب به قانون بدل 
می شود. بنابراین، یک کمیسیون نمی تواند 
قانون یا برنامه ای را برای مردم یک کشور 
تعیین تکلیف کند و حتماً باید در صحن 
حتی  شود.  تصویب  خبرگان  مجلس 
ممکن است مجلس خبرگان لیست مورد 

تأیید کمیسیون ها را کنار بگذارد.
هرچند  موضوعات  این  طرح   *

صحت داشته باشد، اثرگذار نیست 
هاشم زاده هریسی با بیان اینکه موضوع 
و  است  مهمی  مسئله  رهبری،  تعیین 
مواردی از این دست که مطرح می شود 
تأثیری بر سرنوشت مردم ندارد، می افزاید: 
و  است  مهمی  موضوع  رهبری  تعیین 
آینده مردم باید توسط همه نمایندگان 
نه یک  بخورد  رقم  اکثریت خبرگان  یا 
کمیته یا کمیسیون.عضو مجلس خبرگان 
رهبری در ادامه تأکید می کند: در مجلس 

خبرگان موضوع محرمانه ای وجود ندارد. 
کمیسیون های  و  صحن  مذاکرات  تنها 
خبرگان بر اساس قانون محرمانه است. 
البته ما طرفدار محرمانگی در این سطح 
هم نیستیم، اما این تصمیمی است که 
اعضا گرفته اند؛ چراکه معتقد بودند برخی 
ر  این مجلس ممکن است  از مذاکرات 
جامعه تنش زا شود.او با اشاره به سخنان 
اخیر محسن اراکی تأکید می کند: طرح این 
موضوعات در شرایط فعلی چندان به صلاح 
نیست، چراکه ممکن است اطرافیان فرد از 
آن سوءاستفاده کنند و موجب تشویش در 
جامعه شود. طرح این موضوعات در جامعه 
نه تنها اثرگذار نیست، بلکه می تواند موجب 
برهم خوردن نظم عمومی شود. البته جناب 
آقای اراکی که این موضوع را مطرح کردند، 
فرد شریفی هستند، اما باید در نظر گرفت 
طرح این موضوعات هرچند صحت داشته 

باشد، اثرگذار نیست.
هم  زمان  آن  کمیسیون  این   *

وجود داشت
تنها  می افزاید:  خبرگان  عضو  این 

مجموعه خبرگان هستند که در روز مبادا 
فردی را چه در لیست باشد، چه نباشد، 
می کنند؛  انتخاب  آینده  رهبر  به عنوان 
همان گونه که مقام معظم رهبری انتخاب 
شدند. این کمیسیون آن زمان هم وجود 
رهبر  به عنوان  هم  آن  گزینه  و  داشت 
انتخاب نشد. در آینده هم به همین شکل 

عمل می شود.
چه  می گوید:  هریسی  زاده  هاشم 
تفاوتی دارد اینها چه کسانی هستند؟! 
موضوعات  بررسی  برای  کمیسیون ها 
اینها  اما  می کنند،  مأمور  را  نفر  چند 
جهت  این  از  نیستند.  تصمیم گیرنده 
کسانی  افراد چه  این  که  ندارد  تفاوتی 
مجلس  در  ما  اینکه  ضمن  هستند. 
گروه  و  کمیته  کمیسیون،  خبرگان، 

محرمانه ای نداریم.
نماینده آذربایجان شرقی در مجلس 
خبرگان با اشاره به اینکه کمیسیون های 
در  یک بار  سال  دو  هر  مجلس  این 
اعضا  توسط  مجلس  این  اجلاسیه 
در  می کند:  تصریح  می شوند،  تعیین 

اعضای کمیسیون های  ترکیب  نتیجه، 
خبرگان نمی توانند محرمانه باشند، اما 
کمیسیون ها می توانند چند نفر را برای 
بررسی موضوعی و جمع آوری اطلاعات 
درباره آن مأمور کنند. این از اختیارات 
موضوعات  اینها  و  کمیسیون هاست 

طبیعی است.
آیت الله محسن اراکی عضو مجلس 
خبرگان رهبری اخیراً در گفت وگو با 
است:  کرده  اعلام  فارس  خبرگزاری 
کمیسیون تحقیق کمیسیون ویژه ای 
را  کسانی  تمام  دارد  وظیفه  و  است 
باشند،  رهبری  شرایط  واجد  که 
شناسایی و لیستی از آن ها تهیه کند. 
داده  کمیسیون  این  به  لیست  این 
مجلس  اعضای  خود  حتی  می شود. 
خود  پیشنهادات  می توانند  خبرگان 
را بدهند. این لیست بررسی می شود 
و افرادی را که واجد شرایط رهبری 
به طور  افراد  این  بدانند،  آینده  برای 
اسمشان  محرمانه،  و  سری  خیلی 
مورد  وقت  هر  تا  شد  خواهد  ثبت 
نیاز باشد، به مجلس خبرگان عرضه 
تا مجلس خبرگان درباره آن ها  شود 
یعنی،  نمی دانیم.  ما  کند.  اظهارنظر 
چون مسئله صد درصد محرمانه است 
ناموفقی هم که  تجربه  به  توجه  با  و 
در گذشته از مسئله اعلام قائم مقام 
رهبری به وجود آمده، تصمیم گرفته 
که  ویژه ای  در کمیسیون  است  شده 
وجود دارد، فقط سه نفر این اسامی را 
نزد خودشان نگه دارند و از دایره این 
کمیسیون سه نفره خارج نشود. شرط 
نیست که }فرد واجد شرایط رهبری{ 

حتماً عضو مجلس خبرگان باشند.

آیت الله هاشم زاده هریسی در واکنش به خبر اظهارات اخیر محسن اراکی:

آینده مردم باید توسط همه خبرگان رقم بخورد نه یک کمیته یا کمیسیون
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید با بیان اینکه باید مسئولان با شفافیت مالی و 
اعلام دارایی هایشان تابو شکنی کنند، گفت: باید مدیران و مسئولان قانون گریز مجازات 
سرپیچی از دور زدن و تخلف از اجرای قانون رسیدگی به دارایی های مقامات و مسدولان 
را بپردازند که روند مجازات، میزان و چگونگی اجرای آن در قانون مشخص شده و در 

حیطه وظایف دستگاه قضایی است.
ابوالفضل سروش در گفت وگو با ایسنا با اشاره به ابلاغ اجرای قانون رسیدگی به دارایی 
های مقامات و مسئولان از سوی رئیس قوه قضاییه گفت: طبق اصل ۱۴۲ قانون اساسی، 
مقامات نظام باید فهرست دارایی های خود، همسر و فرزندانشان را به رئیس قوه قضائیه 
گزارش دهند که اخیرا آقای رئیسی دستور العمل اجرای این قانون را ابلاغ کرده و بر 
اساس این  ابلاغیه، اعلام اموال و املاک مسئولان قبل و بعد از مسئولیت و حتی در زمان 
مسئولیت ضروری است.وی با بیان اینکه تاکنون اجرای این اصل قانونی به دلیل نبود آیین 
نامه مشخص و مدون مورد غفلت واقع شده است، افزود: از آن جا که مجلس به صورت 
جدی دنبال شفافیت مالی در کشور است، دولت نیز پایه های دولت الکترونیک را بنا کرده 
و قوه قضاییه هم آیین نامه اجرای قانون رسیدگی به دارایی مقامات را ابلاغ نموده، می 
توان گفت که دیگر مانعی بر سر راه حرکت به سمت شفافیت مالی در کشور وجود ندارد 

و همه شرایط برای مبارزه تمام عیار با فساد اقتصادی وجود دارد.
سروش تاکید که در صورت وجود شفافیت در عرصه اقتصادی و اطلاع مردم از اموال و 

املاک مسئولان راه برای مفاسد و آلودگی های این روزهای جامعه وجود ندارد.
نماینده تهران با این توضیح که در مراحل اولیه قانون رسیدگی به دارایی های مقامات 
و مسئولان هستیم، گفت: قطعا می توانیم تابوی چهار دهه گذشته درباره  شفافیت مالی 
به خصوص در بعد املاک و دارایی مسئولان و مدیران را شکسته و  تابو شکنی کنیم، 
موضوعی که به فرهنگ سازی نیاز دارد. قطعا با فراگیر شدن این روند و سبقت گرفتن 

مسئولان از یکدیگر برای اجرای این قانون شاهد آثار مثبت آن در جامعه خواهیم بود.
وی ادامه داد: وقتی مسئولان از شخص رئیس جمهور گرفته تا ورزا، معاونان، نمایندگان 
مجلس و دیگر مدیران ارشد  اجرایی در این سامانه اطلاع رسانی کنند، مدیرانی که خیلی 
اقبالی به این موضوع ندارند نیز مجبور به حرکت در مسیر شفافیت خواهند شد، در نهایت 
نیز روندی شکل گرفته که نپیوستن به این سامانه به تابو بدل می شود و مدیری که از 

همراهی در این مسیر امتناع می کند مورد پرسش اذهان عمومی قرار خواهد گرفت.
سروش همچنین گفت: بزرگترین مشوق در اجرایی شدن این قانون ترمیم اعتماد 
عمومی به مسئولان است چون آن ها می ببیند که چطور از بیت المال حفاظت می شود، 
از طرف دیگر هم وقتی مسئولان می بینند که الزام آنها به مراقبت از بیت المال و روشن 
شدن دخل و خرج بودجه باعث تغییر نگاه مردم به سبک مدیریتی آنها می شود و به 

تبعش مردم را در کنار خود می بینند بهترن مزد مدیریتی خود را می گیرند.
این عضو شورای مرکزی فراکسیون امید در توضیح ضرورت برخورد و اطلاع رسانی 
با کسانی که از اجرای این قانون امتناع می کنند، گفت: حسن یک قانون به ضمانت 
اجرایی آن و ایجاد مرز میان قانون مدار و متخلف است لذا  وقتی بر اساس قانون 
همه مدیران آن هم بدون استثنا مکلف به عیان کردن دارایی هایشان قبل و بعد از 
سمت هایشان هستند، اجرای این قانون در راستای وظایف شان محسوب می شود 
لذا باید مدیران و مسئولان قانون گریز مجازات سرپیچی از دور زدن و تخلف قانون را 
بپردازند که روند مجازات و میزان و چگونگی اجرای آن در قانون مشخص شده و در 

حیطه وظایف دستگاه قضایی است.
سروش در پایان تاکید کرد که مردم با دیدن جدیت دستگاه قضا در برخورد با 
متخلفان اعتمادشان به مسئولان دو چندان می شود. مردم انتظار دارند دستگاه قضایی 

بدون هیچ ملاحظه ای با متخلفان ورای سبقه سیاسی و اجرایی اش برخورد کند.

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید :

مسئولان با شفافیت مالی و اعلام دارایی هایشان تابوشکنی کنند

محمد رضا قاسمی

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس گفت: فعالیت بانک ها در حوزه 
مسکن قطعا اقدامی غیرقانونی است و این نهادها نباید در این مسائل ورود کنند، بنابراین 

بانک مرکزی باید جلوی بانک ها برای فعالیت اقتصادی را بگیرد.
ابوالفضل ابوترابی ، بر لزوم مقابله با احتکار مسکن در کشور تأکید کرد و گفت: در شرایط 
کنونی بیش از ۳ و نیم میلیون واحد مسکن در کشور تحت عنوان خانه های خالی از سکنه، 

توسط مالکان احتکار شده است.
نماینده مردم نجف آباد، تیران و کرون در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به نظر من 
اولویت نخست و کوتاه مدت دولت باید ساماندهی خانه های خالی از سکنه در کشور باشد، 

زیرا اجرای طرح هایی مانند تولید انبوه مسکن در مدت زمان کم امکان پذیر نیست.
وی گفت: با ساماندهی خانه های خالی در گام نخست، بخشی از نیاز جامعه به مسکن 
جدید رفع می شود و پس از آن دولت می تواند طرح هایی مانند طرح تولید انبوه مسکن 

را عملیاتی کند.
ابوترابی ادامه داد: بر اساس آمارها، عمده خانه های خالی از سکنه در کلانشهر 
تهران قرار دارد، از این رو اگر این مساکن ساماندهی شده، قیمت ملک در پایتخت 
شکسته شده و طبیعتا در شهرستان ها نیز قیمت ها کاهش خواهد یافت.وی با 
اعلام اینکه بخشی از احتکار خانه های خالی توسط بانک ها صورت می گیرد، افزود: 
متأسفانه به علت آنکه سود بانک ها در وضعیت فعلی است، آن ها تمام تلاش خود 
را برای جلوگیری از تصویب و اجرای قوانین جدید برای ساماندهی خانه های خالی 

انجام می دهند.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس ادامه داد: فعالیت بانک ها در حوزه 
مسکن قطعا اقدامی غیرقانونی است و این نهادها نباید در این مسائل ورود کنند، بنابراین 

بانک مرکزی باید جلوی بانک ها برای فعالیت اقتصادی را بگیرد.

ییس مجلس شورای اسلامی گفت: حمله مشکوک به 
نفتکش ها در دریای عمان مکمل تحریم های آمریکا علیه 

ملت ایران است.
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی، اقدامات علیه نفتکش ها در دریای 
عمان را مشکوک دانست و گفت: به نظر این اقدامات 
از  آنکه  جهت  به  است  اقتصادی  تحریم های  مکمل 

تحریم ها نتیجه ای نگرفتند.
وی افزود: به ویژه با توجه به سوابق تاریخی آمریکا در 
این زمینه که در جنگ جهانی، آمریکایی ها کشتی های 
خود را در نزدیکی های ژاپن مورد هدف قرار دادند تا 

توجیه لازم برای خصومت را فراهم کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بخش فکاهی 
ماجرا در اظهارات پمپئو نهفته است که توصیه کرد ایران 
در مقابل اقدامات سیاسی و دیپلماتیک از دیپلماسی 
استفاده کند که این مطلب از زبان پمپئو واقعاً شیرین 

است.
لاریجانی ادامه داد: وزیر خارجه کشوری این اظهارات 
را دارد که با اقدامات تروریستی اقتصادی که به بیان 
است  ملت  یک  علیه  تحریم ها  شدیدترین  خودشان 
به مصاف یک ملت انقلابی آمده اند، آیا این یک اقدام 
دیپلماتیک است. آقای پمپئو آیا نقض عهد در توافق 

هسته ای و جنگ اقتصادی علیه ملت ایران اقدام سیاسی 
است. آیا اقدامات آمریکا در ونزوئلا علیه رئیس جمهور این 

کشور یک اقدام سیاسی و دیپلماتیک است.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه این پرسش را 
مطرح کرد که آیا اقدام آمریکا در تسلیح سعودی ها علیه 
ملت مظلوم یمن اقدام سیاسی است. آیا حمایت همه 
جانبه نظامی از رژیم بسازبفروش صهیونیستی علیه ملت 
شجاع فلسطین یک اقدام سیاسی است. متأسفانه ملت 
آمریکا گرفتار باند سیاسی بی آبرویی شده اند که پس و 

پیش حرف های خود را محاسبه نمی کنند.
»آبه«  با  دیدار  در  انقلاب  رهبری  *بیانات 

هوشمندانه بود
لاریجانی از سخنان هوشمندانه و عزتمندانه رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در ملاقات با نخست وزیر ژاپن، 
تشکر و قدرانی کرد و گفت: ایشان با دقت تام و استدلال 
متین، منطق ملت ایران را در مقابل ستم هیولای استعمار 
آمریکا، بیان داشتند؛ مجلس شورای اسلامی بیانات مهم 
و دقیق و شجاعانه رهبر معظم را قدر می نهد و حمایت 
می کند و باید همه بخش های کشور بر اساس همین 

صراط استوار عمل کنند.
وی با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان »امانی«، 
»صفار هرندی«، نیک نژاد« و »بخارایی« و درود بر روان 

مطهر این شهیدان گفت: آنان پیشکسوتان و پیشتازان 
مبارزات ملت ایران علیه رژیم ستمشاهی بودند که در 
سنین جوانی راه درست زیستن را یافتند و با مجاهدت 

خویش، مسیر مبارزات ملت را هموار کردند.
* شرایط کشور باید برای سرمایه گذاری قابل 

پیش بینی باشد 
رییس مجلس شورای اسلامی همچنین در تشریح 
جلسه غیر علنی مجلس شورای اسلامی گفت: پیش بینی 
شرایط سرمایه گذاری و سامان مندی وضعیت کالاهای 
اساسی در جلسه غیر علنی امروز مجلس مورد بررسی 

قرار گفت. 
لاریجانی افزود : وزیر صنعت، معدن و تجارت به همراه 
برخی همکاران خود در این جلسه، توضیحاتی درباره ابعاد 

مختلف صنایع معدنی کشور گزارش داد.
درباره  همچنین  غیرعلنی  جلسه  در  افزود:  وی 
چگونگی اینکه شرایط کشور برای سرمایه گذاری سرمایه 

گذاران قابل پیش بینی باشد، صحبت شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: سامان مندی 
وضعیت کالاهای اساسی از دیگر موضوعات مورد بررسی 
جلسه غیر علنی امروز صبح مجلس شورای اسلامی بود 
که بر اساس آن قرار شد کمیسیون صنایع مجلس، این 

موضوع را پیگیری کنند.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس هشدار داد

احتکار خانه های خالی توسط بانک ها

لاریجانی در نشست علنی مجلس مطرح کرد

حمله مشکوک به نفتکش ها ؛ مکمل تحریم ها علیه ایران

محمد فاضلی
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علمی و سلامت 

روش هایی علمی برای کاهش خطر زوال عقل
که  اند  داده  نشان  ها  پژوهش  برخی 
افرادی با شاخص توده بدنی )BMI( بالا 
نسبت به افرادی که شاخص توده بدنی 
آنها در محدوده عادی قرار دارد، احتمال 

بیشتری دارد به زوال عقل مبتلا شوند.
در زمینه کاهش خطر زوال عقل، زمان 
چیزی است که نباید هدر داده شود. هر 
ساله بیش از 10 میلیون نفر در سراسر 
ویرانگر مبتلا می  بیماری  این  به  جهان 
شوند و انتظار می رود این آمار طی سال 
یابد. خوشبختانه  افزایش  های پیش رو 

مطالعات علمی نشان داده اند که برخی تغییرات ساده در سبک زندگی می توانند نقش 
چشمگیری در کاهش خطر ابتلا به زوال عقل داشته باشند. در واقع، سازمان بهداشت 
جهانی اخیرا نخستین دستورالعمل درباره چگونگی پرهیز از زوال عقل را بر اساس روش 

هایی که از پشتیبانی علمی برخوردار هستند، ارائه کرده است.
*انجام ورزش

مطالعات مختلف نشان داده اند که انجام ورزش می تواند بهترین روش برای حفظ 
سلامت مغز باشد. نتایج یک مطالعه نشان داد که ورزش می تواند روند کوچک شدن مغز 
مرتبط با افزایش سن که به اختلال شناختی منجر می شود را معکوس سازد. مطالعه ای 

دیگر نیز نشان داد که انجام ورزش بیشتر می تواند حافظه را تقویت کرده و تیز نگه دارد.
*ترک سیگار

سیگار کشیدن عادتی فوق العاده مضر برای سلامت بدن انسان محسوب می شود و 
مغز نیز از مضرات آن در امان نیست. دود سیگار می تواند مستقیم وارد مغز شود. نتایج 
یک مطالعه نشان داد که مردان سیگاری توانایی های شناختی خود را سریع تر از افراد 
غیرسیگاری از دست می دهند. مطالعه ای دیگر نشان داد که حتی دود دست دوم سیگار 

نیز به میزان قابل توجهی خطر ابتلا به زوال عقل را افزایش می دهد.
*تغذیه سالم

به گفته سازمان بهداشت جهانی، دنبال کردن یک رژیم غذایی سبک مدیترانه ای می 
 )MIND( تواند تاثیر چشمگیری در حفظ سلامت مغز داشته باشد. اما رژیم غذایی مایند
گزینه ای حتی بهتر از رژیم مدیترانه ای برای تقویت مغز است. این رژیم غذایی ترکیبی 
بین رژیم غذایی مدیترانه ای و رژیم غذایی دش )DASH( است و به طور خاص برای 

پیشگیری از زوال عقل توسعه یافته است.
*پرهیز از الکل

نتایج مطالعه ای جدید نشان داده است که حتی مصرف نوشیدنی های الکلی به میزان 
کم نیز می تواند به اندازه مصرف بسیار زیاد الکل برای سلامت مغز مضر باشد. در حال 
حاضر، قطعا مشخص است که مصرف بیش از حد الکل سطح سلامت مغز را به میزان 

قابل توجهی کاهش می دهد.
*تمرین دادن مغز

نتایج پژوهش ها درباره تاثیر بازی های فکری برای محافظت از مغز در برابر زوال عقل 
یکدست نیستند، اما مطالعات نشان داده اند که تمرینات مغزی چالش برانگیز، مانند 
جدول کلمات متقاطع و بازی های رایانه ای تمرین دهنده مغز می توانند به محافظت 
از این اندام در برابر خطر زوال عقل کمک کنند. از این رو، بازی های فکری ممکن است 

فوایدی بیشتر از یک سرگرمی برای گذر زمان ارائه کنند.
*نظارت بر وزن

برخی پژوهش ها نشان داده اند که افرادی با شاخص توده بدنی )BMI( بالا نسبت به 
افرادی که شاخص توده بدنی آنها در محدوده عادی قرار دارد، احتمال بیشتری دارد به 
زوال عقل مبتلا شوند. اگر ورزش می کنید و یک رژیم غذایی سالم را دنبال می کنید، به 

طور معمول شاخص توده بدنی شما باید در محدوده سالم قرار بگیرد.
*مدیریت فشار خون

فشار خون بالا رگ های خونی در مغز را تضعیف و تنگ می کند و از جریان خون مناسب 
پیشگیری می کند. بر همین اساس، خطر سکته مغزی افزایش می یابد. همچنین، این 
شرایط خطر ابتلا به زوال عقل را افزایش می دهد. نتایج یک پژوهش نشان داد زنانی که 
در دهه چهارم زندگی خود قرار داشته و به فشار خون بالا مبتلا بودند، 73 درصد احتمال 
بیشتری داشت که به زوال عقل مبتلا شوند. بر همین اساس کاهش فشار خون و حفظ 
آن در محدوده ای سالم می تواند نقش مهمی در پیشگیری از مشکلات سلامت جدی، 

مانند زوال عقل و سکته مغزی داشته باشد.
*کنترل دیابت

قند خون کنترل نشده می تواند موجب انسفالوپاتی دیابتی شود که نوعی آسیب مغزی 
است و به اختلال شناختی منجر می شود. مطالعه ای جدید نشان داده است که دیابت 

کنترل نشده آهنگ پیشرفت بیماری آلزایمر را دو برابر سریع تر می سازد.
*نظارت بر کلسترول

نتایج یک پژوهش نشان داده است که سطوح بالای کلسترول در میانسالی خطر 
ابتلا به زوال عقل را افزایش می دهد. از این رو، نظارت بر سطوح کلسترول می تواند در 

پیشگیری از ابتلا به این بیماری ویرانگر نقش داشته باشد.

پژوهشگران مطرح کردند

اصلاح سبک زندگی، کلید غلبه بر کبد چرب
کبد چرب، یکی از معضلات امروز جوامع مختلف است که به دنبال استفاده نادرست از 
مواد غذایی و برخورداری از سبک های زندگی نامتعادل به وجود می آید. محققین کشور، 
برای دست یابی به روش و سبک صحیح زندگی که به کاهش این معضل می انجامد، 
 NAFLD: Non( پژوهشی را به انجام رسانده اند. به گزارش ایسنا، کبد چرب غیرالکلی یا
Alcoholic Fatty Disease( اولین بار در سال 1۹۸0 توسط دانشمندی به نام لودویگ 
و همکارانش شناسایی شد. کبد چرب غیرالکلی به تجمع چربی در سلول های کبدی 
گفته می شود که با مقاومت انسولین در ارتباط است. به عبارتی زمانی که حجم و توده 
ذخیره شده در کبد بیش از ۵ درصد باشد بیمار به کبد چرب مبتلا می شود. دامنه عوارض 
کبد چرب غیرالکلی بسیار وسیع است و سایر ارگان های حیاتی بدن را نیز تحت تأثیر قرار 
می دهد. افزایش ریسک ابتلاء به سرطان کبد، بیماری های قلبی و عروقی، دیابت نوع ۲، 
بیماری های مزمن کلیوی و سرطان روده بزرگ از مهم ترین عوارض کبد چرب غیرالکلی به 
شمار می روند. به گفته متخصصان، سبک زندگی افراد در احتمال مبتلا شدن به بیماری 
کبد چرب غیرالکلی بسیار مؤثر است. سبک زندگی طبق تعریف سازمان جهانی بهداشت 
ترکیبی از الگوهای رفتاری و عادات فردی در سراسر زندگی شامل تغذیه، ورزش، مصرف 
سیگار، خواب و استراحت است که در پی فرایند اجتماعی شدن به وجود آمده است. درواقع 
از گذشته های دور آن زمان که بقراط در رساله خویش پیرامون رموز موفقیت طبیب، نکات 
جالبی در مورد توجه به سبک زندگی مردم ازجمله تحرک بدنی و غذای خوب و آب سالم 
را اعلام کرد تا سالیان بعد که پزشکان، متوجه رابطه بیماری های عفونی با سبک زندگی 
شدند و همچنین زمان حال که رابطه بین سبک زندگی و بیماری های غیر واگیر و مزمن 
تحت بررسی و تأیید قرار گرفته است، همه نشان از اهمیت سبک زندگی در سلامتی 
دارند. در این خصوص، پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی تهران، در مطالعه ای مروری، 
رابطه بین سبک زندگی و ابتلاء به کبد چرب غیرالکلی را مورد بررسی علمی قرار داده اند. 
در این مطالعه مروری، متون مرتبط با موضوع از طریق جستجوی منابع کتابخانه ای و 
اینترنتی در پایگاه های اطلاعاتی proquest و pubmed از سال ۲00۸ تا ۲01۸ انجام 
شد. جهت جست وجوی منابع فارسی نیز از پایگاه های SID و Magiran از سال 137۸ 
تا 13۹7 استفاده شد. بنا بر نتایج به دست آمده از این مطالعه، مهم ترین و تنها راه درمان 
شناخته شده برای بیماری کبد چرب غیرالکلی، به کار بستن استراتژی کاهش وزن، 
استفاده از رژیم غذایی پر فیبر، آنتی اکسیدان ها، محصولات پروبیوتیکی، ماهی، کاهش 
مصرف در فرآورده های گوشت قرمز و عدم استفاده از مواد غنی شده از فروکتوز و چربی در 
کنار فعالیت بدنی است. به بیان شهرزاد پاشایی پور، استادیار گروه پرستاری سلامت جامعه 
دانشکده پرستاری و مامایی دانشگاه علوم پزشکی تهران و همکارش: »در این خصوص 
باید گفت که قند میوه یا همان فروکتوز، می تواند با تسریع فرایند لیپوژنز یا چربی زایی در 
کبد و افزایش تری گلیسرید، LDL و کلسترول خون باعث افزایش وزن و تجمع چربی در 
ماهیچه ها شود و درنتیجه منجر به کبد چرب بشود«. این محققان می گویند: »این مطالعه 
از آن جهت حائز اهمیت است که به بررسی رفتارهای تغذیه ای، فعالیت بدنی و کشیدن 
سیگار به عنوان عوامل خطر بیماری کبد چرب که عمدتاً از طریق مداخلات آموزشی 
قابل تغییر است می پردازد و به طورکلی تعیین عوامل خطر قابل تغییر برای پیشگیری و 
درمان کبد چرب در کاهش میزان بروز این بیماری حائز اهمیت است. در این زمینه ترکیبی 
از استراتژی های آموزشی، رفتاری و انگیزشی برای تغییر سبک زندگی بیماران ضروری 
است که این امر همکاری تیمی از متخصصان روانشناسی، تغذیه و ورزشی را می طلبد«. 
پاشایی پور و همکارش با ذکر نکاتی برای بهتر شدن نتایج چنین مطالعاتی اعتقاد دارند 
در مطالعاتی که در آینده در این خصوص انجام می شود می توان با در نظر گرفتن تفکیک 
سنی و همچنین استفاده از مداخلات آزمایشی برای ارزیابی روابط علت و معلولی، کیفیت 
نتایج حاصله را بهبود داد. از پژوهش فوق ، مقاله ای علمی پژوهشی به رشته تحریر درآمده 
که مجله »پژوهش پرستاری ایران« آن را چاپ کرده است. این مجله علمی پژوهشی، توسط 

انجمن علمی پرستاری ایران منتشر می شود.

با توجه به تراکم بالای آنتی اکسیدان ها و فلاونوئیدها، دانه های ریحان قادر به ارتقا 
سلامت پوست و تحریک رشد سلول های جدید هستند.

دانه های ریحان دانه های گیاه ریحان با نام علمی Ocimum basilicum هستند. گیاه 
ریحان یکی از مشهورترین گیاهان دارویی در جهان است و به عنوان یک افزودنی محبوب 
به دستورالعمل های مختلف در نظر گرفته می شود. با این وجود، دانه های این گیاه به 
رغم تراکم بالای ترکیبات قوی و مواد فعال که می توانند بر سلامت انسان تاثیرگذار باشند، 
اغلب نادیده گرفته می شوند. از جمله مواد مغذی موجود در دانه های ریحان می توان 
به فیبر غذایی، ویتامین K، آهن، پروتئین، مواد شیمیایی گیاهی، ترکیبات پلی فنولی، 

اورینتین، ویسنتین و دیگر آنتی اکسیدان های قدرتمند اشاره کرد.
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "ارگانیک فکتس، هلث لاین"، دانه های 
ریحان از افزودنی های محبوب در برخی غذاها محسوب می شود و به طور خاص، به 
نوشیدنی ها و دسرها اضافه می شود. در ایران نیز آنچه که به عنوان نوشیدنی تخم شربتی 
به فروش می رسد، بیشتر از دانه های ریحان تهیه می شود. باید به این نکته اشاره داشت 
که این دانه ها از گیاه ریحان شیرین و نه گیاه ریحان مقدس تهیه می شوند. دانه های ادویه 
های ریحان به طور معمول مصرف نمی شوند. دانه های ریحان به رنگ سیاه مات و شکل 
اشک هستند. دانه های تخم شربتی اصلی نسبت به دانه های ریحان ریزتر و به رنگ سیاه 
براق هستند. هنگامی که تخم شربتی در آب ریخته می شود لعابی که دور دانه ها را فرا می 
گیرد، کمتر از لعاب دانه های ریحان است. فواید سلامت بالقوه دانه های ریحان موجب 

افزایش محبوبیت آنها شده و امروزه به راحتی در دسترس هستند.
فواید سلامت دانه های ریحان

*مراقبت از پوست
با توجه به تراکم بالای آنتی اکسیدان ها و فلاونوئیدها، دانه های ریحان قادر به ارتقا 
سلامت پوست و تحریک رشد سلول های جدید هستند. آنتی اکسیدان ها می توانند 
آثار رادیکال های آزاد را خنثی کنند. فعالیت رادیکال های آزاد می تواند موجب استرس 
اکسیداتیو شده و در نهایت به جهش سلولی منجر شود که بروز چین و چرک، لکه های 
پیری، و کاهش سلامت پوست را در پی دارد. استفاده منظم از دانه های ریحان می تواند 

به پیشگیری از بروز این قبیل شرایط کمک کند.
*مراقبت از مو

با توجه به سطح چشمگیر آهن، آنتی اکسیدان های مختلف و ویتامین K، دانه های 
ریحان می توانند رشد مو را تحریک کرده و از ریزش موی زودرس پیشگیری کنند. آهن 
ها ضروری  فولیکول  از  مو  قوی  رویش  و همچنین  برای حفظ سلامت گردش خون 
است. آنتی اکسیدان های موجود در دانه های ریحان به پیشگیری از التهاب و استرس 

اکسیداتیو در پوست سر که می تواند به ریزش مو منجر شود نیز کمک می کنند.
*کاهش وزن

دانه های ریحان سرشار از فیبر هستند که می تواند به عنوان یک حجم دهنده مدفوع 
عمل کرده و با ایجاد احساس سیری بهتر از پرخوری و مصرف میان وعده های مضر 
پیشگیری کند. افزون بر این، پس از مصرف دانه های ریحان آنها می توانند تا چند برابر 
اندازه خود متورم شوند که احساس پری را در فرد ایجاد کرده و اشتها را کاهش می دهد. بر 

همین اساس، پرهیز از تنقلات پر کالری بسیار آسان تر می شود.
*کاهش کلسترول

مطالعات نشان داده اند که دانه های ریحان شیرین به طور مستقیم با کاهش سطوح 
آترواسکلروز )تصلب  به معنای کاهش خطر  )LDL( مرتبط هستند که  بد  کلسترول 
شرایین( و تشکیل پلاک در سرخرگ ها و رگ های خونی است. این شرایط فشار بر قلب را 

کاهش می دهد و احتمال حمله قلبی و سکته مغزی کاهش می یابد.
*کنترل فشار خون

پژوهش ها نشان داده اند که سطح پتاسیم موجود در دانه های ریحان برای تاثیرگذاری 
بر فشار خون به طور مستقیم کفایت می کند. این اثر کاهنده فشار خون به دلیل آن شکل 
می گیرد که پتاسیم یک رگ گشا محسوب می شود، از این رو، می تواند تنش در سرخرگ 
ها و رگ های خونی را کاهش دهد که به کاهش فشار بر دستگاه قلبی عروقی منتج می 

شود.
*تقویت سلامت استخوان

با توجه به طیف متنوعی از مواد معدنی در دانه های ریحان، از جمله آهن، پتاسیم، مس، 
کلسیم، منگنز و منیزیم، مصرف منظم این دانه ها به بهبود تراکم مواد معدنی استخوان 
کمک خواهد کرد. این شرایط خطر ابتلا به پوکی استخوان را کاهش می دهد و احساس 

جوانی و قدرت را به رغم افزایش سن در فرد حفظ می کند.
*پیشگیری از بیماری

محتوای ویتامین A و آنتی اکسیدان های دیگر در دانه های ریحان می تواند به کاهش 
استرس اکسیداتیو و التهاب مزمن در بدن انسان کمک کند. این شرایط فشار بر سیستم 
ایمنی را کاهش می دهد و همچنین از تعدادی از عفونت های بیماری زای مختلف و 
شرایط پزشکی پیشگیری می کند. بیماری های مزمن به واسطه میزان بیش از حد 
رادیکال های آزاد در بدن نیز شکل می گیرند که مصرف منظم دانه های ریحان می تواند 
از این شرایط پیشگیری کند. دانه های ریحان از خواص ضد میکروبی، آنتی اکسیدانی و 

ضد سرطان بهره می برند.
*کنترل قند خون

برخی مطالعات نشان داده اند که مواد فعال، مانند فیبر غذایی، موجود در دانه های 
ریحان توانایی کنترل سطوح قند خون را دارند. برای افرادی که از دیابت نوع ۲ رنج می 
برند، این فایده دانه های ریحان از اهمیت ویژه برخوردار است زیرا ناتوانی در کنترل سطوح 
انسولین و قند خون به طور بالقوه بخشی مرگبار از این بیماری است. مصرف یک لیوان 
آب همراه با دانه های ریحان هنگام صبح می تواند مقاومت به انسولین بدن شما طی روز 

را بهبود ببخشد.
*آثار خنک کنندگی

در بسیاری از کشورهای آسیایی، دانه های ریحان به واسطه آثار خنک کنندگی خود 
مشهور هستند زیرا می توانند به حفظ دمای خنک نوشیدنی ها کمک کرده و اساسا معده 
را تسکین دهند. افراد بسیاری که از تب و دیگر شرایط التهابی رنج می برند مصرف دانه 

های ریحان برای بهره مندی از اثر خنک کنندگی آنها را مد نظر قرار می دهند.  
*تسکین استرس

اگر سطوح استرس بدن شما رو به افزایش است، یک لیوان آب همراه با دانه های ریحان 
ممکن است راه حلی سریع و ساده برای مقابله با اضطراب باشد. مصرف منظم دانه های 
ریحان می تواند آثار ضد استرس داشته باشد. از این رو، مصرف منظم دانه های ریحان 
می تواند به کاهش دوره های افسردگی، تقویت خلق و خو، و کاهش سطوح هورمون های 

استرس در بدن کمک کند.
*تقویت بینایی

دانه های ریحان منبع خوبی برای ویتامین A هستند، از این رو، مصرف آنها برای افراد 
مبتلا به مشکلات بینایی یا آنهایی که با سطوح بالای استرس اکسیداتیو مواجه هستند، 
توصیه شده است. ویتامین A به عنوان یک آنتی اکسیدان قوی در شبکیه چشم عمل می 

کند و از ابتلا به آب مروارید پیشگیری کرده و پیشرفت انحطاط ماکولا را کند می سازد.
*تسکین درد

زمانی که با بیماری هایی مانند آرتریت، نقرس، سردرد، و سندرم روده تحریک پذیر مواجه 
هستیم، دانه های ریحان به عنوان گزینه ای موثر برای کاهش شدت دوره های بیماری و 
تسکین سریع تر درد شناخته شده هستند. با پیشگیری از ترشح ترکیبات پیش التهابی 
و سیتوکین ها، مواد فعال موجود در دانه های ریحان نقش فعالی در مقابله با بسیاری 
 the Journal of Bone Reports از شرایط سلامت شایع دارند. مطالعه ای که در نشریه
Recommendations & منتشر شد، نشان داد که بتا-کاریوفیلن )ترکیبی موجود در دانه 
های ریحان( به واسطه خواص ضد التهابی خود دارای یک نقش ضد آرتریت چشمگیر 

است.
*منبع خوب مواد معدنی

یک قاشق غذاخوری )13 گرم( از دانه های ریحان می تواند 1۵ درصد از مقدار مصرف 
توصیه شده روزانه برای کلسیم و 10 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای منیزیم 

و آهن را تامین کند. کلسیم و منیزیم برای سلامت استخوان ها و عملکرد ماهیچه ها 
ضروری هستند، در شرایطی که آهن برای تولید سلول های قرمز خون نیاز است.

افراد بسیاری از رژیم غذایی خود به میزان کافی منیزیم و کلسیم دریافت نمی کنند. 
مصرف دانه های ریحان می تواند در تامین نیازهای روزانه به این مواد مغذی کمک کند.

افزون بر این، دانه های ریحان می توانند منبع مهمی برای تامین آهن و کلسیم برای 
افرادی باشند که گوشت یا محصولات لبنی مصرف نمی کنند.

*منبع گیاهی چربی امگا-3
دانه های ریحان به طور میانگین حاوی ۲.۵ گرم چربی در هر قاشق غذاخوری )13 

گرم( هستند. این میزان می تواند با توجه به شرایط رشد گیاه متغیر باشد.
از این میزان چربی، حدود نصف آن )1,۲40 میلی گرم در هر قاشق غذاخوری( آلفا-

لینولنیک اسید )ALA( است که یک چربی امگا-3 محسوب می شود.
مصرف 1,100 میلی گرم آلفا-لینولنیک اسید در روز برای زنان و 1,600 میلی گرم برای 

مردان توصیه شده است.  
از این رو، تنها یک قاشق غذاخوری از دانه های ریحان می تواند بیشتر یا حتی تمام نیاز 

روزانه برای آلفا-لینولنیک اسید را تامین کند.
*جایگزینی خوب برای دانه های چیا

دانه های ریحان اندکی بزرگ تر از دانه های چیا هستند، اما از ارزش تغذیه ای تقریبا 
مشابهی برخوردار هستند.

تفاوت چشمگیر در ارزش تغذیه ای دانه های چیا و دانه های ریحان به محتوای بیش از 
دو برابری چربی امگا-3 در دانه های چیا مربوط می شود.

دانه های ریحان و دانه های چیا زمانی که در آب ریخته می شوند متورم و لعاب دار می 
شوند. با این وجود، دانه های ریحان سریع تر متورم شده و اندازه بزرگ تری نسبت به دانه 

های چیا دارند.
هر دو دانه داری مزه ملایم هستند، از این رو، می توان آنها را در بسیاری از دستورالعمل 

ها، مانند اسموتی ها و غذاهای پختنی استفاده کرد.
دانه های چیا را می توان به صورت خشک نیز مصرف کرد. به عنوان مثال، می توان آنها 
را روی یک سالاد ریخت، در شرایطی که دانه های ریحان به طور معمول خشک مصرف 

نمی شوند زیرا جویدن آنها دشوارتر است.
*استفاده راحت

دانه های ریحان به راحتی در دسترس هستند و برای مصرف به طور کلی ابتدا در آب 
ریخته می شوند تا خیس بخورند. برای خیساندن دانه های ریحان، یک پیمانه )۲37 میلی 

لیتر( آب را به یک قاشق غذاخوری )13 گرم( از دانه های ریحان اضافه کنید.
در صورت تمایل می توانید آب بیشتری اضافه کنید زیرا دانه ها تنها به میزانی که نیاز 

است، آب جذب می کنند. میزان کم آب می تواند موجب به هم چسبیدن دانه ها شود.
اجازه دهید دانه ها برای 1۵ دقیقه در آب باقی بمانند. همان گونه که دانه ها متورم 
می شوند، اندازه آنها تقریبا 3 برابر می شود. افزون بر این، پوششی ژل مانند دور آنها را 
فرا می گیرد. بخش مرکزی دانه های ریحان خیس خورده همچنان سیاه باقی می ماند و 
هنگام جویدن ترد است. در نهایت دانه های ریحان خیس خورده را از صافی عبور داده و به 
دستورالعمل خود اضافه کنید. اگر دستورالعمل شما حاوی مایع فراوان است، مانند سوپ، 

خیساندن دانه های ریحان در آب ضروری نیست.
*روش های استفاده از دانه های ریحان

شما می توانید دستورالعمل های مختلف حاوی دانه های ریحان را در اینترنت بیابید. 
طعم ملایم آنها استفاده در دستوالعمل های مختلف را ممکن می سازد.

به عنوان مثال، شما می توانید از دانه های ریحان در موارد زیر استفاده کنید:
- اسموتی ها - میلک شیک ها - لیموناد و نوشیدنی های دیگر - سوپ ها

- چاشنی های سالاد - ماست - پودینگ - غلات صبحانه داغ مانند جو دوسر - پنکیک 
های غلات کامل - پاستاهای غلات کامل - نان ها و مافین ها

زمانی که قصد افزودن دانه های ریحان به غذاهای پختنی را دارید، به جای استفاده از 
دانه های خیس خورده می توانید آنها را آسیاب کرده و جایگزین بخشی از آرد مصرفی 
کنید.  همچنین، از دانه های ریحان خیس خورده می توانید به عنوان جایگزینی برای 
تخم مرغ در غذاهای پختنی استفاده کنید. از یک قاشق غذاخوری )13 گرم( دانه های 
ریحان خیس خورده در 3 قاشق غذاخوری  )4۵ میلی لیتر( آب به عنوان جایگزینی برای 

تخم مرغ استفاده کنید.
*عوارض جانبی بالقوه

محتوای فیبر بالای دانه های ریحان ممکن است موجب عوارض جانبی گوارشی، مانند 
نفخ شود. بر همین اساس، بهتر است افزایش مصرف فیبر به صورت تدریجی صورت 

بگیرد تا دستگاه گوارش زمان کافی برای سازگاری با شرایط را داشته باشد.
افزون بر این، یک تامین کننده دانه های ریحان ادعا کرده است که یک قاشق غذاخوری 
 K 13 گرم( از این دانه ها می تواند 1۸۵ درصد از مقدار مصرف توصیه روزانه برای ویتامین(
را تامین می کند. ویتامین K به لخته شدن خون کمک می کند از این رو، مصرف دانه های 
ریحان می تواند با داروهایی مانند وارفارین و دیگر داروهای رقیق کننده خون تداخل ایجاد 
کند. نوسانات هورمونی یکی دیگر از عوارض جانبی مصرف دانه های ریحان است. دانه 
های ریحان می توانند اثر بالقوه بر سطوح هورمونی به نام استروژن در بدن داشته باشند. 
این می تواند برای زنان باردار خطرناک باشد زیرا می تواند قاعدگی را تحریک کرده و ممکن 

است به عوارض جانبی برای نوزاد منجر شود.
همچنین، افرادی که از بی تعادلی های تیروئید یا مشکلات هورمونی دیگر رنج می برند 

باید پیش از مصرف دانه های ریحان با پزشک خود مشورت کنند.

همه چیز درباره دانه هایی شفابخش!

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف کارکنان سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم به شماره ثبت 1۹۲۵ و شناسه ملی 
10۸60۹6764۹ به استناد نامه شماره 17۸۵۵ مورخه ۹7/0۹/06 اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی شهرستان قم و صورتجلسه مجمع 

عمومی عادی سالیانه مورخ 13۹7/03/30تصمیمات ذیل اتخاذ شد : صورتهای مالی سال ۹6 به تصویب رسید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501363(

-------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت مدافعین حقوقی صایب ایرانیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 1۲40۲ و شناسه ملی 10۵۹004۵۵۹۵ به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 13۹۸/01/17 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای مهدی دارابی بشماره 
ملی 1۹۸76407۲1 ، موسسه مشاوره حقوقی و وکالت سید اکبر سید کریمی بشماره ثبت 1330 و شناسه ملی 10۵۹004036۲ و 

خانم مژگان صادقی سیروئی به شماره ملی 03۸677۲76۲ بعنوان اعضاء هیئت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شدند .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501364(

-------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت تضامنی محمدرضا میرزائی وشرکاء به شماره ثبت 1۲017 و شناسه ملی 10۵۹0040۹0۹ به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 13۹7/10/۲7 ومجوز شماره ۹۸/3104۹ مورخ ۹۸/0۲/07 اداره مجوزهای بانکی بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، 
شهر قم، ارم ، کوچه مرعشی 1۲ ، خیابان مرعشی نجفی)ارم( ، پلاک 0 ، پاساژ برلیان ، طبقه اول ، واحد ۲ کد پستی371۵7۹۹۸31 

تغییر یافت .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501365(

-------------------------------------------
آگهی تغییرات 

ملی  شناسه  و  ثبت 1403  شماره  به  اسلامی  علوم  کامپیوتری  تحقیقات  مرکز  کارکنان  مسکن  تعاونی  شرکت  تغییرات  آگهی 
10۸60۹6۲۵47 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 13۹7/1۲/06 و مصوبه مورخه 13۹7/0۵/۲۹ هیئت مقررات زدائی و 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار تصمیمات ذیل اتخاذ شد مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش 
مرکزی ، شهر قم، جمهوری ، کوچه جمهوری 6]رسالت ۹[ ، بلوار جمهوری ، پلاک 0 ، ساختمان مرکزتحقیقات کامپیوتری نور ، طبقه 

همکف کد پستی37166۸6۵6۹ تغییر یافت.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501366(

-------------------------------------------
آگهی تغییرات 

به  ملی 10۵۹004۵407  شناسه  و  ثبت 1۲3۸3  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  کویر  شادونه  شیرین  شرکت  تغییرات  آگهی 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 13۹۸/03/11 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای محسن پوستچی بشماره 
ملی03۸1310663 با پرداخت 3.000.000.000 ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه خود را به مبلغ 3.۵00.۵00.000 ریال 
افزایش داد . آقای مجید کریمی بشماره ملی 03۸4141341 با پرداخت 3.000.000.000 ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه 
خود را به مبلغ3.۵00.۵00.000 ریال افزایش داد . سرمایه شرکت از مبلغ 1.001.000.000 ریال به 7.001.000.000 ریال 
افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید . در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه 
عبارتست از : محسن پوستچی بشماره ملی03۸1310663 دارنده 3.۵00.۵00.000 ریال سهم الشرکه ، مجید کریمی بشماره ملی 

03۸4141341 دارنده 3.۵00.۵00.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501367(

-------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت بین المللی سازه های بتنی عرشان ساز نوین غرب با مسئولیت محدود به شماره ثبت 143۸7 و شناسه ملی 
14006130۹۸۸ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 13۹7/10/03 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان 
سیدافهم رضا به شماره کدفراگیر ۹466۹074 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 600.000.000ریال سهم الشرکه ، سیدمنان رضا به 
شماره کد فراگیر 1004۹107۵ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده ۲00.000.000ریال سهم الشرکه و سیدحنان رضا به شماره 
کد فراگیر ۹47۲۸177 به سمت مدیرعامل وعضو هیئت مدیره دارنده ۲00.000.000ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب 
شدند.کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای رئیس هیئت مدیره و با مهر شرکت معتبر می باشد و اوراق عادی و اداری با امضای هر یک از 

اعضای هیئت مدیره و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501368(

-------------------------------------------
آگهی ابلاغ 

مشخصات محکوم له : 
آقای وحید الهی بلوردی 

فرزند محمود 
نشانی محل اقامت : بیستون – شهرک بلوردی 

محکوم به : به موجب دادنامه شماره 3۸/۹۸ مورخ ۹۸/1/۲۵ شورای حل و اختلاف شعبه اول حکمی که وفق دادنامه شماره 
--- شعبه --- دادگا تجدید نظر استان --- قطعیت حاصل کرده است . 

حکم به محکومیت محکوم علیه به حضور در یکی از دفاتر اسناد رسمی و انتقال و تنظیم سند و تعویض پلاک یک دستگاه خودرو پراید 
مدل 13۹4 به شماره انتظامی ۵۲۹ ج ۹۲ ایران ۵۵ با مشخصات سند مالکیت 1۹43۵06۲ مورخه ۹3/1۲/۹ بنام محکوم له وحید الهی 

بلوردی و نیز پرداخت هزینه دادرسی به میزان ۹0 هزار تومان در حق محکوم له صادر و محکوم می گردد 
مشخصات محکوم علیه 

خانم شهپر کریمی فرزند علی نقی مجهول المکان 
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجراییه:

1-پس از ابلاغ اجراییه ظرف ده روز مفاد انرا بموقع اجرا بگذارد.
۲-ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد.

3-مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفاءمحکوم به از ان میسر باشد و در صورتیکه خود را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداندباید 
ظرف مهلت)ده روز(صورت جامع دارایی خود را به قسمت اجرا تسلیم کند.اگر مالی نداردصریحا اعلام نماید.هرگاه ظرف سه سال بعد از 
انقضاءمهلت مذکور معلوم شود که قادر به اجرای تمام یا قسمتی از مفاد اجراییه متعسر باشد به مجازات حبس از 61روز تا 6 ماه محکوم 

خواهید.
4-علاوه بر موارد بالا که قسمتی از ماده 34قانون اجرای احکام مدنی میباشد به مواردی از قانون اجرای احکام و قانون ایین دادرسی 
مدنی مصوب7۹/1/۲1و همچنین مفاد قانون نحوه اجرای محکومیتهای مالی مصوب 10 ابان 1377که ظهر برگ اجراییه درج گردیده 

است توجه نموده و به ان عمل نماید.
رئیس شعبه اول حکمی شورای حل و اختلاف بیستون 
قاضی شورای حل و اختلاف بیستون 

-------------------------------------------
دادنامه

شماره پرونده: 13۹600130011000001       شماره دادنامه: 13۹600۲3001100030۲        تاریخ صدور : 13۹6/10/30
نام و مشخصات شاکی یا اعلام کننده تخلف : واحد بازرسی و نظارت اصناف استان قم

نام و مشخصات متهم با متهمین یا وکیل : اقای حامد پزشکیان
نوع اتهام: تقلب و تبلیغ خلاف واقع 

مرجع رسیدگی : شعبه سوم بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم
گردشگار: بتاریخ 13۹6/10/30 در دو وقت فوق العاده شعبه سوم بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان به تصدی 
امضا کننده ذیل تشکیل گردیده پرونده کلاسه 13۹600130011000001 اتهامی آقای حامد پزشکیان تحت نظر است ملاحظه می 
گردد گزارشی از سوی بازرسی و نظارت اصناف قم تحت عناوین تخلفات تقلب در تولید و عرضه کود شیمیایی و تبلیغ خلاف واقع را جهت 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال که پس از جری تشریفات قانونی به این شعبه ارجاع گردیده است. شعبه با تعیین 
وقت متهم را احضار لکن علیرغم ابلاغ وقت حضور، نامبرده حاضر نگردیده و لایحه دفاعیه ای نیز ارائه و ارسال ننموده است لذا شعبه 
مستندا به " ماده ۲۸ " آئین نامه سازمان تعزیرات حکومتی با استعانت از درگاه خداوند منان بشرح ذیل مبادرت به صدور رای غیابی می 

نماید. 
" رای شعبه  "

در خوص اتهامات آقای حامد پزشکیان مسئول کارخانه تولیدی کود شیمیایی بنشانی جاده قدیم قم – تهران مبنی بر تقلب در تولید و 
عرضه کود شیمیایی و تبلیغ خلاف واقع موضوع گزارش شماره 414۹46۹ بازرسی و نظارت اصناف قم نظر به اینکه نامبرده علیرغم ابلاغ 
وقت رسیدگی در مهلت مقرر، در شعبه حاضر نگردیده و لایحه دفاعیه ای نیز ارسال ننموده است لذا شعبه با عنایت به گزارش مرجع مذکور 
و مجموع اوراق و قرائن  موجود در پرونده تخلف تقلب در تولید و عرضه انواع کود شیمیایی را محرز دانسته و نامبرده را مستند به " ماده 
3 " قانون تعزیرات حکومتی ناظر بر مرتبه اول " بند د " " ماده ۲ " قانون مارالذکر به پرداخت مبلغ یک میلیارد و چهارصد و بیست و شش 
میلیون و دویست و چهل هزار ریال )1/4۲6/۲40/000 ریال( جزای نقدی در حق دولت محکوم می نماید. در مورد اتهام دیگر ایشان 
دایر بر تبلیغ خلاف واقع بلحاظ فقد عنصر مادی باستناد " بند الف " " ماده 340 " قانون آیین دادرسی کیفری قرار منع تعقیب ایشان را 
صادر می نماید. رای صادره غیابی و ظرف 10 روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در همین شعبه و 10 روز پس از انقضاء آن قابل اعتراض در 

شعب تجدید نظر تعزیرات حکومتی استان می باشد. 
دفتر مقرر است رای ابلاغ گردد./ د ) م الف 104۵۵(

 نیرومند
 رئیس شعبه سوم بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی 

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای موسی مسرور قدیم با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت ششدانگ پلاک ۲607/3۲۸/6۵6 اصلی 
بخش ۲ صفحه ۵۲ دفتر 17۸ بنام نامبرده ثبت و صادره نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب کشی مفقود گردیده . لذا 
مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز کتبا به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از تقاضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد./ م ) م الف 104۵6( 
نورانی - رئیس ثبت اسناد منطقه 2 قم



دوشنبه -بیست وهفتم خرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4823
اجتماعی

مهمترین  از  یکی  شدن  دار  بچه  این  از  پیش  اگر 
دغدغه ها برای بسیاری از زوج هایی که در سن باروری 
قرار دارند بود، اما امروزه این مساله برای برخی از افراد 

متاثر از عوامل مختلف تغییر یافته است.
و  بر فردگرایی  پررنگش  تاکید بسیار  با  مدرنیته که 
گذاشت،  میدان  به  پا  فردی  خواسته های  ارجحیت 
همواره نیازها و خواسته های فردی را بر خواسته جمعی 
رجحان داده است؛ در نتیجه و در چنین احوالی تاکید 
بر فرزند آوری و جمع خانوادگی لزوماً ارزشمند نبوده 
و  فردی  موفقیت  میزان  و  روانی  جسمی،  سلامت  و 
ارزش محسوب  افراد  برای  این دست،  از  مثال هایی 
می شود. بر این اساس برای بسیاری از زوج ها کیفیت 
زندگی خودشان و آمالی که به دنبال آن هستند نسبت 
به وظیفه سنتی شأن )تشکیل خانواده و فرزندآوری(، 

در اولویت قرار می گیرد.
مادامی که دو زوج در کلیت بحث سنت و مدرنیته 
در باب این موضوع با یکدیگر هم عقیده هستند )در 
اینجا؛ سنتی به معنایفرزندآوری و مدرنیته به معنای 
اولویت سایر ارزش ها نسبت به بچه دار شدن( دست 
مشکلی  شأن  نفره  دو  و  خانوادگی  زندگی  در  کم 
که  می شود  آغاز  زمانی  مشکلی  اما  ندارد.  وجود 
مدرن؛  دیگری  و  می اندیشد  سنتی  زوجین  از  یکی 
توجیهات  آن  برای  و  فرزندآوریاست  خواهان  یکی 
محکمی دارد و دیگری به هزار و یک دلیل پذیرفتنی 
و نپذیرفتنی نمی خواهد تا نقشش را بپذیرد؛ به لحاظ 
جامعه شناختی، عدم پذیرش نقش همواره فشاری 
را روی فرد وار خواهد ساخت. به عنوان مثال هستند 
همسرانی که ممکن است با طرز فکر هم کنار بیایند اما 
خانواده هایشان، فامیل و دوستان و بطور کلی جامعه، 
بر اساس ارزش هایش فشار خرد کننده ای را به آنها 
وارد خواهد ساخت. این چالش تلاش شده است که 
در فیلم به دنیا آمدن ساخته »محسن عبدالوهاب« به 

تصویر کشیده شود.
*درباره فیلم

همین  از  نمایشی  هم  آمدن  دنیا  به  فیلم  داستان 
تناقض آرا و تنش های متعاقبی است که به این دلیل، 
در رابطه یک زوج روی می دهد؛ زنی با نقش و رویکردی 
همه  برای  که  مردی  و  می خواهد  بچه  که  سنتی 
نخواستن ها و پشت پا زدن ها به نقش عرفی و سنتی 

اش یعنی فرزندپروری، فلسفه خودش را دارد.
یکی از مهمترین نقاط مثبت فیلم از نظر مخاطبان 
مشکلات  رایج  کلیشه  در  فیلم  این  نشدن  درگیر 
عنوان  به  موضوع  این  به  کردن  نگاه  و  اقتصادی 
است  امروز  جامعه  در  واقعی  و  ذهنی  درگیری  یک 
ندارد. در  به مشکلات معیشتی  لزوماً هم ربطی  که 
و  اصلی  نقش های  اقتصادی  مشکلات  عدم  واقع 
زندگی خانوادگی این زوج، علاوه بر دوری گزینی از 
کلیشه های مرسوم، فرصت تمرکز بر این موضوع به 
عنوان یک دغدغه ذهنی و متأثر از شرایط اجتماعی 
و فرهنگی را می دهد؛ نکته ای که شاید کمتر در دنبال 

کردن این بحث شاهد آن بوده ایم.
در واقع یکی از استدلال هایی که زوج های مخالف 
فرزندپروری در مقابل رویکرد سنتی مطرح می سازند، 
توجه های اساسی به روان و شخصیت، و خلق و بوجود 
و در مقابل رویکرد  انسان است  و  آوردن یک موجود 
ذهنی سنتی که بحث های مالی را حاشیه ای دیده و هر 
آن کس که دندان دهد نان دهد را بیان می سازند، فارغ 
از مسائل و وسایل معیشتی، روح و روان و علت وجودی 
چنین تصمیمی را به چالش میکشند؛ مسأله ای که 

شاید در قرن گذشته محلی از اعراب نداشت.
*فیلم های آپارتمانی

فیلم، مساله شکل  نقاط ضعف  مهمترین  از  یکی 
پذیرش و کنار آمدن نماینده تفکر مدرن، یعنی مرد، در 
مقابل زن سنتی و تسلیم او شدن برای فرزندآوری است 
که به دلیل شکل و ماهیتش، همه فلسفه های چیده 
شده قبلی را فراموش می کند و این برای مخاطبی که 
تا اینجا با دلیل و استدلال )هرچند احساسی از سوی 
دوطرف( جلو آمده و حتی در برخی جاها همزادپنداری 
کرده و یکی را محق در بحث دانسته است، خوشایند 
نیست؛ چرا که به ناگاه و به یکباره با پذیرشی به یک باره 
از سوی مرد مواجه می شود؛ پذیرشی که به هیچ عنوان 

همسو با مخالفت های پیشینش نیست.
از  دیگر  یکی  خلاقیت،  وجود  بدون  محتوا  تکرار 
نقدهایی است که به فیلم به دنیا آمدن وارد شده است. 
به عنوان لوکیشن  بر حضور در خانه  تاکید  چنانچه 
اصلی برای در کنار هم قرار گرفتن یک زوج، باعث 
فیلم های  ساخت  تکرار  بر  مبنی  انتقادات  تشدید 
آپارتمانی )منظور فیلم هایی است که با هزینه کم و 
جلوه ای تئاترگونه صرفاً در یک آپارتمان یا خانه یا یک 

لوکیشن ثابت ساخته می شوند( است.
محمد حسین قلی پور )منتقد( در این باره می نویسد: 
به دلیل لکنت های فرمی ای که در فیلم وجود دارد، 
درونمایه داستان بی اثر است و بی اهمیت. دغدغه های 
فرهاد برای بیننده مضحک به نظر می رسد و انگار همه 
از ابتدا می دانند قرار نیست اتفاق خاصی در پایان فیلم 

رخ دهد. از بازیگر و کارگردان گرفته تا بیننده.
براین اساس و به دلیل مجموعه ای از عوامل فیلم به 
دنیا آمدن در زمان اکران خود نتوانست تا به فروشی 

بیش از ۱۲۹ میلیون دست پیدا کند.
چنانچه محمد احمدی تهیه کننده این فیلم در این 
باره می نویسد: واقعیت این است که »به دنیا آمدن« 
فیلم گیشه نیست هرچند باور دارم که فیلم خوب و 
سالمی است و ساختار، کارگردانی، بازی ها خوب و… 
دارد و همه ارکان آن استاندارد هستند اما مساله این 
است که پتانسیل فروش بالا را ندارد. البته مطمئنم که 
اگر مخاطب به تماشای آن بنشیند، حتماً از آن راضی 
خواهد بود چرا که یک فیلم اجتماعی جدی خوب 
است اما در مجموع فیلمی نیست که بگوییم هر زمان 
که اکران شود می تواند به فروش خوبی برسد و ما به این 
مساله آگاه بودیم به همین دلیل این فیلم حدود سه 

سال باقی ماند.
خوبی  اکران  شرایط  جدی  اجتماعی  »فیلم های 
ندارند و شاید این موضوع نشأت گرفته از جامعه، سلیقه 
سینمادار، مخاطب و… باشد و در چنین شرایطی این 
فیلم های طنز هستند که می توانند به فروش خوبی 

برسند«.
*سینمای دغدغه مند

ایران  تولد در سینمای  دست گذاشتن روی سوژه 
جدید نیست و پیش از این نیز در آثار دیگران تکرار 
شده است؛ آثاری که البته کمتر بدون سوگیری و بیان 
نظر و تمایل فیلمساز بوده اند، و غالباً به سمت یک 
کفه متمایل شده اند. »محسن عبدالوهاب« کارگردان 
و فیلمنامه نویسی است که سابقه تقریباً چهار دهه ای 
)سابقه فعالیت سینمایی وی به سال ۱۳۵۹ و تدوین 
فیلم های داستانی و مستند بازمی گردد( در سینما 
را در کارنامه دارد. کارگردانی است که تجربه حضور 
در بسیاری از قسمت های سینمای از جمله تدوین، 
مجری طرح، منشی صحنه، فیلمنامه نویس و دستیار 

کارگردان را دارد.

عبدالوهاب در منظر نقد و دیدگاه منتقدان کارگردانی 
دغدغه مند محسوب می شود؛ کسی که همواره هدفی 
و حرفی برای گفتن و دغدغه ای برای بیان و مرتفع 
شدن دارد. بی ادعا بودن و بیان مطالب پیچیده در 
ظاهری ساده و همه فهم، از جمله نکات قابل تقدیری 
است که در باب عبدالوهاب و به جهت حرفه ای درباره 

وی مطرح می شود.
به  که  بازیگرانی است  از جمله  »هدایت هاشمی« 
رغم سابقه فعالیتی بیش از دو دهه )از سال ۱۳۷۷ تا 
کنون( شهرتی متاخر دارد و آن هم مرهون تلویزیون و 
بازی در مجموعه های پرطرفداری چون چک برگشتی 
و پایتخت های ۳ و ۴ است. این بازیگر سینما، تئاتر و 
تلویزیون یک نکته قوت و برجستگی نسبت به سایرین 
دارد و آن هم توانایی وی برای ارائه طیفی از نقش ها 
نه  نقش هایی  تا  جدی  کاملًا  نقش هایی  از  است؛ 
و  روان  بازی  کمدی.  ژانر  در  بازی  و  جدی  چندان 
باورپذیر هاشمی باعث شده است تا کیفیت حضور وی 
در دو فیلم جدیدش »زندانی ها« و »به دنیا آمدن« نظر 

مثبتی را بخود جلب کند.
البته بازی »الهام کردا« به عنوان نقش اول زن فیلم 
هم البته جای تقدیر دارد و حس و و حال زنانه نقش 
اش، پری، قدرت همزادپنداری زنانه را برای مخاطب 

ایجاد می کند.
از  »رخشان بنی اعتماد« کارگردان قدیمی و یکی 
زنان دغدغه مند سینمای ایران که سابقه همکاری و 
فیلمسازی مشترک با عبدالوهاب را دارد، درباره این 
فیلم نوشته است: »به دنیا آمدن« روایت به ظاهر ساده 
از تردیدها و ترس های  و در عین حال بسیار عمیق 
انسان معاصر از جهان پرخشونت و پر اضطراب کنونی 
است. درد آگاهی در برخورد با واقعیت های پیرامونی، 
بغض فرو خفته طیف وسیعی از طبقات میانی جامعه 
است. طیفی که به حقوق شهروندی و انسانی خود 
اشراف دارد و تناقضات و تضادهای ساختار اجتماعی 
را با استانداردهای حداقلی می شناسد. فشار اقتصادی 
تاب  تحمل  سیلی  به  خود  صورت  کردن  سرخ  با  را 
انداز  چشم  برایش  فرزند  تربیت  چگونگی  می آورد. 
برایش معنای صرف  و بچه دارشدن  مشخصی دارد 
تولید مثل ندارد. به حرف بی ربط هرآن کس که دندان 
دهد نان دهد اعتقاد ندارد و جز خوردن و پس دادن، به 

چگونگی رشد و پرورش بچه خود فکر می کند.
»فیلم »به دنیا آمدن« را بسیار دوست می دارم، چراکه 
نگاه و سلیقه سینمایی محسن عبدالوهاب را برگرفته از 
نوعی از سینمای اجتماعی می دانم که با جسارت تمام 
می تواند بی هیچ اوج و فرود مرعوب کننده ای و بی 
واهمه از پس زدن مخاطبی که به دنبال غافلگیری های 
بصری و روایتی است، موضوعات به ظاهر ساده انسانی 
لایه های  عمیق ترین  به  تماشاگر  ذهن  چالش  در  را 

ممکن بکشاند، بی ادعا و بی ارعاب«.

معاون شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

آغاز مرحله آزمایشی طرح حذف قبض 
کاغذی آب بهاء در استان اصفهان 

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان می گوید: 
مرحله آزمایشی طرح حذف قبض کاغذی 
آب بهاء در استان اصفهان از ابتدای تیرماه 

آغاز می شود.
هدف  با  طرح  این  افزود:  رضایی  رضا 
ایجاد  زیست،  محیط  حفظ  به  کمک 
برای یک شهر هوشمند،  بسترهای لازم 
طریق  از  خدمات  به  راحت  دسترسی 
سامانه  و  مشترکین  بین  ارتباط  برقراری 
های الکترونیکی،کاهش مراجعه ماموران 
شرکت و حذف خطاهای انسانی، افزایش 
صرفه  و  خدمات  ارایه  در  دقت  و  سرعت 
جویی در زمان و هزینه ها به اجرا در می 
آید.  وی با اشاره به این که مرحله آزمایشی طرح حذف قبض کاغذی آب بهاء نخسین 
بار در سه محله شهر اصفهان شامل کوی سپاهان، منازل سازمانی راه آهن و کوی پرتو در 
بختیار دشت برای نزدیک به یک هزار مشترک این شرکت اجرا می شود افزود: با اجرای 
این طرح، به جای قبض کاغذی، پیامکی حاوی اطلاعات مصرف و مبلغ همراه با شناسه 
قبض و شناسه پرداخت برای مشترکین ارسال می شود. رضایی افزود: مشترکین شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان می توانند پس از دریافت این پیامک از طریق سامانه های 
پرداخت غیرحضوری و یا تماس با شماره تلفن ۱۵۲۲ و  ثبت کلید شماره ۱ نسبت به وارد 
کردن شناسه قبض و شناسه پرداخت، اقدام و قبض خود را در هر ساعت از شبانه روز 
پرداخت کنند. وی در عین حال افزود: شهروندان می توانند در صورت نیاز به قبض میان 
دوره و یا حضور نداشتن در ملک و قرائت نشدن کنتور آب توسط ماموران قرائت، از طریق 
سامانه تلفنی ۱۵۲۲ و انتخاب کلید شماره ۵ قبض پیامکی خود را دریافت کنند. معاون 
خدمات مشترکین و درآمد شرکت آبفای استان اصفهان همچنین از مشترکین این شرکت 
خواست به منظور اطمینان از ثبت نام و درج شماره تلفن همراه شان در برنامه جامع 
خدمات مشترکین آبفا، با سامانه ۱۵۲۲ تماس گرفته و یا از طریق میز خدمت الکترونیکی 
پرتال شرکت به نشانی www. Abfaesfahan.ir شماره صحیح تلفن همراه خود را ثبت 
کنند.  وی در پایان سخنانش افزود: امکان دریافت قبض الکترونیکی و همچنین پرداخت 
غیرحضوری در میز خدمت الکترونیکی پرتال شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به 
نشانی www. Abfaesfahan.ir فراهم شده است و شهروندان می توانند با مراجعه به 

نشانی یادشده ریز محاسبات آب بهاء و صورت حساب خود را مشاهده کنند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری باند سارقان داخل خودرو و کشف 
اموال مسروقه 

فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری باند سارقان داخل خودرو و کشف اموال 
مسروقه در استان خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: ماموران کلانتری" ۲0 شهید فاطمی 
قم" حین گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی به یک نفر با چهره معتادگونه و رفت و 
آمدهای نامتعارف مشکوک و برای پیگیری موضوع به کلانتری متتقل کردند. وی افزود: 
متهم خود را بیکار و بلامکان عنوان کرد که در بازرسی بدنی از وی مقادیری پول خرد 
و تعدادی سوییچ خودرو و موتورسیکلت  کشف شد. سرهنگ جعفریان ادامه داد: در 
بازجویی های پلیسی متهم به سرقت وجه نقد داخل صندوق صدقات برای تامین هزینه 
های اعتیاد و نیز با همدستی یک نفر دیگر به سرقت لوازم داخل خودروهایی که فاقد  
سیستم ایمنی و دزدگیر بودند، اعتراف کرد.    فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه 
کرد: ماموران با انجام یکسری اقدامات پلیسی، منزل و مخفیگاه متهمان را شناسایی و با 
هماهنگی مقام قضائی، برای بازرسی از محل موصوف اقدام و پس از ورود به منزل، اموال 
مسروقه ای شامل جک وانت پیکان، یک عدد باتری اتمی موتورسیکلت، آچار چرخ، سیم 
رابط باتری، قفل جک لاستیک جلو، جک خودروی پراید، تعداد ۴ عدد فلش، کنترل 
ضبط خودرو، ماشین حساب، پنل ضبط کنکور، یک جفت ضبط خودرو مارشال، 
تعداد۴ دستگاه تلفن همراه، ۲ دستگاه رادیو فلش خور،لاستیک ورینگ پراید،پیچ ومهره 
مربوط به گاردریل، یک بسته هرویین و یک عدد پایپ را کشف و ۳ نفر از دیگر همدستان 
متهم که اقدام به کیف قاپی و سرقت می کردند نیز دستگیر شدند. وی بیان داشت: در 
ادامه ۱۷ نفر از مالباختگان در این خصوص شناسایی و اموال مسروقه تحویل آنان شد. 
فرمانده انتظامی شهرستان قم اعلام کرد: متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام 
مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند. سرهنگ جعفریان در پایان به رانندگان توصیه 
کرد: متاسفانه علیرغم بارها تذکر و هشدار از سوی پلیس به دارندگان وسایل نقلیه اما 
همچنان شاهد بی توجهی بعضی از رانندگان هستیم که منجر به سرقت لوازم و قطعات 
داخل خودرو آنها می شود. فرمانده انتظامی شهرستان قم هشدار داد: از رانندگان عزیز 
درخواست داریم همواره اتومبیل خود را به لوازم ایمنی نظیر دزد گیر، سویچ مخفی، قفل 
فرمان، قفل پدال، قفل سوئیچی و سایر وسایل تاخیری و بازدارنده مجهز و هنگام ترك 

اتومبیل خود، از بسته شدن درب ها و شیشه ها اطمینان حاصل کنند .
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام باند خانوادگی تهیه و توزیع مواد مخدر 
در قم

فرمانده انتظامی استان قم از انهدام باند خانوادگی تهیه و توزیع مواد مخدر در استان 
و کشف حدود ۱0 کیلوگرم "هرویین و شیشه" خبر داد. 

 سردارعبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی 
استان قم با انجام اقدامات اطلاعاتی بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر پی 
بردند یک نفر از اراذل و اوباش حرفه ای استان در امر تهیه و توزیع مواد مخدر "هرویین 
و شیشه" فعالیت دارد . وی افزود: تمرکز ماموران بر روی متهم موردنظر ادامه داشت تا 
اینکه مشخص شد وی قصد دارد مقادیری قابل توجهی مواد مخدر هرویین و شیشه  را 
با استفاده از یک دستگاه خودروی سواری "پراید" در پوشش خانواده و به همراه یکی 
از همدستانش از پایتخت به قم منتقل و بین مشتریان خود توزیع کند. سردار آقاخانی 
ادامه داد: ماموران با انجام یکسری اقدامات پلیسی خودروی مذکور را در اتوبان " قم 
– تهران " شناسایی و قصد متوقف کردن آن را داشته اما متهم به محض رویت ماموران 
اقدام به فرار کرد . فرمانده انتظامی استان اضافه کرد: متهم طی مسافتی همدست خود 
را به همراه مواد مخدر داخل خودرو در کیلومتر" ۲ عوارضی قم -تهران "پیاده و سپس 
به مسیر خود ادامه داده و ماموران به تعقیب و گریز متهم پرداختند تا اینکه موفق شدند 
وی را به همراه خانواده اش دستگیر و مقدار  ۹ کیلو و ۹۵0 گرم مواد مخدر هرویین را 
کشف کنند. سردار آقاخانی بیان داشت: در ادامه ماموران محل هایی که متهم اقدام به 
توزیع مواد مخدر را داشته شناسایی و در یک اقدام غافلگیرانه ۲ نفر دیگر از همدستان 
وی دستگیر و ۲ دستگاه خودروی سواری و یک دستگاه موتورسیکلت نیز از آنها توقیف 
کردند. فرمانده انتظامی استان قم عنوان داشت:  متهمان به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند.
 

رئیس پلیس فتای استان قم :

شهروندان فریب سایت جعلی ثبت نام یارانه 
نقدی را نخورند

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم از شهروندان 
خواست تا فریب سایت جعلی ثبت نام یارانه نقدی را نخورند. 

 سرهنگ   علی موالی اظهار داشت: با توجه به افزایش ارسال پیامک به  شهروندان 
در روزهای اخیر تحت عنوان وب سایت ثبت نام و اعلام نیازمندی یارانه نقدی به نشانی 
http://yadavarii.com از مردم تقاضامندیم به این سامانه  اصلًا توجهی نکنند. رئیس 
پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان افزود: این وب سایت، 
سامانه ای جعلی است که با فریب و کلاهبرداری حساب بانکی افراد را خالی می کنند. وی 
تاکید کرد: سرپرستان خانوار توجه داشته باشند پیگیری هرگونه امور شهروندی بایستی از 
طریق مراجع رسمی باشد و به پیامک های جعلی اعتماد نکنند. رئیس پلیس فضای تولید 
و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان هشدار داد: فیشینگ یا جعل درگاه بانکی 

یکی از شگردهای کلاهبرداران اینترنتی برای دسترسی به حساب بانکی افراد می باشد.
 

به مناسبت هفته جهاد کشاورزی  صورت گرفت 

افتتاح نمایشگاه توانمندی های زنان روستایی، 
در استان قم

به مناسبت هفته جهاد کشاورزی نمایشگاه توانمندی های زنان روستایی، رونق تولید و  
توسعه اشتغال خانگی در سازمان جهاد کشاورزی استان قم برپا شد.

به گزارش رابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، به مناسبت هفته جهاد 
کشاورزی نمایشگاه توانمندی های زنان روستایی، رونق تولید و توسعه اشتغال خانگی 
در سازمان جهاد کشاورزی استان قم برپا شد. این نمایشگاه که به همت مدیریت 
ترویج سازمان جهاد کشاورزی استان قم برپا شد با حضور جمعی از مدیران، معاونان 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم و بهره برداران بخش کشاورزی  در درب ورودی سالن 

ساختمان مرکزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم قرار دارد، افتتاح شد.

نگاهی به فیلم به دنیا آمدن؛

بچه دار شدن یا نشدن؛ مساله این است
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 مدیرکل انتقال خون استان قم:

هر ۱۰ دقیقه یک واحد خون در مراکز درمانی 
قم توزیع می شود

 مدیرکل انتقال خون استان قم، با بیان اینکه درهر ۱0 دقیقه یک واحد خون در مراکز 
درمانی توزیع می شود، گفت: این امر خون مورد نیاز در استان را تامین می کند.

مرتضی نوریان عصر شنبه در آیین سپاس از اهداکنندگان برتر خون و حامیان اهدای 
خون سالم استان قم در سالن همایش فرهنگسرای جوان، با اشاره به ویژگی های قم 
افزود: اهدای خون در استان از میانگین کشوری بالاتر است و نزدیک به شهرهای توسعه 
یافته در اهدای خون می باشد. وی با بیان اینکه خون این استان از لحاظ ایمنی در سطح 
سالم و ایمن قرار دارد، اظهار کرد: چهار درصد اهداکنندگان خون را در قم زنان تشکیل 
می دهند که این رقم در سطح کشور پنج درصد است. وی با اشاره به اینکه میزان اهدای 
خون جنسیت ندارد و در کشورهای توسعه یافته حدود ۵0 درصد اهداکنندگان بانوان 
می باشند، افزود: جمهوری اسلامی ایران از لحاظ اهدای خون و سلامت ایمنی جزو 
کشورهای صاحب نظر اهدای خون در منطقه است. نوریان افزود: اهداکنندگان خون 
بر اساس شعار سازمان جهانی خون با عنوان »هر اهداکننده خون یک قهرمان است«، 
قهرمانانی هستند که نسبت به وضعیت بیماران جامعه حساس می باشند و در این امر 
خیرخواهانه مشارکت دارند. وی با بیان اینکه از اهدای خون و فراوردهای آن جان سه بیمار 
نجات می یابد، افزود: پلاسمای خون گرفته می شود و برای تهیه دارو به کشورهای مربوط 
ارسال می شود و در نهایت داروها برای بیماران خاص به کشورمان باز می گردد. وی گفت: 
از هر واحد خون اهدایی فراورده های گوناگونی همچون پلاکت، پلاسما، گلبول قرمز، 
گلبول سفید و کرایوپرو تهیه و تولید و این فراورده ها در مرکزهای درمانی و بالینی بر مبنای 
نیاز بیماران توزیع می شود. نوریان بیان کرد: خون هیچ گونه جایگزین مصنوعی ندارد، 
افرادی که خون اهدا می کنند، عضوی از بدنشان را اهدا می کنند که آقایان در طول سال 
چهار مرتبه و بانوان سه مرتبه مجاز به اهدای خون هستند. وی با تاکید بر اینکه اهدای 
خون صدقه جاری است، خاطرنشان کرد: خون و فراورده های آن جان بیماران نیازمند 
به ویژه بیماران سرطانی بدخیم و هموفیلی را نجات می دهد. وی با تقدیر و سپاسگزاری 
از اهداکنندگان و حامیان اهدای خون افزود: نهادهایی مانند جمعیت هلال احمر از 
حامی های اهداکنندگان خون هستند که از برنامه های این اداره کل و تشویق مردم به 
اهدای خون حمایت می کنند. نوریان از آمادگی این اداره کل برای دریافت شبانه روزی از 
اهداکنندگان خون خبر داد و تاکید کرد: در صورت نیاز، آماده دریافت خون به صورت ۲۴ 
ساعته هستیم. وی با بیان اینکه اهداکنندگان خون سرمایه های سازمان انتقال خون ایران 
هستند، گفت: این مراسم به منظور تقدیر از اهداکنندگان بدون چشمداشت خون و نیز بالا 

بردن سطح آگاهی مردم در این زمینه برگزار می شود.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم :

فعالیت مراکز تحت نظارت بهزیستی قم به طور 
مستمر پایش می شوند

 مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: ارتقاء کیفی خدمات و پایش و بررسی مستمر فعالیت 
مراکز جهت افزایش رضایتمندی مراجعین و مردم اولویت سال ۱۳۹۸ بهزیسیتی استان 

می باشد. 
رضا سلیقه افزود: در حال حاضر بیش از ۳00 مرکز و موسسه غیردولتی تحت نظارت این 
اداره کل در حال فعالیت در استان هستند که تقریباً ۹۸ درصد خدمات بهزیستی از طریق 
بخش غیردولتی به مردم ارائه می شود و بهزیستی از اولین دستگاه های موفق در واگذاری 
امور به مردم است. وی ادامه داد: ۶۹ مهد کودک، ۵ هیات فرهنگی مذهبی مددجویی، 
۳۴ مرکز توانبخشی شبانه روزی و روزانه، ۱0 مرکز اقامتی درمان و بازتوانی معتادین، ۲0 
مرکز درمان سرپایی معتادین و کاهش آسیب، ۲۲ مرکز ارائه خدمات روانشناخی و مشاوره 
و سلامت روان محلی، ۷ مرکز مشاوره پزشکی ژنتیک، ۵ مرکز شبانه روز شبه خانواده، ۱۹ 
مرکز و کلینیک مددکاری اجتماعی، ۲0 پایگاه خدمات اجتماعی و پایگاه سلامت روان و 
۷۲ موسسه و تشکل غیردولتی در استان قم فعال هستند. وی گفت: در کنار گسترش 
کمی خدمات و مراکز، بحث نظارت هم از اولویت های اصلی سازمان است که سازمان 
برنامه ریزی  خدمات،  کیفی  سطح  ارتقاء  جهت  مدون  فرایندی  طی  کشور  بهزیستی 
ارتقاء رضایتمندی جامعه هدف، جمع آوری  نقاط قوت و ضعف،  منسجم، شناسایی 
داده ها و تجزیه و تحلیل اطلاعات و رتبه بندی عملکرد استان ها نظام نامه ای را تدوین و 
ابلاغ نموده است که تحت عنوان نظام نامه نظارتی در دستور کار قرار گرفته که انشاالله 
این نظارت منجر به بهبود کیفیت و ارتقاء خدمات مراکز تحت نظارت در تمامی حوزه ها 
خواهد شد. سلیقه، نظارت مردم بر فعالیت های سازمان را یکی از روش های نظارتی این 
نظام نامه برشمرد و ادامه داد: مرم بهترین ناظر عملکرد ما هستند و هرچه نظارت بیشتر 
باشد، رضایت و سلامت هم بیشتر می شود و این امر موجب ارتقاء کیفیت خدمات خواهد 
شد. وی با اشاره به بازدیدهای مستمر دفاتر نظارتی و کارشناسان ناظر سازمان بر مراکز و 
خدمات افزود: آگاه سازی و آموزش کارکنان مرکز غیردولتی، بررسی کلی ساختار مراکز از 
قبیل بررسی پروانه فعالیت ها، مسائل بهداشتی و ایمنی و همچنین روند پذیرش و ترخیص 
مددجویان در این مراکز از جمله اهداف بازدید های مستمر می باشد و کمیسیون نظارتی 
استان قم بعد از طی فرایند تعریف شده نظارت با متخلفین برخورد قاطع و قانونی خواهد 
نمود. سلیقه گفت: در همین راستا سامانه پیامکی ۳000۸۵۳0 و شماره تلفن دفتر 

ارزیابی عملکرد بهزیستی قم ۳۷۷۸۹۷۸۳ در خدمت همشهریان می باشد.
  

با چهار ساعت خاموشی در ساعات اوج مصرف برق

قبوض برق چاه آب کشاورزان قمی 
رایگان می شود

برق مصرفی  میزان  برق قم گفت:  نیروی  توزیع  مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت 
کشاورزانی که در ساعات اوج مصرف برق، چهار ساعت چاه های آب را خاموش نمایند، 

در همان روز رایگان است.
داود سلیمانیان افزود: ساعت اوج مصرف برق چهار ساعت و بین ساعت ۱۲ تا ۱۶ است 
که کشاورزان باید در این فاصله زمانی، برق چاه های آب را خاموش نمایند. وی اضافه کرد: 
این طرح از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریورماه اجرا می شود و کشاورزان داوطلب می توانند برای 
عقد تفاهم نامه همکاری به شرکت توزیع نیروی برق مراجعه و یا از طریق پایگاه اطلاع 
رسانی این اداره اقدام به پر کردن فرم های مربوطه نمایند. وی بیان کرد: اگر کشاورزان 
در طول این ۹0 روز، برق چاه های آب را در چهار ساعت مذکور طی ۳0 روز متوالی قطع 
نمایند، پاداش دیگری نیز به آنها اختصاص داده می شود که در قبوض برق اعمال خواهد 
شد. سلیمانیان ادامه داد: بر اساس طرح دیگری، اگر کشاورزان هفت روز از یک ماه را 
بر اساس تفاهم نامه عمل نمایند، پاداش ویژه طرح را دریافت می کنند که در قبض برق 
آنها اعمال می شود. وی با اشاره به راه اندازی سامانه قطع برق از راه دور ویژه چاه های آب 
کشاورزی، گفت: با راه اندازی این سامانه امکان قطع برق چاه های آب در ساعت های اوج 
مصرف برق از طریق شرکت برق ممکن شده است. وی با بیان اینکه ۹۶0 چاه کشاورزی 
در قم فعال است، افزود: تاکنون ۴۹0 کشاورز با شرکت توزیع نیروی برق تفاهم نامه امضا 
نموده اند تا برق چاه های آب کشاورزی را بین ساعت ۱۲ تا ۱۶ خاموش نمایند. مدیر دفتر 
مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم خاطرنشان کرد: سال گذشته بیش از ۵0 
میلیارد ریال تشویقی در قبوض مشترکان اداری، کشاورزی و صنعتی اعمال شد که با توجه 
به حجم انعقاد تفاهم نامه ها، پیش بینی می شود این مبلغ در سال جاری تا حدود ۸0 
میلیارد ریال افزایش یابد. در حال حاضر حدود ۵۶0 هزار مشترک برق در قم فعال است و 
۱۲.۵۵ درصد برق قم در بخش کشاورزی، ۲۸.۸۸ درصد در بخش صنعت، ۳۶.۵۵ درصد 
در بخش خانگی، ۱0.۴ درصد در بخش عمومی، ۹.۷۸ درصد سایر مصارف و ۱.۸۳ در 

بخش روشنایی معابر مصرف می شود.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم  خبرداد

خریداری بیش از ۱۰ هزار تن گندم از 
کشاورزان قمی 

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: از ابتدای فرآیند خرید تضمینی گندم در 
سال جاری، ۱0 هزار و ۴۴ تن گندم از بهره برداران استان خریداری شده است.

بهزاد رادمنش بیان کرد: از این مقدار هشت هزار و ۶۹0 تن توسط سیلوی شرکت غله 
و یک هزار و ۳۵۴ تن از طریق مباشر شرکت که در بخش جعفریه استان فعالیت می کند 

خریداری شده است. 
وی افزود: همچنین در این مدت یک هزار و ۶۷۵ تن کلزا توسط شرکت غله و خدمات 
بازرگانی استان از کشاورزان قمی به صورت تضمینی خریداری شده است. وی ادامه داد: 
مراکز خرید تضمینی گندم و کلزا استان همزمان با فصل برداشت محصول کشاورزان قمی 
برای تحویل گرفتن محصولات فعال بوده و این فرآیند با لحاظ استانداردهای لازم به خوبی 
در حال انجام است. رادمنش گفت: قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم گندم معمولی در 
سال جاری ۱۷ هزار ریال و قیمت هر کیلوگرم کلزا ۳۴ هزار و ۳۹۸ ریال تعیین شده است. 
وی افزود: طرح پرداخت کرایه حمل به کشاورزانی که محصول خود را به سیلوی استان 
تحویل می دهند همچون سال گذشته انجام می شود و این موضوع تأثیر چشمگیری در 
استقبال کشاورزان برای تحویل محصول خود به سیلو داشته است. وی بیان کرد: علاوه بر 
مجتمع ذخیره سازی و سیلوی استان که متعلق به شرکت بازرگانی ایران است، یک مرکز 
خرید دیگری هم در بخش جعفریه پیش بینی شده و دراین منطقه شرکت تعاونی روستایی 

جعفریه اقدام به تحویل گرفتن محموله های کمتر از هشت تن می کند.
 گفتنی است: سال گذشته از ابتدای خرداد تا ۱۴ شهریورماه، ۱۷ هزار و ۸۴0 تن گندم 
به صورت تضمینی با قیمت هر کیلوگرم ۱۳ هزار ریال از کشاورزان قمی خریداری شد که 
از این میان ۲ هزار و ۹۹۲ تن توسط مباشر خرید در بخش جعفریه و ۱۴ هزار و ۸۴۸ تن 
نیز در محل سیلوی استان تحویل گرفته شد، همچنین ۲ هزار و ۴0۱ تن کلزا از تاریخ ۲0 
اردیبهشت ماه تا سوم تیر با قیمت هر کیلوگرم ۲۸ هزار و ۶۶۵ ریال از کشاورزان خریداری 

شد.

برخی از جامعه شناسان معتقدند چگونگی گذران اوقات فراغت بازتابی از شرایط 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هر جامعه است که استفاده مطلوب از این اوقات می 
تواند تاثیر در خور توجهی در بهبود کیفیت زندگی اجتماعی و اقتصادی داشته باشد و 

عدم توجه بدان جامعه را با آسیب های جدی مواجه کند.
فراغت مجموعه ای از اشتغالاتی است که فرد کاملًا به رضایت خود یا برای استراحت، 
یا برای تفریح یا به منظور توسعه یا آموزش غیر انتفاعی بعد از آزاد شدن از الزامات 
شغلی، خانوادگی و اجتماعی به آن می پردازد. به عبارت دیگر می توان گفت اوقات 
فراغت فعالیتی است که اعضای جامعه فارغ از اجبارهای محیط کار و الزامات زندگی، 
از طریق آن استعدادهای خود را توسعه بخشیده و شخصیت خود را گسترش می دهند. 
چگونگی گذران اوقات فراغت بازتابی از شرایط اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هر 
جامعه است که استفاده مطلوب از این اوقات می تواند تأثیر در خور توجهی در بهبود 
کیفیت زندگی اجتماعی و اقتصادی افراد جامعه داشته باشد و عدم پرداختن بدان و 
فراهم ساختن شرایط و امکانات لازم در خصوص نحوه گذراندن اوقات فراغت می تواند 

جامعه را با آسیب های جدی مواجه کند.
اما اینکه چگونه این امر و عدم برنامه ریزی و سیاست گذاری مناسب در این زمینه 
می تواند زمینه آسیب های اجتماعی را به همراه داشته باشد، سبب شد پژوهشگر ایرنا با 

امان الله قرایی مقدم، جامعه شناس و محقق به گفت و گو بنشیند.
قرایی مقدم در خصوص اهمیت گذراندن اوقات فراغت گفت: بعد از انقلاب صنعتی 
که تکنولوژی به خدمت انسان درآمد و در نتیجه ساعات کار انسان زیاد شد، مساله اوقات 
فراغت هم اهمیت پیدا کرد. تفکیکی میان کار و اوقات فراغت به وجود آمد که فرصتی 
برای انسان مهیا می کرد که هر چند به مدتی اندک اما از اجبارها و محدودیت های نظم 
اجتماعی مدرن رها شود. لذا می توان گفت فراغت پدیده ای است که با تمدن صنعتی 
پیوند دارد نخست به این دلیل که کار از شکل اجباری به در آمده و به شکل مسؤولیت 

آزاد فرد درآمده است و دوم اینکه کار از فعالیت های دیگر انسان جدا شده است.
وی افزود: در نتیجه برای بسیاری از اندیشمندان این موضوع مطرح شد که اوقات 
فراغتی باید در نظر گرفت و با برنامه هایی آنها را باید پر کرد. بنا به این فکر، رشته ای در 
جامعه شناسی به نام جامعه شناسی اوقات فراغت و حتی انسان شناسی اوقات فراغت 
شکل گرفت که آن را هم بر اساس سن و جنس و همچنین بر اساس امکانات موجودی 
که در جامعه وجود داشت، مورد بررسی قرار دادند تا بتوانند شرایطی فراهم نمایند که 

آسیب های اجتماعی کمتری در جامعه به وجود بیاید.
وی افزود: بسیاری از اندیشمندان به دنبال این بودند نه تنها اوقات فراغت را پر کنند 
بلکه ان را غنی تر کنند. آنها معتقد بودند غنی ساختن این اوقات از اهمیت بسزایی 
برخوردار است زیرا با صنعتی شدن کشورهای توسعه یافته و پیدایش مفاهیمی از قبیل 

از خود بیگانگی و کالایی شدن اهمیت پرداختن به اوقات فراغت دو چندان شد.
از قبیل احداث سالن های  اقداماتی  افزود: در همین زمینه  این استاد دانشگاه 
نمایش، شهرک های هنری، پارک ها، کنسرت ها، محیط های نشاط آور، برنامه های 
تلویریونی و رادیویی صورت گرفت تا همه مردم خصوصاً جوانان بتوانند اوقات فراغت 

خود را پر و غنی کنند.
*نحوه گذراندن اوقات فراغت می تواند آسیب زا باشد

قرایی مقدم در خصوص نحوه گذراندن اوقات فراغت و آسیب هایی که می تواند به 
همراه داشه باشد، گفت: اگر نتوانیم این اوقات را پر و سرگرمی ایجاد کنیم، این اوقات 
می تواند زمینه ورود به انواع آسیب های اجتماعی را فراهم کند. برای مثال بسیاری از 
جوانان به سیگار کشیدن، مواد مخدر و انواع تفریحات نا مناسب در جامعه روی می 
آورند. بطوریکه در کشور ما می توان یکی از عواملی که سبب شده جوانان به سراغ 
سیگار کشیدن، خیابان گردی و مغازه های قلیان فروشی بروند در نتیجه این است که 
جامعه ما نتوانسته برای آنها شرایط و امکاناتی برای گذراندن اوقات فراغتشان فراهم 
کند. برای مثال میادین ورزشی لازم در نظر گرفته نشده است یا اگر هم در نظر گرفته 

شده، هزینه آنها برای مردم بسیار است و خانواده ها نمی توانند فرزندان خود را به این 
کلاس ها بفرستند و نتیجه این موارد، ورود و عضویت فرزندانشان در گروه های ناسالم و 

فعالیت های نابهنجار است.
وی افزود: به همین جهت است که از قرن هجدهم به بعد به تدریج کشورهایی مثل 
امریکا، انگلیس، فرانسه و… کوشیدند تا حدی که می توانند به اصطلاح اوقات فراغت 
مردم به خصوص جوانان را چه از طریق برنامه های تلویزیون و چه سریال ها و امکانات 

دیگر فراهم کنند تا از آسیب های ناشی از این امر جلوگیری کنند.
*رابطه بین سبک زندگی و نحوه گذراندن اوقات فراغت

قرایی مقدم در خصوص سبک زندگی و رابطه اش با نحوه گذراندن اوقات فراغت 
گفت: رهبری در فروردین ۹۷ در مشهد گفتند: فناوری، فرهنگ می آورد. این جمله به 
لحاظ جامعه شناسی بسیار مهم است زیرا یکی از ابعاد فرهنگ، شیوه زندگی است که 

از جمله شاخص های آن اوقات فراغت است.
وی همچنین افزود: سبک زندگی یک شیوه مشخص و قابل مشاهده از زیستن 
است. از آنجا که مشاهده رفتار انسان ها همیشه و همه جا امکان پذیر نیست، بسیاری 
از محققان ترجیح می دهند به جای رفتارهای ما انتخاب های ما در زندگی روزمره را 
به عنوان نشانه ای دست دوم از سبک زندگی مورد بررسی قرار دهند. جوانان از جمله 
گروه هایی هستند که گرایش زیادی به انتخاب سبک زندگی دارند و مشهور شدن و 
جلوه کردن را با گرایش به انواع خاصی از پوشش، آرایش مو و حتی سبک حرف زدن 
دنبال می کنند. حتی برخی از جوانان بیکار یا عضو طبقه فقیر جامعه نیز دوست دارند 

خود را با انتخاب های جوانان طبقه مرفه جامعه سازگار کنند.
قرایی مقدم افزود: برخلاف گذشته که انسان می بایست از صبح تا شب کار می کرد 
و اوقات فراغتش در کار خلاصه می شد با کمتر شدن ساعات کار و پیدایش اوقاتی، 
مساله اوقات فراغت اهمیت پیدا کرد. رفتن به کشورهای دیگر برای گذراندن اوقات 
فراغت، پاساژهای خرید، استفاده از ماشین های مدل بالا برای خیابان گردی و مواردی 

از این قبیل به نحوی به سبک زندگی خاص یک طبقه تبدیل شد.
وی افزود: کم کم افرادی از طبقات پایین جامعه نیز برای تظاهر به سبک زندگی طبقه 
بالا به فعالیت هایی که طبقات بالا برای اوقات فراغتشان می پرداختند، توجه کردند. 
چون همیشه میل و کششی در طبقات پایین جامعه برای همنوا شدن با اقشار طبقات 
بالای جامعه وجود دارد. چه بسا وبلن نیز در نظریه طبقه تن آسا به چنین امری اشاره 

کرده است.

اهمیت گذراندن اوقات فراغت

اوقات فراغت، فرصتی که می تواند مبدل به تهدید شود
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اقتصادی

به این آمار دقت کنید: ۲۵ میلیون و ۴۱۲ هزار خانه که تنها ۲۲ میلیون و ۸۳۰ هزار 
واحد آن دارای سکنه است؛ نتیجه می شود ۲.۵۸ میلیون خانه خالی که البته باید ۲.۱ 
میلیون مسکن نیمه خالی عمدتا به عنوان خانه های ویلایی دوم را هم به آن اضافه کرد 
که حداقل شش ماه سال بلااستفاده است. چیزی که نهایتاً با آن مواجه می شویم ۴.۷ 

میلیون خانه مازاد و حدود ۹۱ میلیارد دلار عدم بهره وری اقتصادی است.
به گزارش ایسنا، بر اساس تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر اصلاحیه قانون مالیات های 
مستقیم مصوب سال ۱۳۹۴، وزارت راه و شهرسازی مکلف به ایجاد سامانه ملی 
املاک و اسکان شد؛ طرحی که یکی از اهداف آن اخذ مالیات از حدود ۲.۶ میلیون 
خانه خالی موجود در کشور بود. البته طبق برآوردها ۲.۱ میلیون مسکن نیمه خالی 
هم در ایران وجود دارد که حداکثر حدود شش ماه از سال مورد استفاده قرار می گیرد.
اگر مطابق گزارش مرکز آمار از پاییز ۱۳۹۷ میانگین قیمت هر متر مربع خانه در ایران 
را دو میلیون و ۶۲۳ هزار تومان در نظر بگیریم و میانگین مساحت هر خانه را حدود 
۱۰۰ متر مربع فرض کنیم )بر اساس معاملات قطعی با میانگین ۱۰۷ متر مربع و 
لحاظ آمار خانه هایی که به فروش نرسیده است( هم اکنون متوسط قیمت هر واحد 
مسکونی در کشور ۲۶۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است. اگر با نرخ روز دلار ۱۳ هزار و 
۵۰۰ تومانی محاسبه کنیم میانگین قیمت هر واحد مسکونی در ایران ۱۹ هزار و ۴۲۹ 
دلار و ارزش کل ۴.۷ میلیون واحد مسکونی خالی و نیمه خالی حدود ۹۱ میلیارد 
دلار ارزیابی می شود. به عبارت دیگر با ۹۱ میلیارد دلار عدم بهره وری در بخش مسکن 

مواجه هستیم.
این حجم از واحدهای مازاد در شرایطی روی دست اقتصاد ایران مانده که ۱.۳ 
میلیون واحد وجود دارند که در هرکدام حداقل دو خانواده ساکن هستند. حدود ۲۵ 
میلیون و ۴۱۲ هزار واحد مسکونی به ازای ۲۴ میلیون و ۱۹۶ هزار خانوار در کشور 
وجود دارد. تا این جا به نظر می رسد کمبودی از لحاظ واحد مسکونی وجود ندارد اما 
مساله این است که تنها ۲۲ میلیون و ۸۳۰ هزار واحد مسکونی دارای سکنه است و 
به شکل واقعی در اختیار خانواده ها قرار دارد. نتیجه آن که در یک میلیون و ۳۶۶ هزار 

واحد مسکونی در کشور، دو خانواده به صورت فشرده در یک خانه زندگی می کنند.
بعضی دستگاه های دولتی مرتبط با حوزه مسکن، همکاری لازم را با سازمان امور 

مالیاتی انجام نمی دهند. بنا به گفته رئیس سابق سازمان امور مالیاتی، وزارت راه و 
شهرسازی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت نیرو، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، نیروی انتظامی، سازمان تأمین اجتماعی، مرکز آمار ایران، سازمان ثبت 
اسناد، سازمان نظام پزشکی، اتاق بازرگانی ایران، سازمان بیمه سلامت و برخی 
بانک ها از جمله دستگاه هایی هستند که هنوز با سامانه جامع مالیاتی همکاری 
نمی کنند. از سوی دیگر، طی چهار سال اخیر اقدام قابل توجهی برای شکل گیری 
سامانه املاک و اسکان انجام نشده است. البته مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد 

مسکن به تازگی گفته که سال ۱۳۹۹ این سامانه وارد فاز اجرا خواهد شد.
*۱۱ درصد خانه های ایران خالی است

وجود خانه های خالی در تمام دنیا برای کنترل بازار مسکن ضروری است. مطابق 
استاندارد جهانی، نسبت خانه های خالی بین چهار تا شش درصد کل واحدهای یک 
شهر یا کشور است. به عبارت دیگر حداکثر چهار تا شش درصد از خانه های هر شهر 
باید برای مواقع نقل و انتقال مسکن یا مهاجرت و تقاضای جدید خالی باقی بماند. با 
این حال نرخ خانه های خالی در ایران ۱۱ درصد و تهران ۱۳ درصد است که باید حدود 

نیمی از این تعداد وارد بازار مصرف شود.
*نگرانی از فشار مالیاتی به حوزه ساخت و ساز

از جمله نگرانی هایی که در خصوص فشار مالیاتی بر حوزه مسکن وجود دارد ایجاد 
اختلال در تولید و عرضه مسکن است؛ حوزه ای که هم اکنون نیز در رکود به سر می برد 
و تولید به یک سوم تقاضای مطلق کاهش یافته است. طبق طرح جامع مسکن باید 
سالیانه حدود یک میلیون واحد مسکونی در ایران احداث شود. هم اکنون بر اساس 
پروانه های ساختمانی، تولید واحدهای مسکونی از ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار واحد فراتر 

نمی رود.
یکی از موضوعاتی که برای جلوگیری از معاملات سفته بازانه در حوزه طلا، خودرو 
و مسکن دنبال می شود، قانون مالیات بر عایدی سرمایه است. مدتی قبل محمد 
اسلامی - وزیر راه و شهرسازی - در جلسه ای که با اعضای کمیسیون عمران مجلس 
برگزار شد، از حمایت وزارتخانه راه و شهرسازی نسبت به لایحه مالیات بر عایدی سرمایه 
خبر داد. همچنین طبق اعلام سرپرست قبلی سازمان امور مالیاتی، این سازمان هم 

اکنون در حال بررسی وضع مالیات بر عایدی سرمایه در حوزه املاک، طلا، ارز و 
خودرو است.

*دولت عزمی برای راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور ندارد
صدیف بدری، سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفته است: متأسفانه دولت 
و وزارت راه و شهرسازی در سال های گذشته عزم جدی برای راه اندازی سامانه ملی 
املاک و اسکان کشور نداشته اند، از این رو به نظر من نبود نبود مدیریت واحد و 

اصلاحات یکپارچه زمینه ساز بروز تلاطم در بازار مسکن شده است.
وی افزود: قطعاً در راستای راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور می توان از 
ظرفیت های قانونی و زیرساخت های اطلاعاتی و فنی شهرداری ها و وزارت کشور برای 

جمع آوری اطلاعات مسکن در کشور استفاده کرد.

وعده دولت محقق می شود؟

وجود۹۱میلیارددلارخانهبیاستفادهدرایران!

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

بخشزیادخانههایخالیکشورمتعلقبه
بانکهاست

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به تعلل مجلس دهم در اصلاح 
سیاست های پولی و مالی کشور، لابی بانک ها را عامل تاخیر این برنامه مجلس 

عنوان کرد و گفت: بخش زیادی از خانه های خالی کشور متعلق به بانک هاست.
اصلاح  با  رابطه  در  است  سال  چندین  این که  یادآوری  با  عقبایی  حسام   
سیاست های پولی و بانکی بحث می کنم، اظهار کرد: اعتقاد نه من بلکه اعتقاد 
خیلی از اقتصاددانان و فعالان حوزه اقتصادی بر این است که سیاست های پولی 
و مالی کشور باید اصلاح شود. یکی از زیرمجموعه های آن سیاست های بانکی، 
بانکداری و بورس است. حدود ۳.۵ ساله از عمر مجلس دهم می گذرد و با وجود 
گرایش های مختلف سیاسی نمایندگاه، آن ها به اتفاق نظرشان این بود که این 

اتفاق )اصلاح سیاست های پولی و مالی( باید بیفتد.
وی ادامه داد: هر ماه منتظر این بودیم که خروجی این تغییرات از کمیسیون 
اقتصادی مجلس یا کمیسیون های تخصصی دیگر مجلس بیرون بیاید و به صحن 
برسد و تصویب و ابلاغ شود. به این ترتیب جلوی بسیاری از فعالیت هایی که در 
جهت مصالح عمومی مردم نیست مثل همین بحث بنگاه داری بانک ها که هم رهبر 

معظم انقلاب به آن اشاره کرده اند و هم ریاست جمهوری.
وی با بیان این که متاسفانه هنوز این اتفاق شکل نگرفته است، افزود: از نمایندگان 
محترم مجلس استدعا دارم در چند ماهی که تا اسفندماه و پایان عمر مجلس 
دهم باقیمانده حداقل با توجه به مطالبه گری رهبر معظم انقلاب بتوانیم اصلاح 

سیاست های پولی وبانکی را در کشور داشته باشیم.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: اگر اصلاح سیاست های 
پولی و بانکی واقعا به شکل درست، منطقی، با نگاه کارشناسانه، دقت نظر و با جلب 
و به کارگیری نظرات کارشناسان اقتصادی دلسوز در کشور عملیاتی، اجرایی و ابلاغ 

شود ما بانکداری ایران دیگر به روش فعلی نخواهد بود.
عقبایی با یادآوری این که بخشی از خانه های خالی در اختیار بانک هاست، گفت: 
این خود بخشی از تخلفات بانک هاست که برخلاف قانون بانکداری وارد حوزه 

تولید یا ساخت و ساز و یا بعضا خرید و فروش شد ه اند.
وی بیان کرد: دستورات و مصوباتی که هیئت وزیران و مجلس در خصوص فروش 
مازاد املاک بانک ها داشته اند همچنان روی کاغذ باقی مانده و بانک ها به نحوی 
در این موضوعات کارشناسی کرده و به حوزه های دیگر ورود غیرقانونی دارند. 
وظیفه بانک این است که از تولید ملی حمایت کند. شعار امسال "حضرت آقا" نیز 
رونق تولید است به نظرم با توجه به این مهم باید قوانین به نحوی باشد بانک ها با 

تسهیلات تولید را رونق دهند.
وی در عین حال ادامه داد:، اما متاسفانه اینگونه نیست و بانک ها از اصلی ترین 
بخش سرمایه کلان کشور سوء استفاده می کنند. بایستی حتما این قوانین اصلاح 
شود و به سمت و سویی حرکت کنیم که بانکداری ما در حوزه مسکن خصوصا از 

این فضای تجاری به فضای توسعه ای تبدیل بشود.
رئیس سابق اتحادیه مشاوران املاک اظهار کرد: معتقدم بانک مسکن که دولتی 
است و دارد در حوزه مسکن فعالیت می کند باز هم مسئولان آن نگران هستند 
که آخر سال سود و زیان بدهند. وقتی نگاه، نگاهی است که به سود و زیان نگاه 

می کند این یک نگاه توسعه ای ندارد.
عقبایی تاکید کرد: باید نگاه بانک های تخصصی در حوزه تولید مسکن نگاه 
توسعه ای باشد و تا زمانی که سیاست های پولی و بانکی بازنگری نشود، شورای پول 
و اعتبار، بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و... با هم در جهت یک عزمی برای 
اصلاح این قوانین و زیرمجموعه هایی مثل حوزه اقتصاد مسکن هماهنگ نشوند 

قاعدتا خیلی از مشکلات ما در حوزه های کلان اقتصادی همین گونه خواهد بود.
 

آیاکارتسوختپایانیبربدمصرفی
خواهدبود؟

 یک نماینده مجلس گفت: با توجه به پیشی گرفتن تولید بر مصرف و کنترل 
آن، می توانیم به استثنای پیک مصرف تابستان و تعطیلات برای فصول غیر گرم 

صادرات بنزین نیز داشته باشیم.
عرضه بنزین در جایگاه های عرضه سوخت سراسر کشور از تاریخ ۲۰ مرداد سال 
۹۸ فقط با ارائه کارت هوشمند سوخت، امکان پذیر خواهد بود. این در حالی است 
که بر اساس آخرین تصمیم اتخاذ شده، سهمیه بندی منتفی است، قیمت بنزین 
تغییری نمی کند و تا پایان سال با همان نرخ لیتری ۱۰۰۰ تومان عرضه خواهد 

شد، اما این اجبار در استفاده از  کارت سوخت چه مزیت هایی دارد؟ 
طبق آخرین آمار میزان تولید بنزین در کشور به مرز ۱۰۵ میلیون لیتر رسیده 
است. متوسط مصرف نیز در ایران حدود ۹۰ میلیون لیتر است که در مقایسه با دیگر 
کشورها رقم بالاتری را نشان می دهد، به گفته بسیاری صاحبنظران و مسئولین امر 
استفاده از کارت سوخت می تواند یکی از بازدارنده ها از رشد مصرف، ابزاری برای 
رصد، جلوگیری از قاچاق احتمالی، افزایش ذخایر این کالای استراتژیک و زمینه 

سازی برای ورود به عرصه صادرات باشد.
اسدالله قره خانی در این باره به ایلنا گفت: یکی از نگرانی ها وگمانه زنی ها این 
است که بخشی از سوخت از طریق برخی جایگاه های عرضه؛ قاچاق می شود، 
با تعبیه کارت سوخت در جایگاه ها نشتی ها و انحرافاتی که در توزیع بنزین وجود 

دارد، پایش و مشخص خواهد شد. 
وی افزود: البته بیشتر قاچاق روی گازوئیل است، با استفاده از کارت سوخت 
مشخص خواهد شد که این فرآورده از چه جایگاه هایی و به چه میزان قاچاق 

می شود که کمک بزرگی برای رصد خواهد بود.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: با مدیریت در توزیع مشخص می شود کدام 
استان ها سوخت بیشتری دریافت و تعداد خودروهایی که در آن استان ها تردد 
می کنند به چه میزان است. همچنین قابل ردیابی است که آیا سوخت متناسب 

با خودروها توزیع می شود یا خیر؟ این مباحث روی مدیریت سوخت موثر است. 
وی یادآور شد: بعد از اجرایی شدن این مرحله برای مراحل بعد باید ببینیم اثر این 
شیوه تا چه حد است سپس می توان در مورد کارت سوخت اظهارنظرهای نهایی 

را ارائه داد.
قره خانی همچنین اظهار داشت: با توجه به پیشی گرفتن تولید بر مصرف و 
کنترل آن؛ می توانیم به استثنای پیک مصرف تابستان و تعطیلات برای فصول غیر 

گرم صادرات بنزین نیز داشته باشیم.

در بخش کالا های اساسی؛

ترخیصازبنادرلحظهایومناسباست
عضو کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران گفت : ترخیص کالا های اساسی 

از بنادر به صورت لحظه ای انجام می شود و مشکلی در این زمینه وجود ندارد
سید علی حسینی، در مورد چگونگی روند تخلیه و بارگیری و ترخیص کالا در 
بنادر ایران به ویژه در بخش کالا های اساسی، اظهار داشت: خوشبختانه به دلیل 
حساسیتی که در حوزه کالا های اساسی وجود دارد شاهد حمل و ترخیص یکسره 
کالا هستیم به گونه ای که دیگر کالا ها به انبار منتقل نمی شوند و بلافاصله پس از 

تخلیه، از گمرک ترخیص شده و به مقصد نهایی ارسال می شود.
وی گفت: مشکل اصلی ترخیص کالا در بنادر کشور به حوزه کالا های غیر 
اساسی و به اصطلاح کانتینری تجاری باز می گردد و به طور حتم باید با برنامه ریزی 
صحیح تر از سوی دستگاه های ذی صلاح روند ترخیص کالا های غیر اساسی از 

بنادر تسریع پیدا کند.
حسینی افزود: فعالان اقتصادی از عملکرد سازمان بنادر و دریانوردی در تخلیه و 

بارگیری کالا رضایت دارند.
وی ادامه داد: از آنجا که سازمان بنادر و دریانوردی در جهت تسهیل در ترخیص 
کالا عمل می کند، ضرورت دارد که سایر ارگان ها نیز چنین همکاری را داشته 

باشند.
عضو کمیسیون حمل و نقل، لجستیک و گمرک اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران تاکید کرد: واردات کالا به کشور جریان مناسبی دارد و این نشان 

دهنده گفتمان خوب سازمان بنادر با بنادر سایر کشور ها است.

مهم ترین طرح برای ساماندهی بازار ارز که در روزهای آتی راه 
اندازی خواهد شد، »بازار متشکل ارز« است؛ بازاری که به نظر 
کارشناسان در صورت کارکرد درست می تواند به جولان دلالان 
و سوداگران در بازار ارز پایان داده و علاوه بر ثبات قیمت ها، نرخ 

ها را نیز کاهش دهد.
نرخ دلار و سایر انواع ارز در هفته های اخیر روندی نزولی به 
خود گرفته و از محدوده ۱۵ هزار تومان وارد کانال ۱۲ هزار 

تومانی شده است.
البته از روز پنجشنبه پس از وقوع بی ثباتی در منطقه و برخی 
اخبار مربوط به سیاست خارجی قیمت ارز اندکی بالا رفت که 

به گفته رئیس کل بانک مرکزی موقتی است.
درباره چرایی افت بهای دلار و سایر ارزها، به عوامل مختلفی 
اشاره می شود که از جمله آنها می توان به تحولات مثبت سیاست 
خارجی، انتشار اخبار امیدبخش سیاسی و سیاست های بانکی 

دولت و افزایش بازگشت ارز صادراتی اشاره کرد.
در این میان آنچه که کمتر بدان پرداخته شده نزدیک شدن به 
زمان آغاز مهم ترین طرح بانک مرکزی برای ساماندهی بازار ارز 

یعنی »بازار متشکل ارز« در روزهای آتی است.
قرار بود این طرح تا پایان اردیبهشت امسال راه اندازی شود، 
اما به دلیل آماده نبودن زیرساخت های فنی و طولانی شدن 
فرایند ثبت شرکت ها و واریز سهم شریکان و از همه مهم تر توجیه 
کردن بازیگران این بازار )صرافان و بانک ها( راه اندازی این بازار 

به اواخر خردادماه موکول شد.
پیگیری های ایرنا نشان می دهد که در روزهای اخیر فرایند 
آماده سازی بخش های مختلف برای راه اندازی این بازار شتاب 
گرفته و جلساتی نیز با بانک ها و صرافی ها در این باره برگزار 
شده و بر این اساس در صورت عدم بروز مشکل، این بازار باید تا 

اوایل تیرماه راه اندازی شود.
با توجه به نزدیک شدن زمان راه اندازی این بازار که به نظر 
کارشناسان می تواند ساماندهی و مدیریت بازار ارز را تسهیل و 
نرخ ارز را کاهش دهد، بازیگران رسمی و غیر رسمی بازار ارز، 
جانب احتیاط را در پیش گرفته اند و قیمت ها نیز روند نزولی 

یافته اند.
*پایان جولان دلالان و سوداگران در بازار ارز

از مهم ترین مزایای راه اندازی بازار متشکل ارز، پایان دادن 
به جولان دلالان و سوداگران بزرگ اقتصادی در بازار به شمار 
می رود، این گروه که از طریق همراهی بازار غیررسمی تهران 
با بازارهای فرامرزی دبی امارات، سلیمانیه عراق و افغانستان 
مشغول تعیین قیمت در بازار ارز هستند در صورت کارامدی 

بازار متشکل، قدرت خود را از دست خواهند داد.
»وحید شقاقی« کارشناس اقتصادی در این باره به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا گفت: راه اندازی »بازار متشکل ارزی« مدیریت 
بازارساز را بر بازار ارز تسهیل و عملًا دست سوداگران را برای 

تعیین قیمت ارز در بازار کوتاه خواهد کرد.
وی با بیان اینکه با ایجاد بازار متشکل ارزی قیمت ارز بر اساس 
عرضه و تقاضا در بازار تعیین می شود، افزود: ایده تشکیل بازار 
این  به  مجاز  صرافی های  همه  شدن  وصل  و  ارزی  متشکل 
مجموعه با نظارت بانک مرکزی اقدامی مفید و مثبت در شرایط 
اقتصادی است و موجب افزایش شفافیت در این بازار می شود.

این کارشناس اقتصادی افزود: با ایجاد این بازار، دیگر قیمت 
ارز از بازارهای کشورهای همجوار مانند سلیمانیه و دبی تأثیر 
نخواهد گرفت و مزیت اصلی این بازار تعیین قیمت در داخل 

کشور خواهد بود.
بین  بازار  ایجاد  را  ارزی  متشکل  بازار  دیگر  مزیت  شقاقی 
وصل  بازار  این  به  صرافی ها  همه  گفت:  و  خواند  صرافی ها 
خواهند شد و به صورت شفاف به خرید و فروش اقدام می کنند 

و بازار پشت پرده تا حدودی ساماندهی می شود.
»آلبرت بغزیان« کارشناس بازار ارز نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
سوداگران بزرگ اقتصادی اکنون در بخش های مختلف از جمله 
بازار ارز مشغول قیمت سازی هستند؛ آنها با معاملات صوری 
و یا سایر روش ها اقدام به تعیین قیمت کرده و دلالان خرد نیز 

خواسته یا ناخواسته در زمین آنها بازی می کنند.
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران تصریح کرد: سوداگران 
بزرگ ارزی که در بازار ارز فعالیت می کنند، نقش اصلی و مهم 

را در بازار ارز و رشد قیمت ها بازی می کنند.
*کاهش نرخ ارز با راه اندازی بازار متشکل

دستاورد دیگری که کارشناسان برای بازار متشکل ارز متصور 
شده اند، کمک این بازار به کاهش نرخ ارز است بطوری که با 
افزایش جذابیت این بازار، موج جدیدی از ارز روانه این بازار شده 
و به تقاضای واقعی ارز بخش های مختلف اقتصادی پاسخ داده 

خواهد شد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در این باره به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا گفته است: جذابیت قیمتی در بازار متشکل 
ارز باعث افزایش حجم ورود ارز توسط صادرکنندگان به کشور 
می شود و این بازار می تواند جلوی رانت و فساد را گرفته، قیمت 

ارز را کاهش دهد و تعادل منطقی در بازار ایجاد کند.

»محمدرضا پور ابراهیمی« اظهار داشت: اگر برنامه جامعی 
که برای این بازار در نظر گرفته شده است اجرا شود حتماً این 
بازار می تواند به ساماندهی بازار ارز کمک کرده و از رانتی که در 

اقتصاد وجود دارد جلوگیری کند.
راه  از  پس  داد:  ادامه  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
این  به صادرکنندگان  ارز خودش  نرخ  بازار متشکل،  اندازی 
علامت را می دهد که ارز را به کشور وارد کنند زیرا برای آنها 

جذابیت قیمتی خواهد داشت.
وی یادآور شد: تاکنون صادرکنندگان به دلیل جذابیت پایین، 
تمایل نداشتند که ارز خود را در بازار نیما عرضه کنند، اما با 
راه اندازی بازار متشکل ارز و افزایش جذابیت قیمتی، بخش 
عمده ای از ارزی که تاکنون به کشور باز نمی گشت در آینده وارد 

بازار کشور خواهد شد.
پور ابراهیمی اضافه کرد: با کاهش تقاضا برای ارز و عرضه 
بیشتر از طریق بازار متشکل، قیمت ارز نیز به تعادل خواهد 

رسید.
*ثبات قیمت ها در انتظار بازار ارز

نوسان  اخیر،  در سال های  اقتصادی کشور  از چالش های 
شدید و بی ثباتی نرخ ارز بوده است که قدرت تصمیم گیری 
برای مدیران و فعالان اقتصادی را کاهش داده است، بطوری 
که فعالان اقتصادی نمی توانند نرخ ارز در ماه های آتی را بطور 

دقیق پیش بینی کرده و بر اساس آن برنامه ریزی کنند.
اما به گفته مدیرعامل بازار متشکل ارزی، با راه اندازی بازار 

متشکل ارز، ثبات به این بازار باز خواهد گشت.
بین  بازار  این  اینکه  بیان  با  ارزی  متشکل  بازار  مدیرعامل 
واقعی  معاملات  گفت:  می گیرد،  قرار  خریداران  و  صرافان 
هستند و هیجانات کاذب نمی تواند در نرخ ها تأثیرگذار شود و 

در نتیجه قیمت ها به ثبات می رسد.
»محمود شکسته بند« افزود: هیجانات و نابسامانی هایی که 
در بازار ارز به وجود آمد باعث شد بانک مرکزی به فکر ساماندهی 
و تشکیل بازاری بیفتد که در آن نرخ واقعی خرید و فروش ارز 

تعیین شود.
بازار  اندازی  راه  با  ارزی  معاملات  شفافیت  *افزایش 

متشکل
شقاقی کارشناس اقتصادی، نقش این بازار در شفاف کردن 
بازار  این  معاملات  می گوید:  و  شده  یادآور  را  ارز  معاملات 
متشکل ارزی قابل ردیابی و شفافیت آن بسیار بالاست. از سوی 
دیگر می توان توسط این بازار همه خرید و فروش ها در کوچه و 

پس کوچه ها را ساماندهی کرد.
ارز گفت: به طور طبیعی  بر نرخ  بازار  این  تأثیر  وی درباره 
وقتی شفافیت، بیشتر شود هیجانات و التهابات تا حد بسیار 
زیادی کنترل می شود و از این طریق، قیمت ارز دچار التهاب 

و نوسانات هیجانی نخواهد شد.
*بازیگران و کارکرد بازار متشکل ارز

قرار است در بازار متشکل ارزی، معاملات اسکناس و نقد 
انجام شود؛ بر این اساس صادرکنندگان و دارندگان ارز می توانند 
از طریق صرافی ها برای فروش، نرخ مورد نظر خود را در سامانه 

بازار متشکل به ثبت برسانند.
در بازار متشکل ارز، معاملات نقدی ارزهای عمده انجام شده 
و معاملات حواله جات ارزی همچنان در سامانه نیما خواهد 

بود.
بازیگران اصلی بازار متشکل شامل بانک مرکزی، بانک ها و 
صرافی های دارای مجوز هستند. قرار است در ابتدا معاملات با 
دو یا سه نوع ارز اصلی )دلار، یورو و درهم( آغاز شود، اما به تدریج 

به سایر ارزها تسری یابد.
*گام های پایانی آماده سازی بازار متشکل ارز

شورای پول و اعتبار هجدهم دی ماه پارسال »مقررات مربوط 
به بازار متشکل معاملات ارزی« را تصویب کرد که هدف از آن 

ساماندهی و توسعه بازار شفاف، منصفانه و کاراست.
مراحل پایانی آماده سازی مقدمات راه اندازی بازار متشکل 
ارزی در حال انجام است و بر این اساس، دیروز جلسه ویژه 
کارشناسان و مدیران ارزی بانک مرکزی و بازار متشکل ارزی در 

بانک مرکزی برگزار شد.
در روزهای اخیر، روند آماده سازی مقدمات راه اندازی این 
بازار شتاب گرفته و بر این اساس در هفته گذشته نیز نشست 

توجیهی برای صرافان برگزار شد.
پیش از این قرار بود که بازار متشکل ارز تا پایان اردیبهشت 
ماه راه اندازی شود، اما اجرایی نشد. پیگیری های ایرنا نشان 
می دهد که وجود برخی ایرادات فنی مانند سامانه های ارتباطی 
بانک ها و صرافی ها با شرکت مدیریت بازار متشکل ارز از علل 

تأخیر در راه اندازی این بازار بوده است.
اما علت اصلی تأخیر یک ماهه در راه اندازی بازار متشکل ارز، 
اعتراضات شماری از صرافی ها و کارشناسان نسبت به عملکرد 
و کارکرد این بازار و ابهامات گسترده بوده است؛ بنابراین راه 
اندازی این بازار تا پایان خرداد به تأخیر افتاد تا صرافان و فعالان 

این بازار آمادگی آغاز به کار این بازار را داشته باشند.

ایمان گزارش می دهد؛

عقب نشینی نرخ ارز با نزدیک شدن به زمان آغاز بکار بازار متشکل ارزی

 بانک جهانی در پیش بینی جدید خود اعلام کرده که تا سال ۲۰۲۰ تحریم ها از ایران برداشته می شود و رشد اقتصادی آن از منفی ۶ به مثبت 
۹ خواهد رسید و این یکی از شکوفایی های اقتصادی در دنیا خواهد بود. به اعتقاد استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان این پیش بینی براساس 

تجربه قبلی از ایران انجام شده است.
 کمیل طیبی در تحلیل این موضوع گفت: بیشترین تحریمی که شامل ایران می شود و اکنون نیز به کف رسیده در بخش نفت است.

وی با بیان اینکه تحریم های واقعی در بخش نفت است، افزود: در این شرایط شرکت های نفتی از ایران خرید ندارد و شرکای اصلی همچون 
کره جنوبی، ژاپن و … مبادلات خود با کشورمان را متوقف می کنند. استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان تاکید کرد: پیش بینی جدید بانک جهانی 
براساس تجربه قبلی از ایران طی سال های ۹۴ و ۹۵ بود که رشد اقتصادی به ۱۲.۵ درصد رسید و این به واسطه فروش ۲ برابری و صادرات نفت 
از ایران بود. وی تصریح کرد: به طور قطع با افزایش درآمدهای ارزی حاصل از نفت، فرصت مناسبی برای ایجاد ثروت، سرمایه گذاری مشترک 
و ایجاد منابع مالی جدید ایجاد خواهد بود. طیبی در خصوص اینکه شرایط فراهم شدن این رشد اقتصادی چگونه خواهد بود، اظهار کرد: 
البته تحقق این پیش بینی از یک سو به جنبه های سیاسی برمی گردد و بستگی به رأی دوباره ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، 
قبول دوباره ایران برای مذاکره و شرایطی پیشنهادی برای آن برمی گردد. وی تصریح کرد: پیش بینی بانک جهانی براساس شرایط سیاسی 

فعلی ایران با دیگر کشورها از جمله رفت و آمد نخست وزیر ژاپن، وزیر امور خارجی آلمان و تعدیل جنگ لفظی و تمایل آمریکا برای مذاکره با 
ایران است، اما از جنبه اقتصادی اگر تحریم ها تعدیل شود شاهد شوک مثبتی در اقتصاد ایران خواهیم بود. استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
همچنین با بیان اینکه تحریم ها علاوه بر ایجاد مشکلات بزرگ برای کشور، فرصتی برای کاهش سهم نفت در بودجه است، اظهار کرد: متأسفانه 
طی سال های گذشته اقتصاد ایران بعد از تعدیل تحریم ها و بهبود اوضاع دوباره بر نفت تکیه کرد که این سیاست درستی نیست، باید قطع 
وابستگی از نفت را حتی بعد از رفع تحریم ها در کشور ادامه دهیم. وی تاکید کرد: دولت نباید درآمدهای نفتی خود را صرف هزینه های جاری 
کشور کند و این درآمدها باید تبدیل به ثروت شود. طیبی در خصوص شرایط فعلی اقتصاد کشور، گفت: متأسفانه به واسطه مدیریت ضعیف، 
فشارهای سیاسی و همچنین مشکلات ساختاری، سرمایه گذاری اندکی در کشور صورت گرفته است، در حالی که یکی از موارد اشتغال زا 
سرمایه گذاری است، اما با توجه به نرخ رشد منفی و تضعیف این شاخص در اقتصاد ایران امروز شاهد بیکاری و تورم هستیم. وی افزود: اگر 
در اقتصاد سیگنال های مثبت همچون کم شدن نوسانات ارزی، افزایش درآمدهای صادراتی غیرنفتی و … ایجاد شود، می توان به مثبت 
شدن رشد اقتصادی امیدوار شد. استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان در خصوص شرایط رونق تولید، گفت: تولید زمانی رونق پیدا می کند که 
بتواند بخش خصوصی توسعه یابد و از سوی دیگر تصدی گری دولت روز به روز کمتر شود، البته نباید به سمت اقتصاد خصولتی حرکت کنیم.

آیااقتصادایرانبهرشد۹درصدمیرسد؟

رئیس کمیته فقهی سازمان بورس ضمن اعلام اینکه راه اندازی وارانت در بازار سرمایه از لحاظ شرعی بلامانع است، گفت: در بازار سرمایه 
جمهوری اسلامی ایران راه اندازی ابزار جدید مشروط به بررسی شرعی در کمیته فقهی است و همه مسائل شرعی در بازار سرمایه ایران 

رعایت می شود.
غلامرضا مصباحی مقدم در یازدهمین دوره اجلاس بین المللی بازار سرمایه اسلامی اظهار کرد: امروزه شاهد پیشرفت های زیادی در زمینه 
بازار سرمایه اسلامی در ایران و سایر کشورها هستیم. بررسی این پیشرفت ها نشان می دهد که رعایت حقوق ذی نفعان در سطح بین الملل 
از جایگاه بالایی برخوردار است و این جای شکر دارد. وی با اشاره به برگزاری اجلاس بین المللی بازار سرمایه اسلامی، گفت: برگزاری این 
نشست نشان دهنده جدیت سازمان بورس و اوراق بهادار در توسعه مالی اسلامی است. مصباحی مقدم بیان کرد: در بازار سرمایه جمهوری 
اسلامی ایران راه اندازی ابزار جدید مشروط به بررسی شرعی آن در کمیته فقهی است و این موضوع برای فعالان بازار این اعتقاد را به وجود 
آورده که همه مسائل شرعی در بازار سرمایه رعایت می شود. توجه به این مسئله باعث جایگاه والای بازار سرمایه ایران از نظر مسائل شرعی 
شده است. وی یادآور شد: کمیته فقهی در سال ۲۰۰۷ تأسیس شد و مصوبات کمیته تخصصی فقهی در بازار سرمایه ایران لازم الاجراست. 
جلسات این کمیته در هر ماه دو بار برگزار می شود و در نتیجه مباحث آن، مصوبه کمیته تهیه و ابلاغ می شود. با توجه به محور اصلی این 
دوره، که توسعه ابزارهای مالی اسلامی است، به برخی از اقدامات اشاره می کنم. رئیس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: 
انتشار اوراق اجاره مبتنی بر سهام یکی از نوآوری های ما در کمیته فقهی بود. کمیته فقهی درباره اینکه آیا سهام شرکت ها را می توان اجاره 
داد، بحث فراوانی داشت و در نهایت چنین حکم کرد که اصل موضوع اجاره دادن سهام اشکالی ندارد، اما سهام شرکت ها با هم متفاوت 
است و برخی از این سهام ها را می توان و برخی را نمی توان اجاره داد؛ لذا کمیته فقهی انتشار اوراق اجاره مبتنی بر سهام را مورد به مورد 
بررسی می کند، اما باید سهام قابل اجاره شرکت بر دارایی آن غلبه کند. مصباحی مقدم گفت: اقدام دیگر ما انتشار اوراق وکالت بود. البته در 
ایران به دلیل انتشار اوراق مشارکت، شرکت ها تمایل زیادی به این اوراق نداشتند، اما در نهایت این اوراق در کمیته فقهی تصویب شد. رئیس 
کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: موضوع دیگری که در سال گذشته در راستای نوآوری مالی در کمیته فقهی بررسی شد، 

صندوق پروژه بود. این صندوق متشکل از ارکانی است و بعد از تجمیع منابع مالی، پروژه ای مشخص را به سرانجام می رساند.
وی افزود: اقدام دیگر ما تصویب اوراق بیمه اتکایی بود که باعث افزایش ارتباط بیمه و بورس می شود. بر این اساس برخی از مخاطرات بازار 

بیمه با بازار سرمایه منتقل می شود. البته هنوز به مرحله انتشار این اوراق نرسیده ایم.
مصباحی مقدم با بیان اینکه تصویب قرارداد وارانت اقدام دیگر ما بود، تصریح کرد: این قرارداد شباهت ها و تفاوت هایی با قرارداد اختیار 

معامله دارد. راه اندازی وارانت در بازار سرمایه ایران نیز از لحاظ شرعی بلامانع است؛ هرچند هنوز در بازار سرمایه ایران اجرا نشده است.

عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران گفت: با توجه به محدودیت های تأمین ارز برای واردات، در حال حاضر تخصیص 
ارزهایی همچون یورو یا روبل روسیه محدود و صرفاً برای تأمین نیاز شرکت های دولتی در نظر گرفته می شود.

محمدمهدی نهاوندی اظهار کرد: در رابطه با یوان چین نیز دو مشکل وجود دارد، یکی هزینه هایی که برای انتقال ارز از چین به 
حساب فروشنده اصلی کالا دریافت می شود و نکته دوم طولانی شدن این فرایند تا بیش از دو ماه است که هر دو این اتفاقات باعث 

افزایش قیمت تمام شده کالاهای وارداتی به ویژه کالاهای اساسی و مواد اولیه تولید می شود.
وی ادامه داد: در هزینه های انتقال هر چند صرافی های رسمی بانک های عامل رسماً این هزینه ها را اعلام و از صاحب کالا 
دریافت می کنند اما تا این لحظه بانک مرکزی نسبت به پذیرش و پوشش این هزینه ها اقدامی نکرده است. بنابراین واردکنندگان 
باید مازاد ۶ درصد هزینه قابل قبول بانک مرکزی را به صورت ارز آزاد تأمین کنند یا معادل همین میزان مشکل تعهد ارزی خواهند 

داشت.
عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران با اشاره به اینکه گمرک ایران اخیراً با اتخاذ برخی تصمیمات گره گشا کمک خوبی 
به تعدیل بخشی از مشکلات واردات کشور کرده است، تصریح کرد: اصلاح روش و مبانی تعیین ارزش گمرکی و واقعی کردن 
این روش ها متناسب با شرایط حاکم بر تجارت کشور و همچنین ارائه تسهیلات در زمینه کاهش زمان نمونه برداری و اظهار 
کالا و همچنین ترخیص بخشی از کالاهای وارداتی قبل از تأمین و انتقال وجه کالای وارداتی، از جمله این خدمات محسوب 

می شود.
نهاوندی به گروه دومی از کالاها اشاره کرد و توضیح داد: با وجود این حمایت ها آن بخش از کالاهایی که امکان استفاده از 
تسهیلات گمرک را ندارند، بعضاً تا بیش از دو ماه در انتظار تأمین و انتقال ارز بوده که با وجود تعرفه تصاعدی هزینه انبارداری، 
تا بیش از ۱۰ درصد افزایش هزینه تمام شده کالا را در پی دارد. با توجه به اینکه این تأخیرها مطلقاً در اختیار و خواست صاحب 
کالا نیست، انتظار ما این است که سازمان بنادر و دریانوردی با اصلاح این رویه ها و توجه به شرایط تحریم های تحمیلی، از افزایش 

هزینه ها و بهره برداری انتفاعی از مشکلات ناشی از تحریم ها خودداری کند تا بتوانیم از شرایط سخت فعلی عبور کنیم.
وی ادامه داد: بدیهی است یکی دیگر از عوارض و مشکلات فعلی، لحاظ نشدن این هزینه ها در قیمت تمام شده و قیمت های 

مصوب ابلاغی خواهد بود که این امر نیز مشکلات مضاعفی را برای چرخه تجاری کشور در پی داشته است.
به گزارش ایسنا، دولت چندی قبل با توجه به نیاز کشور برای تأمین کالاهای مصرفی و البته بازگشت ارز حاصل از صادرات، اعلام 

کرد صادرکنندگان می توانند بخشی از تعهد ارزی خود را در قالب واردات، به کشور بازگردانند.

رئیس کمیته فقهی سازمان بورس:

بازارسرمایهکاملاشرعیاست
عضو هیأت مدیره فدراسیون واردات ایران مطرح کرد:

ارزموردنیازواردکنندگانتامینشود
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دستیار ایرانی استراماچونی کیست؟

حضور رضایی تاحدودی قطعی است
در حالی که حضور استراماچونی در تیم استقلال قطعی شده است، به موازات نقل و 

انتقالات، بحث انتخاب دستیاران این مربی ایتالیایی نیز کاملا داغ است.
حضور آندره استراماچونی در استقلال قطعی شده و مدیران این مجموعه به موازات 
حضور در آشفته بازار نقل و انتقالات، می بایست وضعیت کادر فنی مربی ایتالیایی را 

هم مشخص کنند.
استراماچونی در توافق با مدیران استقلال ۳ دستیار دارد که از این ۳ دستیار ۲ ایتالیایی 
هستند و یکی هم ایرانی. رحمان رضایی مربی ایرانی است که در لیست استراماچونی 

قرار دارد تا بعنوان یکی از دستیاران او در کادر فنی قرار گیرد.
با  آشنایی  قبلی  سابقه  کنار  در  ایتالیایی  و  انگلیسی  زبان  دو  به  رضایی  تسلط 
استراماچونی، هماهنگی اش با مدیران استقلال و نظر مثبت تعدادی از تصمیم سازان 
این باشگاه نسبت به این انتخاب و شناخت از فوتبال ایران و متقابلًا از مربی ایتالیایی، 
اصلی ترین فاکتورهایی است که حضور او را در کادر فنی آبی پوشان تاحدود زیادی 
محتمل می کند. پیروز قربانی یکی از پیشکسوتان آبی پوشان است که برای این منظور 
شانس دارد. کاپیتان سابق آبی پوشان که در سه فصل گذشته تجارب ارزنده ای در 
زمینه مربیگری کسب کرده، شانس قابل ملاحظه ای برای حضور در کادر فنی این 
تیم دارد. به خصوص که او نیز به زبان انگلیسی تسلط دارد و این می تواند یک فاکتور 
بسیار مثبت برای او باشد. بهزاد غلامپور که در همه سالهای گذشته در کادر فنی علی 
دایی حضور داشته، یکی از کاندیداهای حضور در کادر فنی تیم استقلال بعنوان مربی 
دروازه بانی است. غلامپور خود از دروازه بان های سابق آبی پوشان است که برای تمرین 
دادن دروازه بانان استقلال در این فصل مورد توجه می باشد. ستار همدانی ملی پوش 
سابق تیم استقلال که در سنوات گذشته نیز بعنوان دستیار در کادر فنی این تیم فعالیت 
داشته، یکی دیگر از نفراتی است که روی حضور او در بین دستیاران استراماچونی بحث 
می شود. احتمال اینکه همدانی یکی از دستیاران مربی ایتالیایی آبی پوشان باشد وجود 
دارد. گرچه گفته می شود امید روانخواه هافبک سابق استقلال و عضو کمیته فنی آنها 
از حضور در کادر فنی انصراف داده است، اما وی نیز همچنان برای این منظور شانس 
دارد و احتمال اینکه قرعه نشستن به نام روانخواه در بیاید وجود دارد. اینها اصلی ترین 
نفراتی هستند که از شانس قابل ملاحضه ای برای قرار گرفتن در کادر فنی آبی پوشان 
بهره می برند. اما به جز آنها نام چند پیشکسوت دیگر این تیم و برای این منظور مطرح 
شده که از جمله آنها می توان به جواد زرینچه، محمود فکری، محمد تقوی و مجید صالح 
اشاره کرد. مدیران استقلال در این خصوص وظیفه دشواری پیش رو دارند و ناچارند 
در این هفته و تا قبل از حضور استراماچونی در تهران تکلیف کادر فنی تیم شان را هم 

مشخص کنند.

برانکو:

 نگران پولم در ایران نیستم چون فقط به یک 
چمدان نیاز دارم!

سرمربی پرسپولیس عنوان کرد: من می دانم که کشور ایران در شرایط کنونی برای 
انتقال پول مشکل دارد اما به صورت کلی راه حلی برای این مشکل وجود دارد.

برانکو ایوانکوویچ، سرمربی پرسپولیس در مصاحبه با سایت»100posto« کرواسی 
درباره حضورش در آلمان که آیا ارتباطی با آینده شغلی اش دارد، گفت: من در اینجا 

کاری ندارم و تنها برای تعطیلات به همراه خانواده ام به اینجا آمدم.
وی درباره مشکلات مالی که در ایران دامن گیرش است و تحریم ها باعث شده تا 
نتواند پولش را بگیرد، گفت: بله درست است من 600 هزار یورو از پرسپولیس طلب 
دارم. من می دانم که کشور ایران در شرایط کنونی برای انتقال پول مشکل دارد اما به 
صورت کلی راه حلی برای این مشکل وجود دارد. اما این یک شوخی است که من 
برای گرفتن پولم از ایران باید مواظب باشم. من فقط به یک چمدان نیاز دارم تا پول را 

به کرواسی بیاورم.
وی درباره 4 سال حضورش در پرسپولیس گفت: من 4 سال اخیر را در تهران زندگی 
کردم. من و خانواده ام احساس بسیار خوبی در تهران داشتیم. با کسب نتایج عالی 
احساس خوبی را تجربه کردیم. فوتبال در ایران دوستداران زیادی دارد. ما در هر بازی 
میانگین 55 هزار هوادار را در ورزشگاه داشتیم. شما می توانید صفحه اینستاگرامم را 
ببنید که بیش از یک میلیون دنبال کننده دارد و این نشان می دهد که بازیکنان ما عالی 

بودند و من هیچ مشکلی با آنها ندارم.
سرمربی پرسپولیس درباره اینکه وقتی مهر ایران در پاسپورتش می خورد برای ورود به 
کشورهای اروپا دچار مشکل نمی شود، گفت: وقتی من برای اولین بار در ایران بودم و 
وقتی می خواستم به آمریکا بروم، کنسولگری آمریکا از من سوال کرد که در ایران چه کار 
می کردم؟ من به آنها به وضوح گفتم که من یک مربی حرفه ای هستم و در ایران شاغل 
هستم و با مسائل سیاسی ارتباطی ندارم. به آنها گفتم که اگر ویزا به من دادید که هیچ 
در غیر این صورت مهم نیست. در نهایت به من ویزا دادند تا بازی مکزیک با پاراگوئه را 

در شیکاگو دیدم.

کاپیتان پیشین پرسپولیس: 

بزرگترین اشتباه از دست دادن برانکو است
کاپیتان پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: بزرگترین اشتباه از دست دادن برانکو 

است و نباید به هیچ وجهه اجازه دهند این مربی پرسپولیس را ترک کند.
»رضا نورمحمدی« با اشاره برخی صحبت ها مبنی بر جدایی »برانکو ایوانکوویچ« از 
پرسپولیس اظهار داشت: بزرگترین اشتباه یک مدیر این است که اجازه دهند خطری 
از این بابت پرسپولیس را تهدید کند چرا که نتایجی که برانکو با پرسپولیس گرفته نه تنها 
در سطح ایران بلکه در آسیا هم بی نظیر بود. وی افزود: برانکو چیزی خارج از حقش 
نخواسته. وقتی مربی در این سن از خانواده دور است و در یک کشور خارجی مشغول 
کار است و این همه موفقیت کسب می کند باید حقش پرداخت شود. برانکو تا الان هم 
خیلی غیرت به خرج داده که بابت مطالباتش صحبت های زیادی مطرح نکرده است. 
کاپیتان پیشین پرسپولیس اضافه کرد: برانکو در این چند سال میلیون ها هوادار را با 
نتایج خوبش شاد کرده است. همه از تک تک بازیکنان گرفته تا پیشکسوتان و از عملکرد 
او راضی هستند و کسی را نمی بینید که بتواند روی عملکرد این مربی انتقادی مطرح 
کند. باید به هر قیمتی او را حفظ کنند. نورمحمدی اضافه کرد: مگر برانکو قرارداد ندارد؟ 
باشگاه باید با عمل به تعهداتش جلوی این حاشیه ها را بگیرد تا میلیون ها هوادار نگران 
شرایط تیم محبوبشان نشوند. وی تاکید کرد: رفتن برانکو عواقب زیادی دارد چرا که هر 
کسی که جای این مربی بیاید هجمه زیادی روی او است و کار را برایش سخت می کند. 
هواداران پرسپولیس به حضور تیمشان در بالای جدول و کسب قهرمانی های متوالی 
عادت کرده اند و دیگر نمی توانند تیمشان را در جایگاهی جز صدر جدول ببینند. شرایط 
به نحوی شده که دیگر به یک قهرمانی در سال هم راضی نیستیم و همیشه صحبت از 
چندگانه می کنیم. برانکو حتی نشان داد که قهرمانی در آسیا دور از دسترس نیست اما 
در صورت جدایی او شاید اینها دوباره دور از دسترس باشد. در مجموع برانکو باید بماند.

 سلطانی فر: 

تیم های استقلال و پرسپولیس امسال
 واگذار می شود

وزیر ورزش و جوانان گفت: امسال به هر شکل ممکن استقلال و پرسپولیس به بخش 
خصوصی واگذار خواهد شد.

»مسعود سلطانی فر« به خبرگزاری خانه ملت درباره روند خصوصی سازی استقلال 
و پرسپولیس افزودکه جلسات مربوط به این موضوع از مدتی پیش مستمراً ادامه دارد 
و ما خود را موظف می دانیم به هر شکل ممکن امسال قانون را اجرا کنیم و استقلال و 
پرسپولیس به بخش خصوصی واگذار شود. وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: بر اساس 
قانون، شروع عملیات تعیین قیمت و وارد شدن به فرابورس از شهریور ماه سال جاری 
است و پس از آن، پروسه واگذاری ها در اختیار سازمان خصوصی سازی و نه وزارت 

ورزش خواهد بود. 
وی درباره عرضه این دو باشگاه در فرابورس توضیح داد: معتقدیم اجرای مصوبه 
قانونی مجلس به شکل کنونی در فرایند خصوصی سازی تاحدودی سخت است، 
بنابراین تقاضا داشیم برای تسریع درکار، دوستان مرتبط درمجلس اصلاحیه ای 
ارائه کنند تا بتوانیم سریع تر فرایند خصوصی سازی این دو باشگاه را انجام دهیم. 
وزیر ورزش و جوانان یادآورشد: نمایندگان در قالب طرح، اصلاحیه این قانون را 
پیگیری خواهند کرد تا فرایند خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس تسهیل و 

تسریع شود.

پرسپولیس قهرمان سوپرجام فوتبال ایران شد
سازمان لیگ فوتبال ایران مصوب کرد قهرمان مشترک لیگ برتر و جام حذفی به عنوان 

قهرمان سوپرجام کشور معرفی شود.
هیات رئیسه سازمان لیگ فوتبال ایران در جلسه روز شنبه خود مصوب کرد اگر تیمی 
بتواند در طول یک فصل فوتبالی هم قهرمان لیگ برتر و هم قهرمان جام حذفی شود، 
بازی سوپرجام برگزار نخواهد شد و جام قهرمانی در سوپرجام به این تیم تعلق خواهد 
گرفت. بنابراین با توجه به قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر و جام حذفی فصل ۹۷-۹۸ 

به طور قطعی این تیم به عنوان قهرمان سوپرجام فوتبال باشگاهی کشور معرفی شد.
قرار است مراسم اهدای سوپرجام به پرسپولیس قبل از آغاز رقابت های لیگ برتر فصل 
آینده برگزار شود. این تصمیم از آنجا گرفته شد که پرسپولیس و سپاهان در دیدارهایی 
که در نیمه نهایی جام حذفی و پیش از آن لیگ برتر داشتند، حاشیه های فراوانی را برای 
فوتبال و سازمان لیگ به وجود آوردند و ترس از تکرار آن اتفاقات باعث شد سازمان لیگ 

به فکر راهی برای بازی نکردن این دو تیم باشد. 

ورزشی

تزارها هم حریف قدرت سروقامتان ایران نشدند

تداوم صدرنشینی مطلق ایران درلیگ ملت های والیبال

تیم ملی والیبال ایران در سومین دیدار خود در هفته سوم لیگ ملت های والیبال با 
نتیجه قاطع برابر روسیه به پیروزی رسید تا با ۲4 امتیاز در صدر جدول این رقابت ها 

قرار بگیرد.
 آخرین بازی هفته سوم لیگ ملت های والیبال روز )یکشنبه( در گروه ایران به میزبانی 
سالن غدیر ارومیه برگزار شد و تیم ملی والیبال ایران موفق شد با نتیجه ۳ بر صفر مقابل 
حریف امروزش به پیروزی برسد. میلاد عبادی پور، سعید معروف، محمد موسوی، پوریا 
یلی، امیر غفور، علی شفیعی و محمد رضا حضرت پور یاران ایگور کولاکوویچ در شروع 

بازی برابر روسیه بودند.
* ست نخست؛ ۲۵ بر ۲۰ به سود ایران

امتیاز نخست این ست برای ملی پوشان ایران ثبت شد. شاگردان ایگور شروع خوبی 
در ابتدای بازی داشتند و موفق شدند اختلاف امتیاز ۳ را ایجاد و با نتیجه 5 بر ۲ از 
حریف سبقت بگیرند. نخستین تایم استراحت فنی با برتری ۸ بر 6 ملی پوشان همراه 
بود. روس ها مرتکب اشتباهات زیادی شدند و همین باعث برتری امتیازی ایران شد تا 

دومین تایم استراحت فنی نیز 16 بر 1۲ به سود ملی پوشان همراه شود. ایران تیم برتر 
دفاع، سرویس و حمله در این ست بود و شاگردان ماسلوو حرفی برای گفتن نداشتند. 

در نهایت ست نخست با نتیجه ۲5 بر ۲0 به سود ایران تمام شد.
*ست دوم؛ ۲۶ بر ۲۴ به سود ایران

شاگردان ساملوو در روسیه امتیاز نخست در این ست را کسب کردند. روس ها بر 
خلاف ست نخست که بازی را بد آغاز کرده بودند و اشتباهات زیادی داشتند در این 
ست عملکرد بهتری از ملی پوشان ایران از خود نشان دادند و نخستین تایم استراحت 
فنی را با نتیجه ۸ بر 5 با پیروزی پشت سر گذاشتند. با ایجاد اختلاف 5 امتیازی روس 
ها، ایگور کولاکوویچ مجبور به تقاضای تایم استراحت شد تا با وقفه مانع از افزایش 
اختلاف امتیاز شود. روس ها موفق شدند با نمایش بهتر در این ست در آمار حمله، دفاع 
و سرویس با ایران برابر شوند و دومین تایم استراحت فنی را با نتیجه 16 بر 10 به سود 
خود تمام کنند. سرویس های خوب سعید معروف باعث شد ایران کمی اختلاف امتیاز 
را کاهش دهد و امیر غفور با آبشار زیبا امتیاز 1۳ را برای ایران کسب کرد. سرویس های 

خوب ایران باعث شد تا در ادامه اختلاف امتیاز به عدد دو کاهش و ماسلوو تقاضای 
تایم استراحت دهد. ایران به روند خوبش ادامه داد و توانست بازی را به تساوی بکشد 
و سپس با نتیجه ۲6 بر ۲4 پیروز شود. در این ست، وقتی بازی ۲4 بر ۲۳ به سود ایران 
شد، تصمیم داور در رد امتیاز ایران باعث وقفه در جریان مسابقه و اعتراض ملی پوشان 

کشورمان شد که در نهایت داور رای خود را تغییر و امتیاز را به تیم ایران داد.
*ست سوم؛ ۲۵ بر ۲۳ به سود ایران

امتیاز نخست این ست برای ملی پوشان ایران ثبت شد. شاگردان ایگور کولاکوویچ 
که بازی باخته ست دوم را با پیروزی تغییر دادند در این ست از ابتدا اجازه پیشتازی از 
روس ها را گرفتند و با ایجاد اختلاف ۳ امتیاز 5 بر ۲ پیش افتادند. عبادی پور و فیاضی 
با آبشارهای زیبای خود فرصت دفاع به تیم روس را ندادند و در ادامه دفاع زیبای سید 
محمد موسوی امتیاز 6 را برای ایران به دست آورد تا ماسلوو تقاضای زمان استراحت 
دهد. این زمان استراحت اما تاثیری در روند پیشتازی ایران نداشت و نخستین تایم 
استراحت فنی با نتیجه ۸ بر 5 به سود ملی پوشان همراه شد. رفته رفته درصد اشتباهات 
روس ها بالا رفت و یاران با تجربه ایران از این موقعیت استفاده تا همچنان تیم برتر زمین 
باشند. ایران با برتری در سرویس، حمله و دفاع موفق شد با نتیجه ۲5 بر ۲۳ به پیروزی 

برسد.
تیم ملی والیبال ایران با این پیروزی، هفته سوم لیگ ملت ها را بدون شکست پشت 
سر گذاشت و با ۸ پیروزی و ۲4 امتیاز قاطعانه در صدر جدول رده بندی باقی ماند تا 

مانع صعود روسیه به صدر جدول شود.
ملی پوشان در هفته چهارم رقابت ها که به میزبانی اردبیل برگزار می شود با تیم های 

استرالیا، پرتغال و فرانسه بازی خواهد کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، ایران، ایتالیا، چین، آلمان، برزیل، آرژانتین، ژاپن، کانادا، 
لهستان، روسیه، پرتغال، استرالیا، فرانسه، صربستان، بلغارستان و آمریکا 16 تیم حاضر 
در رقابت ها هستند که پس از پایان دور مقدماتی مسابقات، پنج تیم برتر به همراه تیم 
آمریکا میزبان مرحله نهایی رقابت ها از 1۹ تا ۲۳ تیرماه برای تکلیف قهرمان جدال 
خواهند داشت. تیم های فرانسه، ایران، ایتالیا، آرژانتین، چین، برزیل، روسیه، لهستان، 
صربستان، آمریکا، آلمان و ژاپن 1۲ تیم اصلی و ثابت در لیگ ملت های والیبال خواهند 
بود که برای هفت سال در گروه مردان لیگ ملت های والیبال حضور خواهند داشت. 
تیم ملی والیبال ایران در سال ۲01۹ هفتمین حضور خود در لیگ جهانی والیبال را که 
با نام لیگ ملت های والیبال برگزار می شود، در حالی تجربه می کند که هدایت این تیم 

را ایگور کولاکوویچ برای سومین سال متوالی بر عهده دارد.
با خولیو ولاسکو )۲01۳(،  ایران در شش دوره گذشته این رقابت ها  ملی پوشان 
اسلوبودان کواچ )۲014 و ۲015(، رائوللوزانو )۲016( و کولاکوویچ )۲01۸و ۲01۷( 

به میدان رفتند.
بهترین عنوان ایران در این مسابقات با حضور کواچ در سال ۲014 بود که ملی پوشان 
موفق شدند مقام چهارم مسابقات را کسب کنند. سال گذشته نیز تیم ملی با هدایت 

ایگور در جایگاه دهمی قرار گرفت.
تیم های والیبال برزیل )با ۹ مدال طلا، ۷ نقره، 4 برنز(، ایتالیا )با ۸ مدال طلا، ۳ نقره، 
4 برنز( و تیم روسیه )با ۳ مدال طلا، 5 نقره، ۷ برنز( به ترتیب پرافتخار ترین تیم های 

لیگ جهانی هستند.

پل پوگبا، هافبک فرانسوی شیاطین 
سرخ تأیید کرد به دنبال ترک اولدترافورد 

است.
پل پوگبا که این روزها شایعات زیادی 
از  جدایی اش  احتمال  خصوص  در 
گفته  و  است  مطرح  منچستریونایتد 
و  مادرید  رئال  باشگاه  دو  می شود 
گرفتن  خدمت  به  نسبت  یوونتوس 
علاقه اش  از  هستند،  علاقه مند  وی 
برای ترک منچستریونایتد سخن گفت. این هافبک فرانسوی که دو فصل دیگر با 
منچستریونایتد قرارداد دارد، در فصل اخیر فراز و نشیب زیادی داشت، فصلی که در 
۳5 بازی لیگ برتری به میدان رفت و ضمن به ثمر رساندن 1۳ گل، ۹ پاس گل هم 

برای هم تیمی هایش ساخت.
آینده  خصوص  در  ژاپن  توکیوی  شهر  در  تبلیغاتی  تور  یک  در  ساله   ۲6 پوگبا 
حرفه ای اش گفت: همانطور که شما گفتید صحبت های زیادی در خصوص آینده 
حرفه ای من می شود. من سه سال فوق العاده همراه با لحظات خوب و لحظات بد در 
منچستریونایتد را تجربه کردم. پس از این فصل و اتفاقاتی که افتاد که بهترین فصل 
من هم بود، فکر می کنم اکنون زمان مناسبی برای تجربه چالشی جدید در جایی دیگر 

است. من به این موضوع فکر می کنم که چالشی جدید در جایی دیگر داشته باشم.
گفته می شود رئال مادرید قصد دارد با 150 میلیون پوند پوگبا را از منچستریونایتد به 
خدمت بگیرد و اظهارنظر جدید وی در خصوص کسب چالشی جدید اشاره به پیوستن 

وی به جمع شاگردان زین الدین زیدان دارد.

زلاتکو دالیچ، سرمربی تیم ملی فوتبال 
کرواسی از لذت کار در این تیم با وجود 
پیشنهادی چند میلیون یورویی خبر داد.
 زلاتکو دالیچ، سرمربی تیم ملی فوتبال 
کرواسی در بخشی از گفت وگوی بلند با 
خبرگزاری تاس روسیه درباره علت عدم 
یورویی  میلیون   10 پیشنهاد  پذیرش 
باشگاه چینی و کار با دستمزدی کمتر 
از یک میلیون یورو در تیم ملی کرواسی 

اظهار داشت: لذتی که من از کار کردن در تیم ملی فوتبال کرواسی به دست می آورم 
با پول قابل خریداری نیست، البته می توانستم سرمربی بارسلونا یا تیم ملی برزیل 
شوم اما پول برای من مهمترین مسئله نیست. مهمترین چیز برای من اکنون کاری 
است که در تیم ملی فوتبال کرواسی انجام می دهم.زلاتکو دالیچ در واکنش به این 
پرسش که آیا احتمال مربیگری او در تیم روسی وجود دارد گفت: چرا نه. اکنون با 
تیم ملی فوتبال کرواسی قرارداد دارم و به آن فکر نکرده ام اما چرا نباید سرمربی تیمی 
همانند زنیت سن پترزبورگ یا یک تیم مسکویی شوم.لیگ روسیه هر سال قدرتمندتر 
می شود.سرمربی تیم ملی فوتبال کرواسی درباره عدم تماشای دوباره تلویزیونی دیدار 
فینال جام جهانی ۲01۸ برابر فرانسه که با شکست 4 بر ۲ شاگردانش پایان یافت 
گفت: البته برای من سخت است تکرار این بازی را تماشا کنم. ما به فینال راه یافتیم 
و این اتفاق بسیار خوبی بود. ما نوار جام جهانی ۲01۸ را همراه خودمان داریم و 
در هر بازی برای پیروزی تلاش می کنیم. پس از رسیدن به فینال این رقابت ها حالا 

می خواهیم فینالیست یورو ۲0۲0 شویم.

باخت  وجود  با  آرژانتین  ملی  تیم  کاپیتان 
مقابل کلمبیا در جام ملت های  آلبی سلسته 
آمریکای جنوبی، ترجیح داد که نکات مثبت 

این بازی را ببیند.
 لیونل مسی پس از باخت ۲ بر صفر تیم ملی 
آرژانیتن مقابل کلمبیا، در میکسدزون ورزشگاه 
فونته نوای شهر سالوادور به خبرنگاران گفت: 
صرف نظر از نتیجه بازی، من فکر می کنم که 
تیم ما عملکرد خوبی داشت. باید نکات مثبت 

بازی ما را هم دید و به کارمان ادامه دهیم. این رقابت ها به تازگی آغاز شده و هنوز خیلی به 
پایان آن باقی مانده است. در نیمه اول ما موقعیت هایی را تقدیم حریف کردیم و به آنها اجازه 
دادیم که جریان بازی را به سود خودشان پیش ببرند. در ادامه بازی مان بهتر شد و من فکر 
می کنم که اگر شرایط کمی مساعد تر بود ما می توانستیم از موقعیت هایی که ایجاد کردیم 

به گل برسیم.
مسی افزود: فوتبال همین است. گاهی اوقات اتفاقاتی می افتد که درکش سخت است. ما 
در نیمه اول بازی خوبی نداشتیم و تاوانش را هم دادیم چون خیلی تحت فشار قرار گرفتیم. 
در آن نیمه هیچ موقعیت مسلمی برای گلزنی نداشتیم. در نیمه دوم، زمانی که داشتیم 
شروع به مدیریت بازی می  کردیم، گل های حریف به ثمر رسید. کمی طول می کشد که این 
شکست را هضم کنیم اما باید مطمئن شویم که ذهن مان بیشتر از آن درگیر این بازی نخواهد 
بود. وقتی به بلو هوریزونته برسیم فقط باید به بازی بعدی مان فکر کنیم. آن بازی خیلی سریع 

از راه خواهد رسید.
بازی بعدی تیم ملی آرژانتین بامداد پنجشنبه مقابل پاراگوئه است.

 پوگبا: اکنون زمان مناسبی برای تجربه 
چالشی جدید است

زلاتکو دالیچ: لذت کار در کرواسی مهمتر 
از هدایت بارسلونا و تیم ملی برزیل است

لیونل مسی: کمی طول می کشد باخت مان به 
کلمبیا را هضم کنیم

در حالی که پس از پایان فصل، اسامی زیادی همچون علی دایی، برانکو ایوانکوویچ 
و سایرین در بین گزینه های داخلی و حتی فیلیپه اسکولاری برزیلی برای حضور در 
تراکتورسازی مطرح شده بود، اما در نهایت محمدرضا زنوزی بدون سر و صدا پیش رفت 

و مصطفی دنیزلی را به عنوان سرمربی جدید سرخ پوشان تبریزی انتخاب کرد.
*جزئیات قرارداد دنیزلی

با اعلام باشگاه تراکتورسازی مدت قرارداد این مربی ترکیه ای با باشگاه تراکتورسازی 
یک فصل است و قابلیت تمدید قرارداد برای فصل های آینده را نیز دارد. این مربی ۷0 
ساله اما برای همکاری با تراکتورسازی شرط قرارداد بلندمدت و پنج ساله را مطرح کرده 
بود که البته مورد موافقت مالک باشگاه قرار نگرفت، چرا که دنیزلی اعلام کرده بود برای 

رسیدن به موفقیت باید زمان و بستر آن فراهم باشد.
*میانگین آماری پیرمرد ترکیه ای

دنیزلی در طول دوران مربیگری خود تنها یک بار توانسته با تیم گالاتاسرای میانگین 
امتیازی بالاتر از ۲ را کسب کند. او در فصل ۹0-۹1 لیگ ترکیه با گالاتاسرا موفق شده 
بود میانگین امتیاز 05/۲ در هر بازی را بر جای بگذارد. در سوی دیگر پیروانی که فصل 
گذشته دستیار هر سه سرمربی تراکتورسازی بود و حتی در مقطعی که سرخپوشان 
تبریزی سرمربی نداشتند، تمرینات را زیرنظر داشت؛ پس از انتخاب مصطفی دنیزلی 

به عنوان سرمربی جدید پرشورها، پیروانی نیز از این تیم جدا شد.
*ورودی ها و خروجی ها

باید دید بعد از آمدن دنیزلی، لیست ورودی ها و خروجی های تراکتور چگونه خواهد 
بود، هر چند تا کنون نیز بخشی از لیست خروجی آنها قطعی شده است. محمد طیبی، 

علی عبدالله زاده، دانیال اسماعیلی فر، رضا شربتی، مهدی مهدی پور، احسان پهلوان، 
لی هری اروین و آنتونی استوکس؛ بازیکنانی هستند که تاکنون جدایی شان از تیم 

تراکتورسازی قطعی شده است.
*داستان فروزان

می توان به این لیست، نام محسن فروزان را هم اضافه کرد که در اواخر فصل توسط 
مالک باشگاه تراکتورسازی از تیم کنار گذاشته شد. فروزان همچنان بلاتکلیف است. 
فروزان از سوی کمیته اخلاق با محرومیت موقت مواجه شده و هنوز مشخص نیست که 

اصلًا فصل آینده می تواند در لیگ برتر به میدان برود یا خیر.
*معمای دفاع راست

در سوی دیگر، تراکتوری ها فصل گذشته در پست دفاع راست، دانیال اسماعیلی فر 
را در اختیار داشتند که عملکرد درخشانی در ترکیب تیم داشته و یکی از ستاره های 
تراکتورسازی بود ولی این بازیکن با پایان یافتن دوران خدمت سربازی خود به ناچار برای 
ادامه قراردادش به ذوب آهن برگشت و مذاکره تراکتوری ها برای دائمی کردن قرارداد او 
و مهدی پور و پهلوان با ذوبی ها به نتیجه نرسید تا این سه بازیکن از جمع سرخپوشان 
تبریزی جدا شوند. حالا پر کردن جای خالی اسماعیلی فر یکی از چالش های نقل و 

انتقالاتی زنوزی است.
*شروع خوب تراکتور در نقل و انتقالات

با رشید مظاهری، محمدرضا خانزاده، مهدی  گام  اولین  در  تبریزی  سرخپوشان 
تیکدری و سعید مهری قرارداد بستند تا شروعی پُر بار در فصل نقل وانتقالات داشته 
باشند. به نظر می رسد مدیران این باشگاه معتقدند با نظر کمیته فنی می توانند بازیکنان 

مدنظر را جذب کنند و احتمالًا دنیزلی از حضور بازیکنان جدید استقبال خواهد کرد.
*ساحل آرام دروازه

شاید کمترین تغییر پرشورها در درون دروازه باشد. در پست دروازه بان، تراکتورسازی 
محمدرضا اخباری را از فصل گذشته در اختیار دارد که این بازیکن در لیگ نوزدهم نیز 
برای سرخپوشان تبریزی به میدان خواهد رفت. در کنار اخباری، تراکتورسازی امسال 
رشید مظاهری را هم به خدمت گرفته تا به عنوان دروازه بان اول از وی استفاده کند و 
اخباری نیز گلر شماره دو باشد. با حضور مظاهری و اخباری و یک دروازه بان جوان به نام 

محمدیان، به نظر می رسد که تراکتورسازی مشکلی از بابت دروازه نداشته باشد.

نگاهی به وضعیت پیش روی تراکتور

راه پرتلاطم پرشورها با پیرمرد ۷۰ ساله

باشگاه  اینکه جنگ دو  بیان  با  باشگاه ذوب آهن  مدیرعامل 
قیمت  بازیکنان را بالا برده است، گفت: همه چیز را رصد می کنیم 
و حتی از قیمت پیشنهادی تیم استقلال به ارسلان مطهری خبر 

داریم.
تیم  با خبرنگار مهر، آخرین وضعیت  آذری در گفتگو  سعید 
فوتبال ذوب آهن در نقل و انتقالات لیگ برتر فوتبال را تشریح کرد 
و گفت: بر اساس سیاست های باشگاه، هر بازیکنی که سرمربی 
تیم بخواهد و با بودجه ما هماهنگ باشد را با هماهنگی اعضای 

محترم هیأت مدیره جذب می کنیم.
*نمی شود به بازیکنی که ۸۰ هزار دلار می گرفت، ۵۰۰ هزار 

دلار بدهیم
رشید  جز  به  داشت  درخواست  منصوریان  آقای  افزود:  وی 
شدند،  جدا  آهن  ذوب  از  که  حسینی  محمدرضا  و  مظاهری 
حداکثر نفرات سال گذشته را حفظ کنیم. درخواست منصوریان 
یک طرف است و سیاست و بودجه باشگاه و هیأت مدیره هم 
بازیکنی که ۸0 هزار دلار می گرفته،  به  یک طرف. نمی شود 
یکباره 500 هزار دلار بدهیم. این نه انصاف است، نه شرع و نه 
عرف. منصوریان بازیکنان مدنظرش را معرفی می کند و ما هم با 
سیاستی که در هیأت مدیره و باشگاه پیش بینی کرده ایم، کار را 

پیش می بریم.
*بودجه دو باشگاه کهکشانی است و جنگشان بالا گرفته

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن با اشاره به ارائه قیمت های عجیب 
و غریب از سوی بعضی بازیکنان، تصریح کرد: جنگ بین دو 
باشگاه بالا گرفته است و تاثیرش را در نقل و انتقالات لیگ برتر 
گذاشته. آنها به هر قیمتی بازیکن می خرند. بودجه این باشگاه ها 

کهکشانی است.
*پول اهمیت دارد ولی مدیریت مهمتر است

آذری ادامه داد: شاید ما نتوانیم در بحث بودجه و خرید با این 
باشگاه ها رقابت کنیم ولی تذکری که می دهم این است؛ لیگ 
و نتیجه گرفتن در مسابقات فقط نقل و انتقال بازیکن نیست. 
پیش از این هم بوده اند تیم هایی که ستاره هایی را خریدند اما 
موفق نشدند. پول مهم است ولی مدیریت و باشگاهداری اهمیت 

بیشتری دارد.
*نقل و انتقالات آشفته است

وی یادآور شد: بازار نقل و انتقالات در حال حاضر آشفته است 
ولی ذوب آهن با هماهنگی هیأت مدیره و با احتیاط در این بازار 

خرید می کند.
*اسیر هیجان بازار نقل و انتقالات نمی شویم

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این سوال که آیا اوساگونا 
مهاجم فصل گذشته ذوبی ها در این تیم ماندنی است؟ گفت: ما 
موظف هستیم بر اساس سیاست های هیأت مدیره حرکت کنیم. 
هر بازیکنی می تواند هر عدد و رقمی را پیشنهاد بدهد و بازارگرمی 
کند. باید بگویم به صورت دقیق بازار را رصد می کنیم و اطلاعاتمان 
کامل است. ذوب آهن اسیر هیجان بازار نقل و انتقالات نمی شود 
و همانطور که گفتم اطلاعاتمان کامل است. بر اساس بودجه 
هیأت مدیره و مصوباتمان حرکت می کنیم. خوشبختانه علیرضا 

منصوریان هم شرایط ذوب آهن را به خوبی می داند.
*حتی مبلغ پیشنهادی استقلال به مطهری را می دانیم

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت 
امیرارسلان مطهری و تمدید قرارداد این بازیکن خاطرنشان کرد: 

ما هفته گذشته جلسه ای با مطهری داشتیم ولی ظاهراً او صبح 
با مدیران استقلال جلسه ای  و حوالی ساعت 10  روز گذشته 
داشته است. وقتی می گویم بازار را رصد می کنیم، منظورم همین 
است که اطلاعاتمان کامل است. حتی رقم پیشنهادی استقلال 

به مطهری را دقیق می دانیم.
*مدیران باید با هم در ارتباط باشند

آذری ادامه داد: به نظرم در این آشفته بازار، چیزی که می تواند 
راهگشا باشد، ارتباط تنگاتنگ مدیران باشگاه ها است تا دلال ها 
و واسطه ها نتوانند آنها را دور بزنند. در اینصورت بازار در کنترل 
باشگاه ها خواهد بود. متأسفانه بعضی ها در این شرایط سعی 

می کنند بازار را با قیمت های کذایی داغ نگه دارند.
*مطهری و هر بازیکن آزاد حق مذاکره دارد

وی در پاسخ به این سوال که آیا مطهری با استقلال به توافق 
نهایی رسیده است؟ گفت: این را نمی دانم ولی او روز گذشته 
جلسه ای داشته است. مطهری محق است و هر بازیکن آزادی هم 
می تواند مذاکره کند. حرف من این بود که بازار را تحت کنترل 

داریم.
*زنوزی قول همکاری داد

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن در بخش دیگری از گفتگوی خودبه 
تماس تلفنی اش با محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتورسازی 
اشاره کرد و گفت: با آقای زنوزی درباره بازگشت سه بازیکن سرباز 
ذوب آهن صحبت کردم و گفتم به این بازیکنان برای بازی در لیگ 
قهرمانان آسیا مقابل نماینده عربستان نیاز داریم. ایشان هم قول 

همکاری داد تا سه سرباز ما در اسرع وقت برگردند. 
آذری افزود: تعجب ما این است که دوران آموزشی سربازان قبل 

از شروع خدمت سربازی است اما برای بازیکنان اینطور نیست. 
خواهش ما این است که مسئولان با ذوب آهن همکاری کنند. 
مردادماه باید در بازی رفت و برگشت به مصاف نماینده عربستان 
برویم. واقعاً شرایطمان حساس است. خواهش می کنم با توجه به 
حساسیت این بازی مشکل ذوب آهن را حل کنند. البته این به 
سیاست های آقای تاج و فدراسیون فوتبال هم بر می گردد که باید 
به این موضوع ورود کنند. ما نماینده ایران هستیم. تیم الاتحاد 
یک بازیکن ۳۷ میلیون یورویی از انگلیس می خرد و اردوی آماده 
سازی اش را هم در بریتانیا برگزار می کند. فرق ما با حریفمان 
این است که دست به دست هم می دهیم تا نماینده کشورمان 
را تضعیف کنیم ولی آنها وقتی که پای منافعشان وسط است، به 

یکدیگر کمک می کنند. ما اینجا به فکر منافع فردی هستیم.

آذری:

جنگ دو باشگاه قیمت  بازیکنان را بالا برده است
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تازه ترین بهانه آمریکا ؛انفجار نفتکش ها در دریای عمان 

یارکشی علیه ایران
 آزمایش آزموده ای نافرجام

 انفجار نفتکش ها در دریای عمان تازه ترین بهانه آمریکا برای برانگیختن 
کشورها و سازمان های بین المللی علیه تهران است. به عبارتی ترامپ هر آن 
چیزی را که نتوانست از طریق جنگ اقتصادی، تهدید نظامی و واسطه های 
مختلف کسب کند می خواهد در تلاشی دوباره برای ائتلاف سازی بیازماید. 
همزمان با گفت وگوهای نخست وزیر ژاپن با مسؤولان ارشد جمهوری 
اسلامی در تهران، قبل از ظهر پنجشنبه بیست و سوم خردادماه دو نفتکش 

در دریای عمان هدف حملاتی مشکوک قرار گرفت.
در کوتاه ترین زمان ممکن پس از این حوادث، وزیر امور خارجه و رئیس 

جمهوری آمریکا انگشت اتهام را به سوی ایران نشانه رفتند.
این حملات  ایران در زمینه مسؤولیت  به  واشنگتن  اتهام زنی های  تمام 
به تصاویر مبهمی برمی گردد که ستاد فرماندهی مرکزی آمریکا )سنتکام( 
عمل  مین  یک  کردن  جدا  برای  ایرانی  نیروهای  تلاش  نمایشگر  می گوید 

نکرده از بدنه یکی از نفتکش ها است.
شبکه  با  مصاحبه  در  حملات  این  از  پس  روز  یک  ترامپ«  »دونالد 
تلویزیونی »فاکس نیوز« با استناد به فیلم مزبور اظهار داشت تنگه هرمز به 
عنوان مسیر مهم کشتیرانی جهان با این دست حملات بسته نمی شود و در 

صورت مسدود شدن، بسته نخواهد ماند.
به  را  بیشتری  تمرکز  سفید  کاخ  مقامات  گویا  سخنان،  این  موازات  به 
یارکشی بین المللی علیه جمهوری اسلامی ایران معطوف داشته و می کوشند 
تا گزاره »تهدید ایران برای امنیت جهانی« را در جنگ روانی خود با جد و 

جهد بیشتری برای افکار عمومی و در سطح بین المللی جابیاندازند.
علیه  سفید  کاخ  مقامات  مواضع  محتوای  و  فرود  و  فراز  به  نگاهی 
تشدید  پسِ  از  ترامپ  دولت  که  می دهد  نشان  ایران  اسلامی  جمهوری 
تغییر  در  را  فشارها  این  کارآیی  میزان  داشت  قصد  اقتصادی  فشارهای 
واسطه های  انداختن  پیش  طریق  از  و  کرده  مشاهده  تهران  سیاست های 
میز  پای  ایران  اسلامی  جمهوری  کشیدن  برای  را  خود  شانس  گوناگون 

مذاکره بیازماید.
از نگاه بسیاری از ناظران، تداوم مقاومت ایران پس از یک دوره فروکش 
مجدد  تندی  باعث  شاید  تهران  علیه  واشنگتن  خطاب  و  عتاب  در  نسبی 
انتخابات  به موعد  نزدیک شدن  با  ترامپ و موجب شود وی  مواضع دولت 
برای ایجاد دگرگونی در معادله پیچیده ایران انواع ابزارها را به صورت پیاپی 

بیازماید.
در همین زمینه »پاتریک شاناهان« سرپرست وزارت دفاع آمریکا حمله 
اعلام کرده  را یک چالش جهانی خوانده و  نفتکش در دریای عمان  به دو 

که کشورش درصدد ایجاد اجماعی جهانی برای مقابله با این مشکل است.
»مایک  یعنی  ترامپ  کابینه  اعضای  دیگر  و  وی  کرده  تصریح  شاناهان 

پمپئو« و »جان بولتون« اکنون روی ایجاد چنین اجماعی تمرکز یافته اند.
اصلی ترین دستاورد ائتلاف سازی دولت ترامپ، تکرار مواضع واشنگتن 
در لندن بود که با واکنش هایی جدی و انتقادآمیز به ویژه از سوی جمهوری 

اسلامی ایران و رقبای حزب حاکم محافظه کار در انگلیس مواجه شد.
با  همنوایی  به  حاضر  جهان  و  اروپا  در  دولت ها  غالب  حال،  همین  در 
در  ایران  آفرینی  نقش  بر  مبنی  انگلوساکسونی  عربی-  عبری-  ادعاهای 
در  ایرانی  نیروهای  دخالت  به  مربوط  ادعاهای  و  نشده  نفتکش ها  حادثه 
امور  وزیر  جمله  از  دانستند  استناد  غیرقابل  را  پنجشنبه  روز  رخدادهای 
خارجه آلمان که تصریح داشت »این تصاویر کافی نیست. می توانیم درک 
ویدئو  این  نهایی  ارزیابی  منظور  به  اما  شده  داده  نشان  چیزی  چه  کنیم 

برای من کافی نیست.«
خواستار  سعودی ها  خصوص  به  آمریکا  منطقه ای  متحدان  آنکه  از  پس 
برخورد قاطع با مسببان حوادث نفتکش ها شدند، »آنتونیو گوترش« دبیرکل 
باید به طور  با این حملات  سازمان ملل متحد اعلام داشت شواهد مرتبط 

مستقل مورد بررسی قرار گیرد.
را جعلی و بی  ایران  آمریکا علیه  اخیر  اتهامات  در شرایطی که روس ها 
نتیجه  از  را  نیز جهان  ریاست جمهوری روسیه  اساس خوانده و سخنگوی 
گیری شتابزده در این خصوص برحذر داشته، اظهارنظر ژاپنی ها در خصوص 

عامل حمله به نفتکش این کشور بسیار قابل تأمل می نماید.
از  نفتکش ها  به  حمله  به  متهم  را  ایران  آمریکایی ها  که  شرایطی  در 
طریق مین گذاری یا پرتاب اژدر کرده اند، مدیرعامل شرکت ژاپنی »کوکوکا 
سانگیو« تصریح کرده در جریان حملات روز پنجشنبه در آب های دریای 

عمان دو »شیء پرنده« به نفتکش این شرکت آسیب وارد کرده اند.
تلاش دولت ترامپ و متحدانش در منطقه برای برانگیختن جهانیان علیه 
تهران در حالی صورت می گیرد که زمان چندانی از رسوایی جبهه ضدایرانی 
چند  که  بود  امسال  ماه  اردیبهشت   ۲۲ نمی گذرد.  »الفجیره«  حوادث  در 
مشکوک  حملاتی  هدف  امارات  نفتی  پایانه  مهمترین  نزدیکی  در  کشتی 
قرار گرفتند و پس از آن سعودی، امارات و نروژ مدارکی را مبنی بر دست 
داشتن ایران در این انفجارها به شورای امنیت ارائه دادند؛ شواهدی سست و 

ساختگی که حتی مدعیانش در مقام دفاع از آن ناکام ماندند.
از هیاهوی بسیارِ  امارات پس  امور خارجه  در همین پیوند بود که وزیر 
الفجیره  حوادث  در  کرد  اذعان  دیروز  ضدایرانی  جبهه  مقامات  و  رسانه ها 

دلیلی قابل اعتنا برای متهم کردن کشور خاصی در دست ندارد.
ائتلافی  ایجاد  عربی  ناتوی  چون  طرقی  از  این  از  پیش  که  ترامپ 
خود  تلاش  در  و  کرده  طلب  را  ایران  اسلامی  جمهوری  علیه  منطقه ای 
مواجه  شکست  با  ایران  با  تقابل  عرصه  به  اروپایی  شرکای  کشاندن  برای 
شده بود، در صحنه آرایی تازه علیه تهران نیز ناشیانه عمل کرده و بیش 
ایران را  با جمهوری اسلامی  از پیش سو نیت و خصومت بی اساس خود 

نمایان ساخته است.
از این رو به نظر می رسد ائتلاف سازی آمریکا علیه ایران به بهانه حوادث 
مشکوکی چون حمله به نفتکش ها نتواند بیش از مشتریان و عوامل تکراری 
پروژه ایران ستیزی دایره اثرگذاری بیشتری یافته و دستاوردی را جهت به 

انزوا کشاندن تهران برای واشنگتن به همراه آورد.

نکتـه

حسن بیادی با تاکید بر اینکه مجلس آینده از مجلس دهم 
بدتر خواهد بود، می گوید: ما اصلًا مجلس خوبی نداریم که اوضاع 

کشورمان این اینگونه است.
 حسن بیادی، دبیرکل جمعیت آبادگران امید چندانی به ائتلاف 
بین نیروهای اصولگرا و رسیدن به یک لیست مشترک در انتخابات 
مجلس یازدهم ندارد و دلیل آن را فقدان یک بزرگتر در جریان 
اصولگرایی می داند. او با انتقاد از جریان های متصل به قدرت و ثروت 
در جریان اصولگرا تاکید می کند که »بسیاری از گروه های اصولگرا 
داریم که شاید این برداشت شود که آنان اصلاح طلب هستند در 
صورتی که این حزب ولایی تر از بسیاری از گروه های باصطلاح 
اصولگرا هستند«.بیادی که خود را از منتقدان محمود احمدی نژاد 
می داند اما با بازگشت او و جریان وی به قدرت نگرانی چندانی ندارد. 
او گلایه های تندی از اصولگرایان هم دارد که بنا به گفته او دیگر 

بزرگتر ندارند و بعید است به لیست واحد برسند.
مشروح گفتگو با حسن بیادی را در ادامه بخوانید:

 اصولگرایان بزرگتر ندارند و درگیر توهم زیاد هستند
* آقای بیادی! به نظر می رسد اتفاقات انتخابات های 
گذشته، دوباره برای جریان اصولگرایی در حال تکرار است، 
در حال حاضر هم شورای وحدت و جمنا، فعال هستند، هم 
جبهه پایداری و دیگر طیف های نواصولگرا حرف خودشان 
را می زند، سنتی ها هم گویا درحال تحرکاتی برای انتخابات 
مجلس هستند، به نظر شما اصولگراها می توانند در انتخابات 
مجلس یازدهم به وحدت  برسند که شاهد یک لیست 

مشترک بین اصولگرایان باشیم؟
به همین دلایلی که شما گفتید نظر بنده منفی است با این 
شرایطی که وجود دارد غیر ممکن است که به نتیجه مطلوب برسند 

البته دلائلی دارد که یکی از دلائل مهم توهم زیاد است.
* چرا اصولگراها به یک نقطه مشترک نمی  رسند؟ و این 

تششت مدام تکرار می شود؟ 
چون بعد از مرحوم آیت الله مهدوی کنی نتوانستند بزرگتری 
برای خود پیدا کنند و شاید دلیلش وجود باندهای متصل به قدرت 
و ثروت باشد که از یک حاشیه امنیت خاصی برخوردارند و اینقدری 
که به  منافع شخصی و باندی خودشان فکر می کنند، به منافع ملی 
و کشور فکر نمی  کنند اگرچه این آسیب در مجموعه اصلاح طلبان 

هم با یک مقدار شدت و ضعف وجود دارد.
* با این حساب اصولگرایان باید چه کنند که به یک نقطه 

مشترک برسند؟
به همان دلائل کلیدی که بیان کردم، هیچ موقع به این نقطه 
مشترک نخواهند رسید، دلیلش هم این است که گروه ها و احزاب 
اصولگرایان و اصلاح طلب که کرسی های قدرت را در مجلس در 
دوره های گذشته اشغال نموده بودند و حتی در هیات رئیسه و 
ریاست کمیسیون ها را را هم تصاحب نموده بودند، نتوانستند برای 
تأسیس احزاب موثر و فراگیر و استقرار سیستم پارلمانی و همچنین 
مدیریت یکپارچه در کشور اقدامی انجام دهند،  به همین دلیل این 

معضلات همیشه تکرار می شود و قابل پیش بینی هم هست.
ائتلاف اصلاح طلبان برای رسیدن به قدرت بود

* آقای بیادی! اصلاح طلب ها در یک برهه ای تصمیم 

گرفتند که به نفع هم کنار بروند و نتیجه اش این شد که 
توانستند در انتخابات ریاست جمهوری موفق شوند...

چنانچه به جریانات و شرایط سیاسی اصلاح طلبان و اصولگرایان 
در قبل از انتخابات نگاهی بیاندازید خواهید دید که آنان کنار نرفتند. 
چون چاره ای بهتر از این نداشتند، در پشت پرده، بین تصمیم سازان 

توافقاتی صورت گرفت.
* آقای عارف به نفع آقای روحانی کناره گیری کردند و 
در انتخابات مجلس هم همه گروه ها بر یک لیست اجماع 
کردند و توانستند یک پیروزی کسب کنند، به نظر شما چرا 

این اتفاق نظر هیچ وقت در جریان اصولگرا رخ نمی دهد؟ 
نظر من با شما متفاوت است، همانطور که گفتم برای باندهای 
متصل به قدرت و ثروت منافعشان مهم است، اصلاح طلب و اصولگرا 
مهم نیست. اصلاح طلبان هم برای منافعشان و ماندن بر سر قدرت 
آقای روحانی که در جبهه راست بود را انتخاب کردند، همانطور 
که قبلًا گفتم تکرار می کنم که تصمیم سازان پشت پرده چاره ای 

جز این نداشتند.
* یعنی شما می گویید اتحاد اصلاح طلبان یک اتحاد بر 

سر منافع بوده است؟
نظر شخصی من این است. به نظرم در زمان حاضر دیگر رقابت 
اصولگرایی واصلاح طلبی نخ نما شده است و یک حرکت صوری و 
زوری برای رسیدن به منافع و ماندگاری بر سر قدرت است وگرنه 
اصولگرایان و اصلاح طلبان واقعی و دلسوز به دلائل گوناگون که 
امکان ورود به صحنه قدرت و مدیریت از آنان گرفته شده است 

دارای این این تفکرات نیستند.
* منظور شما از اصولگرایان و اصلاح طلبان واقعی کدام 

طیف است؟
کسانی هستند که حرف و عملشان یکی است که به منافع ملی 

و عزت و قدرت بیشتر کشور در زمینه های گوناگون فکر می کنند 
و شعارشان بر اساس روایات "صدق الحدیث و اداءالامانة" یعنی 
صداقت در گفتار و سلامت در عمل و گوش به فرمان رهبری 

هستند.
* خب، به نظر شما کدام طیف اصولگرایان و اصلاح طلبان 

بیشتر به منافع ملی فکر می کنند؟ 
به این شکل نمی شود مثال زد و مصداق تعیین نمود چراکه 
بسیاری از گروه های اصولگرا داریم که شاید این برداشت شود که 
آنان اصلاح طلب هستند در صورتی که این حزب ولایی تر از بسیاری 
از گروههای باصطلاح اصولگرا هستند و ممکن گروهی به ولایی 
بودن و طرفدار نظام بودن، تعلق خاطر داشتن به این کشور و نظام و 
همچنین منافع ملی،  معتقد باشد در صورتی که ظاهر اصلاح طلب 
داشته باشد، بنابراین اینطور نمی شود که ما هر برداشتی را مصادره 
به مطلوب کنیم و بگوییم حتما روش اصولگرایی و اصلاح طلبی 
فقط رفتار و تفکرات ما را در بر می گیرد و فقط شامل حزب و گروه 

ما می شود.
*یک نگرانی هم وجود دارد که مردم از اصولگرایان 
و اصلاح طلبان زده شوند و به سمت افراد دیگری بروند و 
مجلسی شکل بگیرد که خیلی هویت سیاسی نداشته باشد 

یا افرادی با شعارهای پوپولیستی روی کار بیایند...
مگر همین الان  مجلسی که داریم چه مجلسی است؟  همین 
افرادی که مردم با علاقه به آنها رای دادند و کرسی های مجلس 
را تصاحب کردند، مگر مجلس خوب و موثری راشکل داده اند و 
به نفع مردم کار کردند که اگر اینان و یا آنان نباشند اتفاق مهمی 

شکل بگیرد؟
* شما نگران نیستید که مردم از هر دو طیف روی گردان 

بشوند؟

اگر سیستم مدیریت اجرایی کشور و نحوه برگزاری انتخابات را 
اصلاح کنند و بگذارند که انتخاب از طریق احزاب واقعی، مؤثر و 
فراگیر صورت پذیرد و با جوسازی کسی را روی کار نیاورند،  مردم 

خیلی دقیق تر رأی خواهند داد و این نگرانی ها پیش نمی آید.
* یعنی شما در مجلس غیر حزبی آفتی نمی بینید و 
نمی ترسید که یک مجلس بی هویت از نظر سیاسی شکل 

بگیرد؟
شما که جوان با بصیرت و فهیمی هستید بفرمائید که این 
مجلس فعلی متعلق به کدام حزب و گروه است و چه کسی 
پاسخگوی مردم در این نابسامانی هاست؟ هیچ حزبی در مجلس 
پررنگ نیست. بزرگترین ایراد مجلس شورای اسلامی این است که 
به هیچ حزب و گروهی تعلق ندارد و به دلائل گوناگون دیگر اصلا در 

حد و قواره یک مجلس منطقی و پویا و اثرگذار نیست.
مجلس یازدهم بدتر از مجلس دهم خواهد بود

* اگر این اتفاق تشدید شود چه؟ اگر مجلس آینده یک 
مجلس پوپولیست شود چه؟

با این ایرادت و پارامترهایی که بیان کردم، شک نکنید مجلس 
یازدهم از این مجلس بدتر خواهد شد. من اعتقادم این است که ما 

اصلًا مجلس خوبی نداریم که اوضاع کشورمان این اینگونه است.
* خیلی ها هراس این را دارند که به خاطر این اتفاقات 

جریان آقای احمدی نژاد وارد مجلس شود؟
چه کسانی نگرانند؟ افرادی که منافع باندیشان و یا منافع ملیشان 

در خطر است؟ چون تحلیل در این دو مقوله فرق می کند.
خطر  احساس  احمدی نژاد  جریان  از  شما  یعنی   *

نمی کنید؟
من خودم از منتقدان سیستم رفتاری آقای احمدی نژاد بوده 
و هم هستم، اما ایشان در میان قاطبه مردم محروم جایگاهی ویژه 
دارند و اتفاقا مردم و بسیاری از گروه های سیاسی اصلا نگران آمدن 

ایشان نیستند.
* پس شما قدرت گرفتن جریان احمدی نژاد را آفت 

نمی دانید؟
دیگر چه آفتی بدتر از این اوضاع فعلی است. در این چند دوره 
گذشته پس از مجلس پنجم آیا تاکنون یک مجلس خوب و معقول 
و اثرگذاری را داشته ایم؟ در صورتی که مجلس ما صد در صد در 

اختیار منویات دولت ها بوده است.
* راهکارتان برای تشکیل یک مجلس مقتدر چیست؟

ما مشکل ساختاری داریم، اما دوستان ما می روند رنگ و لعاب 
ساختار را عوض می کنند. در زمینه های مختلف مشکل داریم،  در 
قوانین، نوع انتخابات و مدیریت آن مشکل داریم و این اشکالات 

اساسی است.
* خب شما راهکارتان چیست؟

اول باید سیستم را درست کرد تا زمانی که سیستم اجرایی 
کشور به شکلی است که در هیچ کجای دنیا وجود ندارد،  مانند 
گذشته این معضلات ادامه دارد. در حال حاضر بزرگترین معضل ما 
این است که سیستم مدیریت اجرایی کشورمان جزیره ای  و بشکل 
یکپارچه اداره نمیشود یک مثال معروف دارم که  وقتی یخچال 

خراب است هر غذایی را در آن بگذارید خراب می شود.

انتخابات هیات رئیسه کمیسیون های تخصصی مجلس دیروز از حواشی مهم 
ساختمان هرمی شکل بهارستان بود.

آخرین نبرد فراکسیون ها در زمین کمیسیون ها دیروز شروع شد و به اوج 
رسید و نتیجه اش کمتر از آنچه در هیات رئیسه اجلاسیه چهارم رقم خورد نبود 

همانقدر عجیب و همانقدر شکننده برای فراکسیون امید.
نائب رئیسی دوم را به رقیب  با اشتباه استراتژیکشان کرسی  امیدی ها که 
رئیسه  هیات  رقابت  در  و  شد  آغاز  نزولی شان  سیر  آن  از  بعد  کردند  واگذار 
خوش  کرسی ها  تصاحب  در  بودند  توانسته  پیش  سال  یک  که  کمیسیون ها 
بدرخشند یکی یکی آنها را از دست بدهند و در این میان ضعیف ترین بازی 
در کمیسیون فرهنگی بود که اعضای هیات رئیسه اش را یک دست پایداری ها 
در دست گرفتند و تنها یک کرسی سخنگوی کمیسیون بود که به امیدی ها 

رسید.
حال در جریان انتخابات دو کمیسیون آموزش و امنیت هم آژیر قرمز برای 
اصلاح طلبان به صدا درآمد. البته در کمیسیون آموزش باز این امیدی ها بودند 
که بازی را واگذار کردند اما در کمیسیون هایی مانند کمیسیون اقتصادی و 
موازنه  و  بگیرند  دست  به  را  ریاست  توانستند  ها  امیدی  بهداشت  کمیسیون 
با  اما  این میان  قدرتی که به ضررشان برهم خورده بود را متعادل کنند. در 
عقب افتادن انتخابات در کمیسیون امنیت به نظر می رسد رشته انتخاب رئیس 

در این کمیسیون سردراز دارد.

* معمای رقابت فاطمه سعیدی و زاهدی
اما و اگرها بر سر کمیسیون آموزش بسیار بود و از روزهای قبل این بحث به 
طور جدی مطرح  می شد که در حضور محمدرضا عارف برای انتخابات هیات 
رئیسه کمیسیون آموزش تردید وجود دارد. تا یک روز قبل و حتی چند ساعت 
قبل از انتخابات هم مشخص نبود که قرار است عارف وارد گود انتخابات شود 

یا کسی دیگر این به جای او به رقابت بپردازد. 
می  و حریف  بود  کرده  گرم  انتخابات  برای  را  که حسابی خودش  زاهدی 
طلبید اما این امیدی ها بودند که دچار تردید شده بودند آن هم به این دلیل 
که گفته می شد اگر عارف در این انتخابات شرکت کند و رای نیاورد هزینه ای 
مضاعف بر این فراکسیون تحمیل می شود. نهایتا خروجی رای گیری کمیسیون 
رقم  فاطمه سعیدی  و  زاهدی  محمدمهدی  میان  رقابت  که  این شد  آموزش 
خورد و زاهدی با 1۲ رای در مقابل 9 رای سعیدی سکان ریاست را به دست 

گرفت.
اما سوال مهمتر اینجاست که چرا به جای محمدرضا عارف فاطمه سعیدی 
تصاحب  برای  قبل  مدت ها  از  اصولگرایان  اینکه  می شود؟  ریاست  کاندیدای 
باشد  انکار  قابل  که  نبود  موضوعی  بودند  شده  کار  به  دست  ریاست  کرسی 

اما آنطور که برخی نمایندگان می گفتند جریان راست برای به دست آوردن 
تا  با مسائلی وادار کرده اند  رای نمایندگان را تحت فشار گذاشته اند و آنها را 
به زاهدی رای بدهند. این فشارها باعث شده تا ریاست عارف با تردید مواجه 
شود و از آنجا که امید نمی خواست میدان را به نفع رقیب خالی بگذارد فاطمه 

سعیدی به عنوان کاندیدای امیدی وارد انتخابات شد.

* آبستراکسیون امید
انتخابات کمیسیون امنیت ملی که از چند هفته ای است محل بحث است 
انتخابات  برگزاری  از  قبل  ساعتی  شود.  مشخص  سرنوشتش  امروز  بود  قرار 
مصطفی کواکبیان به سود فلاحت پیشه از انتخابات کمیسیون انصراف داد او 
حتی در حاشیه جلسه علنی وقتی برای گرفتن فشار خون به لابی مجلس آمد 
نیا  انصرافش می پرسیدند گفت: گفتند  باره  او در  از  در جواب خبرنگاران که 

من هم انصراف دادم.
البته آنطرف ماجرا یعنی در میان اصولگرایان هم حرف و حدیث کم نبود. 
مجتبی ذالنوری که مدت ها برای رئیس شدنش با نمایندگان لابی کرده بود 
با بروجردی مطرح می شود پیشنهاد رای استمزاجی  ائتلاف  از  وقتی صحبت 
کنار  دیگری  و  بماند  انتخابات  در  او  بود  بیشتر  رایشان  می دهد که هر کدام 

بکشد. 

آنطور که گفته می شود بروجردی در جریان انتخابات درون گروهی بازنده 
می شود و ذالنور رقیب فلاحت پیشه می ماند. با وجود آنکه تقریبا تکلیف رقبا 
مشخص شد اما این جلسه با اعتراض امیدی ها برگزار نشد. ماجرا از این قرار 
بود که ولایی های کمیسیون امنیت  با مستقلین جلسه ای داشتند اما چون این 
جلسه به درازا کشیده شد امیدی ها در اعتراض به این موضوع جلسه کمیسیون 
سه  یعنی  بعد  جلسه  به  امنیت  کمیسیون  انتخابات  و  کردند  ترک  را  امنیت 

شنبه موکول شد.

* جبران مافات امید
کمیسیون اقتصادی از جمله کمیسیون هایی بود که اصولگرایان مهر خود 
را از همان سال اول پای ریاستش زده بودند و در طول سه سال گذشته این 
به دست  را  این کمیسیون  ریاست  بود که که سکان  پورابراهیمی  محمدرضا 
گرفته بود اما امسال ورق به سود امیدی ها برگشت. الیاس حضرتی که سال 
پورابراهیمی  یعنی  رقیبش  به  را  اقتصادی  کمیسیون  رئیسه  هیات  بازی  اول 
انتخابات نشد اما امسال گویا  واگذار کرده بود در دو اجلاسیه قبل وارد گود 
لابی ها و استفاده از برخی فاصله ها افاقه کرد و این بار حضرتی بر مسند ریاست 
کمیسیون  در  نوبخت  علی  ریاست  با  ها  نشست.امیدی  اقتصادی  کمیسیون 

بهداشت نیز توانستند خود را از وضعیت قرمز نجات دهند.

حسن بیادی:

اصولگرایانبهلیستواحدنمیرسند

فراکسیون امید آبستراکسیون کرد

اصلاحطلبانازوضعیتقرمزخارجشدند

یک تحلیل گر و فعال سیاسـی اصلاح طلب گفت: وزرای دولت در حالیکه تعهداتی 
نسـبت بـه مردم و زیرمجموعه هـای خود دارند اغلب بـه دلیل اینکه وضعیت اقتصادی 
دولت خوب نیسـت و نمی توانند طرح های خودشـان را اجرا کنند، اسـتعفا می دهند. او 
گفت: یک گاف آقای بطحایی اجازه دخالت به نمایندگان در انتخاب روسـای آموزش و 

پرورش حوزه هـای انتخابی آنها بود. 
محمدصـادق جوادی حصـار بـا اشـاره ناهماهنگی و ناهمگونی مطالبات بخشـی به 
عنـوان یکـی از عمده تریـن دلایل اسـتعفای وزرا گفـت: ما در دولت مطالبات بخشـی 
زیـادی داریـم و وزرا هـر کدام به طور جداگانه بر اسـاس مطالبات بخشـی تحت سـوال 

و فشار هستند.
وی افـزود: مطالبـات بخشـی آنقدر زیاد اسـت که وزیر نمی تواند پاسـخگو باشـد و 
از طرفـی هـم دولـت نمی تواند بـا وزارتخانه هـا همراهی کنـد، وزیر هم در این شـرایط 
می گویـد وقتی شـما همکاری نمی کنید من چرا باید مسـئولیتش را بـر عهده بگیرم.
* وزیـری بـه رئیس جمهـور نامه نوشـته که مـن دیگر نمی توانـم مردم 

را سـر بدوانم
جوادی حصار با تشـریح طرح سـلامت وزیر بهداشـت به عنوان یک مطالبه بخشـی 
گفـت: دولت طرح بیمه سـلامت را که طـرح رای آوری بود و همچنین خدمات عمومی 
را هـم در حـوزه بهداشـت بـرای مـردم تامیـن می کـرد و از طرفـی هم باعـث افزایش 
امیـد بـه زندگـی در میـان مردم می شـد، در مرحلـه اول پذیرفـت، اما چـون این طرح 
هزینه هایـی در برداشـت و چـون دولت وضعیت اقتصـادی خوبی ندارد، طرح را وسـط 

راه رهـا کرد.
وی افـزود: وزیـر بهداشـت هم گفت که من برای انجـام این طرح آمـده ام اگر نتوانم 
آن را انجـام دهـم چـرا باید وزیر باشـم، بروید فرد دیگـری را بیاورید که چنین عهدی را 

با مردم و نیز پیمانی را با حوزه بهداشـت و درمان نبسـته باشـد.
جـوادی حصار با اشـاره بـه دو طرح »نظام پرداخت هماهنگ« و »همسـان سـازی 
پرداخـت حقوق فرهنگیـان« وزارت آموزش و پرورش گفـت:  آن طورکه من اطلاع دارم 
قـرار بـوده این دو طرح در دسـتور کار هیات دولت قرار بگیرد اما وقتی وزیر درخواسـت 
می کنـد که طرح در دسـتور جلسـه هیات دولت قـرار بگیرد، رئیس جمهـور می گوید 
در حـال حاضـر شـرایط مناسـب نیسـت و ایـن طـرح را در دسـتور نگذاریـد. وزیر هم 
می گویـد اگـر قرار اسـت من مدام به مـردم وعده بدهم که این ماه یا ماه بعد درسـتش 

می کنیـم و بـه آنها خلاف واقـع بگویم دیگر نمی توانم و نمی کشـم.
وی افزود: وزیر در همان جلسـه اسـتعفای خود را می نویسـد و تقدیم رئیس جمهور 
می کنـد و می گویـد مـن دیگـر نمی توانـم مـردم را سـر بدوانـم. بعـد از آن هـم آقـای 

رئیس جمهـور اسـتعفا را می پذیرد.
* بستر برای انجام کار وزارتخانه ها فراهم نیست

جـوادی حصـار در واکنـش بـه اینکه در سـال گذشـته هـم چند اسـتعفا از جمله 
آقـای آخونـدی را هـم داشـتیم آیـا دلایل آنهـا را نیز اقتصـادی می دانیـد، گفت: یکی 
از عمده تریـن دلایـل اسـتعفای آقـای آخوندی این بود که ایشـان متعهد شـده بود که 

نـاوگان هوایی کشـور را نو سـازی کند.
ایـن فعال سیاسـی ادامـه داد: برای اینکه این ناوگان هوایی بازسـازی شـود، باید هم 
در داخـل و هـم در خـارج همـکاری صـورت می گرفـت و معاهدات ذیـل برجامی بین 
ایـران و فرانسـه و کشـورهایی کـه قرار بـوده در بازسـازی خطـوط هوایی کمک کنند 
اجرایـی می شـد اما انجام نشـد؛ آقـای آخوندی که خودش نمی توانسـت هواپیما خلق 

کنـد.وی ادامـه داد: مطالباتـی که از سـوی وزرا مطرح شـده اسـت مطالباتی اسـت که 
پاسـخ گویی می طلبد و از طرفی هم بسـتر برای انجام کار وزارتخانه ها فراهم نیسـت و 
دلیل فراهم نبودن بسـتر هم تناقض رفتاری و تزاحم مطالباتی موجود در دولت اسـت.

وی بـا تشـریح شـرایط و نحوه برخـورد با حوزه های مختلف دولـت اضافه کرد: مثلا 
مطالبه بخش سیاست گذاری امنیتی و خارجی کشور با مطالبه تامین قطعات و تامین 
لـوازم یدکـی هواپیما و تامین هواپیماهای یدکـی تزاحم دارد، در مورد اولی می بایسـت 
در شـرایط صلـح عمل کنیم، امـا در دومی در فقدان صلح هم می توانیم حرکت و عمل 

کنیـم. بنابرایـن وقتی این ها با هم تزاحـم دارند وزیر می گویـد من توان ادامـه ندارم.
* استعفاها به نوعی یک روش اعتراضی است

ایـن فعـال رسـانه ای درباره این موضوع که آیا با اسـتعفا و آمدن وزیر جدید تغییری 
در شـرایط ایجاد می شـود، این اسـتعفاها تا کجا باید ادامه پیدا کند، گفت: بخشـی از 
پیـام ایـن اسـتعفاها مصرف بخشـی دارد، یعنی بطحایی با اسـتعفای خود ایـن پیام را 
بـه حـوزه آمـوزش و پـرورش و همکاران فرهنگی خـود اعلام کرد که همه تلاشـش را 
کـرده و طـرح را بـه دولـت بـرده اما رئیس جمهـور آن را کنار گذاشـته و گفت که فعلا 

نمی توانیـم بـه مطالبات پرداخت حقوق و مطالبات صنفی فرهنگیـان بپردازیم.
وی بـا عنـوان اینکه این اسـتعفاها بـه نوعی یـک روش اعتراضی هم هسـت، افزود: 
بنابرایـن وزیـر بـه زیرمجموعه خـود این پیـام را می دهد که وقتـی نمی توانم مطالبات 

شـما را در دولـت نمایندگـی کنم، حداقل کار این اسـت که اسـتعفا دهم.
جوادی حصار گفت: اسـتعفای وزیر آموزش و پرورش به این معنی نیسـت که وزیر 
فـرار کـرده بلکـه به نوعـی اعتراضی اسـت، وزیر می گویـد که من بـا دولت هماهنگی 
می کنـم امـا معنا نـدارد که دولت این بخـش را فقط مصرف کننده ببیند و بگوید چون 
جمعیت آموزش و پرورش زیاد اسـت، اگر بخواهیم افزایش حقوق داشـته باشیم هزینه 
زیـادی بـه دولت تحمیل می شـود.وی افـزود: همه حوزه ها مطالبـات زیرمجموعه خود 
را نمایندگـی می کننـد و لـذا اگر در مرحله بعدی وزارت صمت هم به نتیجه برسـد که 

نمی تواند مطالبات مردم را پیگیری کند، همین مسـائل پیـش خواهد آمد.
* نباید وزارت آموزش و پرورش با سرپرست اداره شود

ایـن فعـال سیاسـی اصلاح طلب ادامه داد: یک مشـکل خیلی خیلی سـنگینی که 
بـر سـر راه دولـت داریم قوانین متاقض هسـتند، یک قانون قانـون دیگر و یک منفعت 

منفعـت دیگـر را نقض می کنـد، لذا دولـت ابتدا بایـد این تناقض هـا را حل کند.
جـوادی حصار درباره پیامدهای اسـتعفاها برای دولت گفت: در مـورد وزارت آموزش 
و پرورش ممکن اسـت که در کوتاه مدت دسـتخوش تغییر و تحولاتی بشـود یا ممکن 
اسـت وزیـر جدید بیاید و سیاسـت های جدیدی را بخواهد اعمـال کند که با مجلس و 

نمایندگان و شـرایط کنونی هماهنگ تر باشد.
وی افـزود: یکـی از آن پیامدهـا اجبـار دولت به تعامل غیرضروری با مجلس اسـت، 
مثـلا دولـت بخواهـد وزیری را به مجلس معرفی کند و مجلس شـروطی را بگـذارد و با 
دولت معاملاتی را که همیشـه در لایه های پنهان مجلس اتفاق می افتد را انجام دهد و 
مجلسـیان بگویند که ما به شـرطی کاری را انجام می دهیم که فلان کار بشود یا نشود.

وی ادامـه داد: یـا اینکـه مثلا دولت بخواهد وزیر آمـوزش و پرورش معرفی کند و برخی 
کـه در جـای دیگر نمی توانسـتند دولـت را تحت فشـار بگذارند از این فرصت اسـتفاده 

کننـد یا عده ای که در تعیین وزرا اثرگذار هسـتند.
جوادی حصار با اشـاره به چگونگی رفع این مشـکل برای دولت گفت: در شـرایطی 
که دولت دارد، حداقل کار این اسـت که برای مدت سـه ماه برای وزارتخانه سرپرسـت 

بگذارد اما در این مدتی که وزارتخانه سرپرسـت دارد عملا معطل اسـت.
وی اضافـه کـرد: بـا اینکـه وزارت آمـوزش و پـرورش در تابسـتان فعالیـت زیـادی 
ندارد و زیاد شـلوغ نیسـت و امتحانات در شـرف اتمام اسـت، اما بالاخره سـازماندهی، 
بودجه بندی هـا و تغییـر و تحول هـای مدیریتـی ضرورت هایـی اسـت که قبل از سـال 
تحصیلـی جدیـد باید به آنها پرداخته شـود، امـا اگر وزارتخانـه در این زمـان بخواهد با 

سرپرسـت اداره شـود، تبعـات آن در سـال آتی تحصیلی مشـاهده خواهد شـد.
* برخی نمایندگان برای گرفتن امتیازبه دولت فشار می آوردند 

ایـن تحلیگر مسـائل سیاسـی با اشـاره به اینکه بر خـلاف آنچه که گفته می شـود 
آمـوزش و پرورش سیاسـی نیسـت اما یکـی از تاثیرگذارترین حوزه ها در امر سیاسـت 
اسـت، گفت: تبعات سیاسـی اسـتعفاها از نظر من این اسـت که نمایندگان در آسـتانه 
انتخابات نگاه خاصی به وزارتخانه داشته باشند و داد و ستدهایی با مجلس، نمایندگان 
و حوزه هـای انتخابیـه در خواهـد گرفـت و فضا را برای کنش ها و واکنش های سیاسـی 
پرتحـرک خواهـد کرد.جـوادی حصار بـا عنوان اینکـه در دوره بطحایـی به نمایندگان 
اجـازه دخالـت در آمـوزش و پرورش حوزه انتخابیه اش داده شـد، گفت: متاسـفانه آقای 
بطحایی در دوران تصدی خودشـان این گاف را دادند که باید روسـای آموزش و پرورش 
با نماینده هر حوزه انتخابیه هماهنگ باشـند و کاری کردند که هر نماینده بخواهد در 
حـوزه خـودش رئیـس آموزش و پرورش خـودش را بگذارد که بتوانـد برایش رای جمع 
کند.وی در پاسـخ به این پرسـش که با توجه که برخی نمایندگان برای دریافت رانت و 
برخـی امتیازها به دولت فشـار می آوردنـد آیا نهادی برای نظارت بر مجلس نیاز اسـت، 
گفـت: هـر چه بگندد نمکش می زننـد وای به روزی که بگندد نمـک. مجلس خودش 
نهـادی اسـت کـه باید بـر همه جا نظـارت کند، مجلـس عالی ترین مرجـع نظارتی بر 
همه دسـتگاه های اجرایی دولتی اسـت اما همانطور که گفتم این تزاحم منافع، برخی 
از نمایندگان را به وادی هایی می کشـاند که منفعت های تیمی، قومی، فردی و بخشـی 
برایشـان بـر منفعت ملی اولویت پیدا می کند.وی گفـت: وقتی این اتفاق بیفتد به جای 
اینکـه بـه آمـوزش و پرورشـی فکر کنند که از طریق نیروها و انسـان های توسـعه یافته 
بسـتر توسعه شـود و توسعه انسانی را مبنای توسـعه علمی و فرهنگی و اقتصادی قرار 
بدهد، می شـود بسـتر داد و ستدهای بخشـی به صورتی که مدیری را انتخاب می کنند 
کـه حتـی اگـر بـرای جامعه مفید نباشـد، همین کـه به منافـع نماینده تـن می دهد، 

باشد. کافی 
* کار معاونـان پارلمانـی برخـی وزرا چـرب کـردن سـیبیل تعـدادی از 

اسـت نمایندگان 
ایـن فعال سیاسـی با عنوان اینکه اگر دولت واقعا تصمیـم دارد که خدمت کند باید 
ایـن مطالبـات پنهانی را که طرح می شـود علنی کند، گفـت: می دانم ایـن دولت و این 
وزرا اهـل ایـن کارها نیسـتند به طور مثال برخـی معاونان پارلمانـی وزرا به جای اینکه 
وزارت خانه هـای مرتبـط و مجلس را با وزارتخانه خود برای تعامل بهتر هماهنگ کنند 
کارشـان این شـده اسـت که سـیبیل برخی نماینـدگان را به گونه ای چـرب کنند که 

وزیر را استیضاح نکنند.
جـوادی حصـار افزود: این کار یعنی بد آموزی. مانند این اسـت که بچه ای می خواهد 
شیشـه ای را بشـکند و ما به او بگوییم اگر شیشـه را نشـکنی من یک سـاندویچ برای 
تـو می خـرم امـا پـس از مدتـی آن کـودک دیگر به یـک سـاندویچ قانع نخواهـد بود، 
کار برخـی معاونـان پارلمانـی وزرا در مجلس این شـده که بـه فلان نماینده بگویند که 

شیشـه را نشـکن ما به تو دوعدد سـاندویچ می دهیم.

جوادی حصار فعال سیاسی اصلاح طلب: 

دولتبایدمطالباتپنهانراعلنیکند
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نامحـرمانه
اولتیماتوم یک هفته ای مجلس به دولت 

 سخنگوی هیأت رئیسه مجلس از ضرب الاجل یک هفته ای مجلس به دولت برای اجرای مصوبه 
مربوط به افزایش حقوق کارکنان دولت خبر داد.اسدالله عباسی با اشاره به نشست اخیر هیأت 
رئیسه مجلس برای پیگیری پرداخت حقوق بازنشستگان و بحث افزایش حقوق کارکنان دولت 
اظهار داشت: اخیراً ما نشست ویژه ای برای پرداخت حقوق بازنشستگان و همچنین اجرای مصوبه 
افزایش حقوق کارکنان دولت داشتیم.وی افزود: در این جلسه جمع بندی خوب بود و قرار بر این شد 
بر اساس مصوبه مجلس این افزایش حقوق اعمال و اجرا شود.سخنگوی هیأت رئیسه مجلس ادامه 
داد: کارگروهی از سوی هیأت رئیسه مجلس برای این موضوع تشکیل شده است که امیرحسین 
قاضی زاده مأموریت پیدا کرد تا این موضوع را برای اجرا پیگیری کند تا مصوبه مجلس اعمال شود.

عباسی همچنین اعلام کرد که ما از سوی مجلس دولت را موظف کردیم که تا پایان خرداد ماه سال 
جاری تا ریال آخر حق و حقوق کارکنان دولت و همچنین فرهنگیان را پرداخت کند در واقع این 

ضرب الاجلی است که مجلس به دولت داده است و دولت مکلف به اجرای آن است. 

اولین اشتباه عبدالرضا مصری در اداره مجلس 
عبدالرضا مصری نائب رئیس مجلس کهدیروز  در غیاب علی لاریجانی و مسعود پزشکیان برای 
اولین بار ریاست جلسه علنی مجلس را برعهده داشت، اولین تجربه ریاست مجلس را با یک اشتباه 
شروع کرد.به گزارش خبرآنلاین، طبق روال معمول مجلس، پس از قرائت نطق های میان دستور 
نوبت به بیان تذکرهای شفاهی نمایندگان مجلس می رسد، نکته ای که گویا عبدالرضا مصری عضو 
فراکسیون ولایی و نائب رئیس جدید مجلس از آن اطلاع نداشت.پس از اتمام نطق های میان دستور 
مصری که دیروز برای اولین بار بر کرسی نایب رئیسی تکیه زده بود، با تأکید چندین باره، بیان 
تذکرهای کتبی را خواهان شد،  نکته ای که با واکنش اعضای هیئت رئیسه مواجه گشت. هر یک از 
اعضای هیئت رئیسه به نحوی تلاش کردند تا مصری را از اشتباهش آگاه کنند و به او گفتند که 
نوبت تذکرهای شفاهی است نه تذکرهای کتبی.سرانجام مصری قانع شد و نوبت به بیان تذکرهای 

شفاهی رسید.

اعضای جبهه پایداری با آیت الله مصباح یزدی دیدار می کنند 
سخنگوی جبهه پایداری انقلاب اسلامی گفت: اعضای شورای مرکزی جبهه پایداری در راستای 
دیدارهای دوره ای خود با آیت الله مصباح یزدی، در هفته جاری با ایشان دیدار می کنند. مجید متقی 
فر، با اشاره به برنامه های پیش روی تشکل متبوع خود گفت: پنجشنبه هفته جاری، اعضای شورای 
مرکزی جبهه پایداری، به دیدار آیت الله محمّدتقی مصباح یزدی خواهند رفت.وی با بیان اینکه این 
دیدار، در راستای دیدارهای دوره ای با علامه مصباح یزدی انجام می شود، اظهار داشت: اعضای جبهه 
پایداری در این دیدار، رهنمودهای لازم را از ایشان دریافت خواهند کرد.گفتنی است، برنامه های 
انتخاباتی جبهه پایداری برای انتخابات مجلس چند وقتی است کلید خورده است و آن ها اعلام 

کرده اند که فعلًا بنا دارند با لیست مستقل در انتخابات مجلس حضور یابند.

۳۵ درصد طلاق ها برای دریافت مستمری است 
 نائب رئیس مجلس گفت: بیش از ۳۵ درصد طلاق ها به صورت صوری است تا امکان دریافت 
مستمری را از صندوق ها فراهم کند.عبدالرضا مصری در برنامه گفت و گوی ویژه خبری شبکه دو 
سیما نسبت به وضعیت صندوق های بازنشستگی هشدار داد.او عنوان کرد: مسئولان کشور باید 
بپذیرند که نظام بیمه ای با نظام بودجه ریزی کاملا متفاوت است.به گفته مصری؛ بیش از ۳۵ درصد 
طلاق ها به صورت صوری است تا امکان دریافت مستمری را از صندوق ها فراهم کند.نائب رئیس 
مجلس با بیان اینکه کشور خیلی گران اداره می شود، افزود: اگر اقتصاد کشور از ساختار بودجه ریزی 

جدا نشود این روند معیوب همچنان ادامه می یابد.

 ۷۸میلیون نفر یارانه دریافت می کنند
رئیس سازمان هدفمند سازی یارانه ها در جلسه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
تعداد یارانه بگیران را ۷۸ میلیون نفر عنوان کرد.در جلسه دیروز کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، 
ایزدی رئیس سازمان هدفمند سازی یارانه ها به تشریح عملکرد این سازمان پرداخت.وی درآمدهای 
قانونی سازمان هدفمندی در سال گذشته را ۸۷ هزار میلیارد تومان ذکر کرد که ۴۲ هزار میلیارد 

تومان آن صرف پرداخت یارانه نقدی شده است.

 حسین  الله کرم دچار سانحه رانندگی شد 
حسین  الله کرم استاد دانشگاه و کارشناس مسائل سیاسی دیروز در بزرگراه امام علی )ع( دچار 
سانحه شد. به گزارش فارس، حسین  الله کرم استاد دانشگاه و کارشناس مسائل سیاسی در بزرگراه 
امام علی )ع( هنگام رانندگی با موتورسیکلت دچار سانحه شد و از ناحیه سر، چشم، دست و پا 
دچار آسیب دیدگی شدید شد. گفتنی است الله کرم سال گذشته نیز در بزرگراه شهید آوینی دچار 

سانحه شد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد

افزایش ۹۴ درصدی درآمد کمیته امداد در قم
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم از افزایش ۹۴ درصدی درآمد کمیته امداد قم در ۳ 
ماه ابتدای امسال نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: آمار مراجعه به این مرکز نیز افزایش یافته است.

اکبر میرشکار ظهر یکشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه که در سالن اجتماعات اداره کل 
کمیته امداد قم برگزار شد، اظهار داشت: مردم استان قم در زمینه مشارکت های خیریه همیار و پشتیبان 

کمیته امداد هستند و با توجه به این همکاری مطلوب درآمد این کمیته ۹۴ درصد رشد داشته است.
وی افزود: در ۸۰ روز نخست امسال با توجه به وضعیت معیشتی مردم و وضع اقتصادی کنونی کشور 
آمار مراجعات به کمیته امداد افزایش یافته است به طوری که بیش از ۱۲ هزار مراجعه کننده داشتیم 
که با تحقیق مبنی بر استحقاق این افراد برای دریافت خدمات انجام شده و با توجه به اولویت بندی، 
خدمت رسانی صورت گرفته است.مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم بیان کرد: شاخص 
اصلی ما برای دریافت خدمت، نداشتن درآمد و یا تحت پوشش قرار نگرفتن زیر چتر تأمین اجتماعی 
است ولی با توجه به این درآمد، آمار مراجعه کنندگان هم رشد داشته و این درآمد متناسب با حجم 
خدمات نیست.وی گفت: با شروع سال و حوادث سیلی که در برخی استان های کشور رخ داد کمیته 
امداد استان قم نخستین کمیته امداد کشور بود که فوراً وارد عمل شد و در این مناطق مبلغی به ارزش 

۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان بابت سیل کمک کرده است.
میرشکار گفت: با تفاهم نامه ای که با سپاه علی بن ابی طالب )ع( بسته شده تعداد ۱۸۵ مسکن برای 
مددجویان سیل زده و ۱۰۰ مورد منزل این سیل زدگان تعمیر خواهد شد و هزینه این تعداد مسکن از 
محل اعتبارات متمرکز مسکن و بخش کمک های خاص سیل زدگان اختصاص یافته است. مدیرکل 
کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم افزود: یک هزار و ۵۰۰ مددجوی تحت پوشش کمیته امداد با 
پشت سر گذاشتن یک دوره آموزشی ۶ ماهه به درآمد قطعی رسیده و مستمری آن ها قطع و از خدمات 

کمیته خارج و کاملًا خودکفا شدند.
وی در ادامه گفت: امیدواریم با فراهم شدن یک هزار و ۲۰۰ فرضت شغلی، جشن خودکفایی و 

توانمندسازی مددجویان کمیته امداد در عید غدیر خم برگزار شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

آخرین دستاوردهای فضای مجازی
 کشور در قم نمایش داده می شود

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به برگزاری جشنواره ملی رسانه های دیجیتال در این 
استان گفت: شرکت های معتبر و مهم کشور در حوزه فضای مجازی با حضور در این جشنواره، آخرین 

دستاوردهای خود را به نمایش می گذارند. 
سید موسی حسینی کاشانی، روز یکشنبه در نشست قرارگاه ۱۹ دی استان قم در سالن محراب 
شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )س(، افزود: دوازدهمین جشنواره ملی 
رسانه های دیجیتال از روز سه شنبه ۲۸ خرداد ماه جاری در قم آغاز به کار می کند که این جشنواره 

فرصت مناسبی برای استفاده از ظرفیت فضای مجازی است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نقش خود را به صورت جدی در 
حوزه رفع آسیب های اجتماعی دنبال کرده است، اضافه کرد: بار تمام مباحث فرهنگی فقط بر دوش یک 

دستگاه و نهاد نیست، چراکه یک مجموعه به تنهایی نمی تواند کاری انجام دهد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از ارتباط مطلوب این مجموعه با هنرمندان و اصحاب رسانه 
یاد کرد و گفت: در راستای رفع ناهنجاری ها و آسیب ها تلاش می کنیم از ظرفیت هنرمندان و اصحاب 

رسانه نیز بهره مند شویم.
سردار عبدالرضا آقاخانی فرمانده انتظامی قم نیز در این جلسه با بیان اینکه در طرح ناظر نیروی 
انتظامی استان، یک هزار و ۴۰۰ داوطلب مردمی را به منظور شناسایی ناهنجاری ها جذب کرده ایم، 
تصریح کرد: اگر بتوانیم در شبکه ناظر از ظرفیت طلاب و بسیجیان نیز استفاده کنیم امکان بررسی 

جامع قم فراهم می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

شهرک شیلات در طغرود احداث می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: به دنبال فراهم کردن مقدمات احداث شهرک 

شیلات طغرود در استان هستیم.
 عباس پورمیدانی با اشاره به شهرک شیلات طغرود اظهار کرد: پس از فراهم آمدن مقدمات ساخت 
این شهرک، در سال جاری شاهد کلنگ زنی آن خواهیم بود و ساخت شهرک، اولویت کار سازمان 

جهاد کشاورزی استان قم است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از برنامه های کلان ما تولید ماهی تیلاپیا در استان قم است و تولید این 

ماهی خطری برای استان ندارد، ماهی تیلاپیا در همه جا تولید و مصرف می شود.

استاندار قم، با بیان اهمیت آماده سازی 
نسل جوان برای ورود به اجتماع گفت: 
بسترهای  ایجاد  برای  والدین  نقش 
خودباوری و اعتماد به نفس در فرزندانشان 

بسیار اهمیت دارد.
بهرام سرمست در آیین افتتاحیه طرح 
غنی سازی اوقات فراغت در مرکز جوانان 
افزود:  قم  استان  احمر  هلال  جمعیت 
مدیریت استان، برنامه های خود را برای 
ایجاد بسترهای توسعه اشتغال در پیش 

دارد.
وی افزود: در کنار این اقدام ها، ضروری 
است تا با انتقال مهارت و تخصص های 
لازم به جوانان و نوجوانان برای ورود آنها 
به بازار کار آموزش های لازم در دستور کار 

بخش های گوناگون استان قرار گیرد.
امروز  جامعه  نیازهای  جمله  از  وی 
را مسئولیت پذیری دانست و گفت: باید 
برنامه ریزی درست برای افزایش احساس 
وظیفه در نسل های آینده در خانواده و 

محیط های آموزشی و کاری ایجاد شود و 
شاهد تربیت نسلی مسئولیت پذیر باشیم که 
در آینده مدیریت کشور را برعهده خواهد 

گرفت.
سرمست با تاکید بر تقویت مهارت 
توانایی ایجاد ارتباط صحیح با افراد جامعه 
در جوانان گفت: توانمندی خوب گوش 
دادن و خوب گفتن در بیان نظرها و اخذ 
بازخوردهای افراد از موارد مهمی است که 
باید نسل آینده در این مهارت ها توانایی 

خوبی داشته باشد و جامعه ای تعاملی برای 
آینده کشور ایجاد کنیم.

وی به برخی آسیب های اجتماعی در 
جامعه اشاره و بیان کرد: استفاده نادرست 
از فضای مجازی و فناوری های ارتباطی از 
جمله آسیب های اجتماعی است که نسل 
امروز با آن درگیر می باشد و باید در ایجاد 
مهارتِ مدیریتِ فضای مجازی در جوانان 
تلاشی مضاعف در بین مسئولان استان 

ایجاد شود.

استاندار قم: 

والدین در ایجاد خودباوری فرزندان نقش بسزایی دارند

رشد قیمت ها فراتر از نرخ تورم کاریکاتور

سجاد جعفرى

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تشریح کرد

اقدامات شهرداری درراستای
 نهضت ساخت پارکینگ در قم

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اینکه یکی از 
مشکلات ترافیکی در سطح شهر کمبود جای پارک است، گفت: با توجه به 
وجود حرم حضرت معصومه)س( در هسته مرکزی شهر بیشترین تقاضا در 

این محدوده از شهر برای پارک خودرو می باشد.
ذاکریان با اشاره ۶ هزار جای پارک در هسته مرکزی شهر اعم از روباز و 
سرپوشیده و ۲ هزار جای پارک حاشیه ای در معابر، افزود: در مناسبت های 
مختلف و حضور زائران در قم، شهر به پارکینگ بیشتری نیاز دارد.وی با 
اشاره به اقدامات شهرداری برای نهضت ساخت پارکینگ در قم گفت: در 
بودجه سال ۹۸ این نهاد بالغ بر ۲۰۰ میلیارد ریال برای تملک زمین جهت 
ساخت پارکینگ در مناطق یک، سه، چهار، ۶ و هفت پیش بینی شده 
است.ذاکریان با بیان اینکه چند معبر برای احداث پارکینگ زیر معابر در قم 
شناسایی شده است، اضافه کرد: کار مطالعات این طرح درحال انجام است و 
قرار است ۲ طبقه در زیر معابری که شناسایی شده تبدیل به پارکینگ شود.

وی با بیان اینکه این اقدام ها منجربه افزایش ظرفیت پارکینگ های شهر 
قم می شود، گفت: نصب پارکومتر و ایجاد پارک حاشیه ای در معابر قم 
نیز درحال انجام است که ظرفیت پارک حاشیه ای معابر قم نیز به زودی 

افزایش می یابد.
* راه اندازی دوربین های بلوار آیت الله بروجردی

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  دربخش دیگری از سخنان 
خود  گفت :دوربین های ثبت تخلف تا پایان این هفته در بلوار آیت الله 
بروجردی راه اندازی می شود.عباس ذاکریان بیان داشت: به منظور کنترل 
و نظارت بیشتر سرعت در بلوار آیت الله بروجردی و با توجه به تصادف های 
پیش آمده، در ۶ نقطه از این بلوار تعداد ۱۸ دستگاه دوربین در حال نصب 
است که پایه ها و دکل این دوربین ها نصب شده و به زودی سایر تجهیزات 
آن نصب خواهد شد.وی با بیان اینکه کار نصب این دوربین ها از روز شنبه 
این هفته آغاز شده است، افزود: این دوربین ها از به روزترین تجهیزات و 
دوربین های موجود در کشور است که علاوه بر سرعت لحظه ای، سرعت 
متوسط طی شده خودروها در این بلوار را نیز محاسبه خواهد کرد.معاون 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اینکه سه سامانه برای 
مسیر رفت و سه سامانه برای مسیر برگشت این بلوار پیش بینی شده 
که هر سامانه مجهز به سه دستگاه دوربین ثبت تخلف می باشد، تصریح 
کرد: اطلاعات این دوربین ها به پلیس راهور جهت اعمال قانون خودروهای 
متخلف ارسال می شود.ذاکریان با اشاره به حوادثی که در بلوار آیت الله 
بروجردی رخ داد، گفت: حداکثر سرعت در این بلوار ۹۰ کیلومتر برساعت 
است که متأسفانه برخی از همشهریان این سرعت مجاز را رعایت نکرده و 
دچار حادثه به خصوص واژگونی می شوند.وی از همشهریان خواست به 
علائم هشداردهنده در این بلوار توجه کرده و با رعایت قوانین راهنمایی و 
رانندگی و سرعت مطمئنه حرکت کنند تا شاهد بروز حوادث تلخ در این 

محور نباشیم.

نایب  رئیس شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

وضعیت نامناسب ورودی 
شهر قم از سمت جعفریه

نایب  رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: ساماندهی وضعیت ورودی 
های شهر صرفاً بر عهده شهرداری به علت وجود محدودیت های اعتباری 
نیست، بلکه نیازمند همکاری مجموعه استان و همکاری آنان در جهت رفع 

این وضعیت است.
حسن بختیاری با اشاره به وضعیت نامناسب ورودی شهر مقدس قم 
از سمت جعفریه، اظهار داشت: متأسفانه وضعیت این ورودی به هیچ  وجه 
مناسب نبوده و باوجود اقدامات انجام گرفته شرایط فعلی در شأن شهر 
مقدس قم نیست.نایب  رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه 
ورودی های شهرها آبروی شهرها هستند، خاطرنشان کرد: عدم توجه 
مناسب به ورودی های شهر سبب به چالش کشیده شدن آبروی شهر 
توسط زائرانی که به مقصد قم و یا در حال عبور بوده می شود.بختیاری 
تصریح کرد: مجموعه استان و شهرداری باید اعتبار مناسبی برای ساماندهی 
ورودی های شهر قم اختصاص دهند، ساماندهی این وضعیت صرفاً بر 
عهده شهرداری به علت وجود محدودیت های اعتباری نیست، بلکه نیازمند 
همکاری مجموعه استان و همکاری آنان در جهت رفع این وضعیت است.

وی با بیان اهمیت ورودی های شهر به عنوان نقطه قوت برای هر شهری، 
ابراز کرد: ورودی شهر نقطه ای بوده که وقتی مسافر وارد شهر می شود در 
مورد وضعیت فرهنگی، اقتصادی، و شهرسازی قضاوت می کند و آنچه در 
ورودی های شهر از سمت کاشان، اراک و جعفریه وجود دارد نشان دهنده 

شهر مناسب و مطلوب برای زائران کریمه اهل بیت)س( نیست.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

راه اندازی پارکینگ ویژه 
موتور سیکلت در میدان ۷۲ تن

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی 
پارکینگ ویژه موتور سیکلت در میدان ۷۲ تن خبر داد.

علی نیک اظهار کرد: سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم به 
منظور افزایش ضریب امنیت و آسایش خاطر شهروندان پارکینگ موتور 
سیکلت فدک واقع در میدان ۷۲ تن را احداث و با نصب لوله های U شکل 
ارتقاء داد.سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم بیان کرد: 
با هدف نظم بخشی به پارک موتورها در میدان ۷۲ تن این پارکینگ با 
نازلترین قیمت کرایه یعنی ۵۰۰ تومان نسبت به ارائه خدمات اقدام می 
کند.نیک اذعان کرد: به منظور ترغیب شهروندان به استفاده از این پارکینگ 
کمترین نرخ کرایه یعنی ۵۰۰ تومان طی ۲۴ ساعت در نظر گرفته شد و 
مقرر شد تمام موتورسیکلت هایی که در مکانهای غیرمجاز پارک شده باشند 
توسط عوامل راهور توقیف و به پارکینگ های تحت نظارت پلیس منتقل 
شوند.وی یادآور شد: علاوه بر این پارکینگ، قبلا در هسته مرکزی شهر 

و اطراف حرم مطهر نیز تعدادی از این پارکینگ ها راه اندازی شده است.
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در ادامه پارکینگ 
مقابل صحن فاطمی حرم مطهر، پارکینگ کوچه وحدت مقابل پاساژ الغدیر، 
پارکینگ ابتدای خیابان ساحلی جنب مسجد امام حسن عسگری )ع(، 
پارکینگ ابتدای خیابان انقلاب )تقاطع عمار یاسر(، پارکینگ خیابان ارم 
)آب انبار سید عرب -پشت پاساژ موسی ابن جعفر( و پارکینگ خیابان معلم 
واقع در میدان روح الله را از جمله پارکینگ های ویژه موتورسیکلت در 
هسته مرکزی شهر قم ذکر کرد.نیک تصریح کرد: از شهروندان قمی تقاضا 
داریم از پارک موتور سیکلت خارج از مکانهای اختصاصی جلوگیری کنند؛ 
چرا که در صورت پارک در مکان های غیر مجاز برابر قانون موتور سیکلت به 

پارکینگ منتقل خواهد شد.

شهردار منطقه ۲ قم  خبرداد

بهره برداری از ۳ بوستان تا پایان سال
شهردار منطقه ۲ قم از احداث، بهسازی و بازسازی ۳ بوستان شهری 
در سطح منطقه خبر داد و گفت: این بوستانها در نیمه دوم سال جاری به 

بهره برداری می رسند.
رضا رحیمی با اشاره به اینکه پروژه های مختلفی در دهه کرامت مورد 
بهره برداری قرار می گیرد، اظهار کرد: منطقه ۲ با کمبود سرانه های فضای 
سبز مواجه است که شهرداری قم در راستای توسعه فضاهای سبز از هیچ 
تلاشی فروگزار نیست.شهردار منطقه ۲ در بخش دیگری به پروژه احداث 
بوستان صداقت در حاشیه بلوار امام علی)ع( اشاره کرد و افزود: مساحت 
این بوستان ۱۵هزار متر مربع است که عملیات اجرایی ۱۰ هزار متر مربع از 
آن پایان یافته و در دهه کرامت به بهره برداری می رسد.رحیمی با توجه به 
بهسازی فضای سبز زیر پل ۹ دی عنوان کرد: شهرداری منطقه در نظر دارد 
با بهسازی زیر این پل و احداث بوستان حنانه، این مکان را  به فضای شهری 
و قابل استفاده برای شهروندان تبدیل نماید.وی مساحت پروژه بهسازی زیر 
پل ۹ دی را ۷ هکتار اعلام کرد و گفت: این فضا با اعتباری بالغ بر ۶۰۰  
میلیون تومان بهسازی و آماده بهره برداری خواهد شد و برای دسترسی 

شهروندان ۲ زیر گذر احداث خواهد گردید.

اخبــار

اخبــار

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن 02۵۳2906160

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و 
شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

peyman. متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی -
qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد 

غیر قابل استرداد است( 
- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت] 1- ضمانت نامه 
بانکی ۲- مطالبات بلوکه شده تائید شده ۳- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به  شماره شبا: 

)0۷0610000000100۳00۴۳005۴IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری قم[ می باشد.
- مهلت خرید اسناد: از روز پنجشنبه مورخ 1۳۹8/0۳/۳0 لغایت روز  پنجشنبه مورخ 1۳۹8/0۴/06

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز پنجشنبه مورخ 1۳۹8/0۳/۳0 لغایت ساعت 1۴ روز سه شنبه مورخ 
1۳۹8/0۴/11

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه نمایند . امضاء 
اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها( با شماره 
تلفن ۳610۴۳۳6- 0۲5و سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره ۳610۴۴88 - 0۲5 تماس حاصل 

فرمائید.
- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی 

، طبقه ششم ، اداره کل حراست
آگهی نوبت اول :  دوشنبه مورخ 1۳۹8/0۳/۲۷ آگهی نوبت دوم :  چهارشنبه مورخ 1۳۹8/0۳/۲۹

شهرداری قم 

WWW.QOM.IR    اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی ) نوبت اول(

 

  
 

 مبلغ تضمین)ریال( )ریال(کل مبلغ پایه مبلغ پایه)مترمربع( مساحت )متر مربع( نوع کاربری کد نوسازی /طبقهپلاک ثبتی قطعه شناسه
 333/333/135 333/333/133/6 333/333/39 153 تفریحی،توریستی 5-34-222-35 31/33394 5 89/ز/4

 متری رضوی 25نشانی : قم ، خیابان شهیدکلهری ، انتهای 
 333/333/373 333/653/184/1 333/333/35 13/226 مسکونی 5-5-84-39 683/3 62 89/ز/5

 نشانی : قم ، بلوار پیامبر اعظم ، جنب میدان آل یاسین
 333/333/344/3 333/233/963/23 333/333/83 79/213 تجهیزات شهری 4-1-371-1 34/33639 - 89/ز/6

 نشانی : قم ، بلوار شهید محمود نژاد
 333/333/453/2 333/333/323/48 333/333/13 3614 خدمات 4-6-15-36 532/253/33581 2 89/ز/7

 49نشانی : قم ، بلوار غدیر ، انتهای کوچه شماره 
 333/333/834/3 333/333/373/19 333/333/27 3433 آموزشی 4-9-328-3 33823 - 89/ز/9

 فردوسی ، شهرک سلمان 55بلوار  49نشانی : قم ، انتهای کوچه شماره 
 333/333/113 333/944/597/6 333/233/8 37/736 مسکونی تراکم زیاد 1-34-244-6 649/31/2677 29 89/ز/8

 تهران  ، خیابان تره بار -نشانی : قم ، جاده قدیم قم 
 333/333/286 333/433/839/5 333/333/43 73/347 مسکونی تراکم کم 3-8-43-9 45/33134 - 89/ز/33

 13نشانی : قم ، خیابان دروازه ری ، کوچه شماره 

محور مجهز شهری  5-4-329-37 3/33221 14 89/ز/33
 333/333/246 333/833/833/4 333/333/35 46/127 طبقه 7

 خیابان جنب تربیت معلمنشانی : قم ، بلوار شهید کبیری ، 
 333/333/433/1 333/253/368/72 333/333/25 77/2992 تفریحی،توریستی 2-9-349-3 2/2348 - 89/ز/32

 متری خازنی ، حریم اتوبان 39نشانی : قم ، انتهای 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان اردیبهشت ماه ۱۰۸ فقره جواز تاسیس ایجادی با سرمایه گذاری چهار هزار و 
۴۳ میلیارد ریال و پیش بینی ایجاد اشتغال برای یک هزار و ۶۶۵ تن در حوزه صنعت 

استان صادر شد.
محمود سیجانی بیان کرد: همچنین در این مدت ۱۱ فقره جواز تاسیس توسعه ای 
به منظور توسعه فعالیت واحدهای صنعتی موجود استان با سرمایه گذاری ۴۶۹ میلیارد 
ریال و ایجاد اشتغال برای ۳۱۸ تن صادر شد که نشان دهنده استقبال خوب سرمایه 

گذاران برای انجام فعالیت های صنعتی است.
وی افزود: در حال حاضر تعداد کل جواز تاسیس موجود استان ۲ هزار و ۳۳۰ فقره 
با سرمایه گذاری ۱۲۳ هزار و ۹۶۴ میلیارد ریال و پیش بینی اشتغال برای ۴۰ هزار و 
۲۱۴ تن است و این روند با حضور مطلوب سرمایه گذاران جدید در حال افزایش است.

وی ادامه داد: همچنین در این مدت ۱۵ فقره پروانه بهره برداری ایجادی با سرمایه 
گذاری ۳۵۷ میلیارد ریال و اشتغالزایی برای ۳۱۰ تن و ۱۶ فقره پروانه بهره برداری توسعه 

ای با سرمایه گذاری ۱۲۷ میلیارد ریال و اشتغالزایی برای ۲۰۰ تن صادر شد.
سیجانی گفت: در مجموع ۲ هزار و ۲۹۰ فقره پروانه بهره برداری با سرمایه گذاری ۴۶ 
هزار و ۶۱۰ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای ۵۵ هزار و ۸۳۴ تن در استان موجود است.

وی ادامه داد: از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه ۶۰ فقره مجوز صنفی در 
رسته های تولیدی- توزیعی و خدماتی نیز با ارزش سرمایه گذاری ۶۲۸ میلیارد ریال و 

ایجاد اشتغال برای ۲۰۷ تن در قم صادر شده است.
وی بیان کرد: هم اکنون ۳۴ هزار و ۴۱۶ واحد صنفی دارای مجوز در استان قم فعال 
است که ۱۶ هزار و ۴۴۹ واحد از این میان توزیعی، هشت هزار و ۱۱۰ واحد تولیدی و ۹ 

هزار و ۸۵۷ واحد خدماتی هستند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

صدور 108 فقره جواز تاسیس ایجادی در بخش صنعت قم 


